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PRZEDSIĘBIORSTWO TECHNIKI INSTALACYJNEJ 

UA_J',Q;L U ~ ANDI\IBJ FI\ABIŃBK:E 

66-300 Międzyrzecz 
POL ul. Młyńska 20 

(tel./fax 095/741-24-50, tel. 090/61-Sp-20) 

PROJEKTOWANIE • WYKONAWSTWO • DORADZTWO TECHNICZNE 
* lnstacje grzewcze, sanitarne 

i gazowe 
* Ekologiczne i energooszczędne 
źródła ciepła 

* Instalacje i urządzenia wentylacyjne 
* Sprzedaż materiałów instalacyjnych 
* Serwis techniczny kotłown i 

olejowych i gazowych 

~•,PLAST 
. ADAMIAK OKNA. DRZWI 

Z PCV I ALUMINIUM ·· 
OFERUJE: 

PRODUCENT: 
P.P.H.U. "OKPLAST" 
ul. Poznańska 1 06 
Międzyrzecz 

tel./fax. 7 42 16 42 l 43 

* okna typowe w ciągłej 
sprzedaży 

* stolarkę ALUMINIUM 

* stolarkę PCV 

\ . 
l 

* termin realizacji tylko 14 dni· 
* fachowe opomiarowanie 
*doradztwo 
* sprzedaż ratalną 
* usługi monterskie 
*+7%VAT 

POSIADAMY CERTYFIKAT 
ZGODNOŚCI CZ ITB nr 70/1997 
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URODZENlA. 
1. J udek Bartosz Krzysztof s. Adama i Anny 
2. Skoczylas Paweł s. Jana i Anny 
3. Brodowski Patryk Jan s. Marcina i Anny 
4. Szpytmowska Karolina Anna c. Zbigniewa i E 
s. Flak Amadeusz s. Mariusza i Barbary 
6. Jachowicz Weronika c. Dżałoliddina i Krystyny 
7. Klimek Agata c. Krzysztofa i Beaty 

ZGONY 
1. Szpiganowicz Józef r. 1933 zam. M-cz 
2. Karpiński Jerzy r. 1951 zam. M-cz 
3. Stanisławski Jerzy r. 1950 zam. M-cz 
4. Kocur Balbina /siostra Basia/ r.1920 zam. M-cz 
5. Charzyńska \Vładysława r. 1928 zam. M-cz 
6. Łącki Bolesław r. 1917 zam. M-cz 
7. Żurawska Helena r. 1929 zam. Pniewo 
8. Szołomicka Weronika r. 1918 zam. M-cz 
9. Dąbrowski Maksymilian r. 1947 zam. M-cz 

JUBI.LEUS:Z 
W dniu 30 września 2000r. w sali ślubów odbyła si ę uroczystość z 

okazji 50-lecia pożycia małżeńskiego Państwa: 
l. Mieczysławy i Stanisława Szyłarów 
2. Stanisławy i Zdzisława Osadników 
3. Teresy i Edwarda Fortunów 
4. Ireny i Stanisława Górznych 
Wszyscy Jubilaci są mieszkańcami Międzyrzecza i gminy Między

rzecz od 50 lat uczestniczyli w odbudowie naszego miasta. Burmistrz 
gminy Pan Władysław Kubiak udekorował Jubilatów medalami za 
długoletn ie pożycie małżeńskie . Były kwiaty i życzenia jeszcze dłu
gich lat w zdrowiu . 

Redakt?r Naczelny A. Kuźmińska - Świder. 
ZESPOŁ RED. : E. Blaszczak, li'. 13uszcol!ki, A. elilniele"ski , ~. J. "4biOW~ . 

M. Domańska.~. ~~.~.Zb. Melnik, 'N!-Irloi mdlca, ~ 
H. Rusiecka, B. Rusiecki, W! •l!i 8!) n, &--Saka'owska , N. Stasyszyn, ~r.~

.t-Wie ·s slti, M. Wydrych . ADRES REDAKCJI! BIURA OGŁOSZEŃ : 66-300 Między-
rzecz, ul. Os. Centrum 8, l piętro , tel./fax 7418829. Nr konta: BS Międzyrzecz 83670000-
72586-27003-1 . Poglądy wyrażane na lamach "Kuriera Międzyrzeckiego" są poglądami autorów. 
Za treść ogłoszeń nie odpowiadamy. Ogłoszenia : 1 z ł cm' czarno- białe , 1,50 zł cm' kolorowe (w 
tym VAT). Redakcja zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów bez wiedzy autora. 
Wykonanie: Studio CD, Gorzów Wlkp., ul. Walczaka 106 tel. (0-95)724 06 46, studi ocd@ kam .p l 
Druk: SONAR Sp. z o.o. 

Wszystkie zdjęcia opatrzone podpisem A. Kuklasą do nabycia na os. Centrum 15. 

W listopadzie kino 
02-0SXI 2000 
Godz. 17.00 "ŻONA ASTRONAUTY" 
Godz. 19.00 "CZŁOWIEK WIDMO" 
09-12XI 2000 
Godz. 17.00 "KUMPEL DO BICIA" 
Godz. 19.00 "CZĘSTOTLIWOŚĆ" 
16-19XI 2000 
Godz. 17.00 .JAK UGRYŹĆ 10 MLN." 
Godz. 19.00 "SZARA SOWA" 
23 i 24XI 2000 
Godz. 17.00 "ENDURO BOJZ" 
Godz. 19.00 "PRYMAS" 
25 i 26XI 2000 
Godz. 17.00 i 19.00 
30XI -03XII 2000 

"PRYMAS" 

USA/151 
USA/151 

USA/15 1 
USA/151 

USA/151 
USA/ 151 

POL/151 
POL/151 

POL/ 15 1 

Godz. 17.00 "KRZYK III" USA/ 15 l 
Godz. 19.00 "DUŻE ZWIERZĘ" POL/15 l 
Przedsprzedaż biletów na film "Prymas" oraz składanie zamówień na 
seanse zbiorowe - w sekretariacie Domu Kultury w Międzyrzeczu . 

ntrYrrn :~ri ~ tel. 741-18-02 

W listopadzie kino "P ATRA" zaprasza 
04-0SXI 
Godz. 18.00 
11-12XI 
Godz. 18.00 
18-19XI 
Godz. 18.00 
25-26XI 
Godz. 18.00 

"AGENTXXL" 

"GNIEW OCEANU" 

kom. USA/15 l. 

dram. USA/15 l 

"MISSION IMPOSSIBLE- 2" sens. USA/15 l 

"PRYMAS- TRZY LATA Z TYSIĄCA" hist. POL/12 1 
Dodatkowe informacje 741-29-41 wew. 688 

~~'**-~"""' """""'"""""""""""'~~~h.''iKf~~M;> .. ~~~~ 

OQ[JQ ·~~d~c~~i?~zi~!~y~~~=~~~!':o 
V Konkursu Fundacji IDEE dla niezależnej prasy lokalnej . 

Informujemy, że 9 października br. jury konkursu (Monika Agop
sowicz- IDEE, prof. Ireneusz Krzemiński- UW, Jerzy Kamiński
SWPNPL, Barbara Sulek-Kowalska- UW, Luiza Zalewska - "Rzecz
pospolita") spośród 153 gazet wybrało 30 laureatów. 

Miło nam donieść, że w ich gronie znalazła się również Pań
stwa redakcja. Gratulujemy/ 

Zapraszamy na ceremonię wręczeni a nagród, która odbędzie się 
na zakończenie I Kongresu 

Niezależnej Prasy Lokalnej (2-4 listopada br.). Patronat nad Kon
gresem obj ął premier J erzy Buzek. 
Więcej informacji o Kongresie i V Konkursie IDEE można znaleźć 

w Internecie: www.idee.ngo .pl/prasa. Tam również - tuż po uroczysto
ści wręczenia nagród - zostanie opublikowana pełna lista laureatów. 

W imieniu jury i organizatorów 
Mariusz Kujawski 

koordynator V Konkursu IDEE 

Biblioteka Klubu Garnizonowego 
ZAPRASZA od wtorku do piątku 11.00 - 18.00 

w soboty 10.00- 15.00 
Biblioteka zaprasza dzieci do udziału w ciekawych zajęciach wyrównaw

czych z języka polskiego na poziomie szkoły podstawowej i gimnazjum. 
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Sekrety cmentarza żołnierzy radzieckich w Międzyrzeczu · 
Cmentarz kryje nie tylko prochy poległych żołnierzy radzieckich. N a 

cmentarzu w mogile nr 36 spoczywa siedmiu żołnierzy Wojska Polskiego 
z 1939 roku. 

Niewielu mieszkańców Międzyrzecza dziś 
wie, że w latach 1945-51 cmentarz poległych żo ł

nierzy radzieckich znajdowal się w mieście, mię
dzy dawnym cmentarzem ewangelickim, a ulicą 
30 Stycznia (dziś parking od ulicy Stoczniowców 
Gdańskich). W tym miejscu go zlokalizowała i 
uruchomiła rosyjska administracja, tzw. Rejono
wa Wojenna Komendantura. Z najbliższej okoli
cy Międzyrzecza ekshumowano poległych żo ł
nierzy rosyjskich również zmarłych w lazarecie 
polskim i pochowano na wyznaczonym na cmen
tarzu miejscu. W kilkunastu zbiorowych mogi
łach pochowano ponad 50.żolnierzy. 

Po odejściu wojsk radzieckich i ustanowieniu 
w mieście polskiej administracji (sierpień 1945 
r.) kilka lat cmentarzem i grobami opiekowala 
się ludność polska- osadnicy, repatrianci i auto
chtoni. Z okazji różnych uroczystości i świąt na 
grobach składano wieńce, kwiaty i zapalano 
świeczki, a tradycyjnie Święto Zmarłych l listo
pada cmentarz w mieście wieczorem jaśniał od 
zapalonych na grobach świec ... 

W latach 60. Polska Administracja Powiatowa 
zadecydowała przeniesienie cmentarza poza mia
sto. Architekt powiatowy Saawa Czemuszczyk za
proponował miejsce na cmentarz 2 km od miasta, 
przy szosie w kierunku Skwierzyny, obok dawne
go cmentarza żydowskiego. Administracja woj. zie
lonogórskiego wyraziła zgodę na lokalizację cmen
tarza w nowym miejscu, zalecając zaplanować taką 

powierzchnię, by ekshumować i pocho
wać również na mim poległych żołnie

rzy z innych miejscowości wojewódz
twa. Imiennywykaz pochowanych znaj
duje się w Urzędzie Miasta i Gminy w 
Międzyrzeczu, 50% pochowano bezi-

miennie. Najwięcej poległych spoczywa z powiatu 
międzyrzeckiego - 327, z Krosna nad Odrą- 305, 
znaczną ilość poległych ekshumowano ze Świe
bodzina, Sulechowa, Sulęcina. Spoczywają na 
cmentarzu w Międzyrzeczu polegli z 36 miejsco-

LUBUSKI TYDZIEŃ SENIORA 
W dniach 2-7 października br. w wojewódz

twie tubuskim pod hasłem : "Trzeci wiek nie jest 
resztą czasu .. " obchodzono II Lubuski Tydzień 
Seniora. 

W ramach obchodów w sobotę 7 październi
ka odbył się piękny koncert wielopokoleniowy 
zorganizowany przez Dom KultUły w Międzyrze
czu. W koncercie wystąpiły zespoły: Chór "Echo" 
z Międzyrzecza, Zespól "Pod Gruszą" z Kurska i 
Zespól ,,Ale Babki" z Piesek. Młodsze pokolenie 
reprezentowane było przez dzieci i młodzież z 
zespołów domu kultury: sekcję gimnastyki arty
stycznej, pary taneczne z Klubu Tańca Towarzy
skiego "Fan Dance" i Studio Piosenki. 

Podczas koncertu ogłoszono wyniki konkur
su literackiego, zorganizowanego przez dom kul
tury. Na konkurs zatytułowany "Co będę robić za 
50 lat'' wpłynęło ponad 70 prac. 

Laureatami konkursu zostali: 
W kategorii szkół podstawowych: 
- klasy III - IV 
I miejsce Angelika Kowiel kl. IV b SP 3 
II miejsce Natalia Tyburska kl. IV a SP 3 

III miejsce Tomasz Dąbrowski kl. IV b SP 4 
Wyróżnienia: Krzysztof Sołoducha kl. IV b 

SP 3, Krzysztof i Wojciech Wierzbiccy SP3 
-klasy V-VI 

I miejsce Alicja Chudzik kl. VI e SP 3 
II miejsce Rafał Urbanek kl. VI b SP 3 
III miejsce Sandra Dwojewska kl. VI a SP 4 

Wyróżnienia : Aleksandra Dziedzic kl. VI a 
SP 4, Szymon Mikulski kl. VI b SP 3, Marta 
Ciesielczyk kl. VI e SP 3 

W kategorii szkól gimnazjalnych: 
-klasy I-II 

I miejsce Alicja Plucińska kl. II a Gimn. 2 
II miejsce Katarzyna Siekanowicz kl. I b Girrm. 2 
III miejsce Maiwina Wolska kl. II d Gimn . l 

Wyróżniania: Dominika Sakowicz kl. II e 
Gimn. l , Marta Bielecka kl. I b Gimn . 2, Emil 
Wrzesiński kl. II f Gimn. l 

Wszystkim wykonawcom i uczestnikom kon
kursu literackiego serdecznie dziękujemy. 

Dom Kultury 
w Międzyrzeczu 

wości woj. lubuskiego, ogółem 1987 poległych w 
1945 roku. Wśród pochowanych poległych żołnie
rzy znajduje się 2 pułkowników, 17 majorów, 16 
kapitanów, 16 poruczników, 255 niższych rangą 
żołni erzy, również spoczywa w Międzyrzeczu 
l lotnik i l marynarz. 

W mogile zbiorowej nr 36 spoczywa 7 żołnie
rzy Wojska Polskiego z 1939 roku przywiezio
nych z Dobiegniewa: Hajewski Lucjan -kapitan 
dyplomowany, Borkowski Władysława - szere

gowiec, Cudak Adam - szeregowiec, 
Osiń ski Kazimierz - szeregowiec; z 
Pieńska: Sabata Stan isław - szerego
wiec, Cichy Józef - strzelec; z Czerwień
ska: Cichocki Władysław- kanonier. 

W roku 1960 zakończono ekshuma
cję poległych, których pochowano w 113 
zbiorowych mogiłach , które obmurowa
no krawężnikami, naluyto płytą i na każ
dym ustawiono betonowy sześcian z nu
merem mogiły. Na środku cmentarza 
ustawiono pomnik- smukły obelisk. Od-· 
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Wspomnienie o Eugeniuszu 
W dniu 7 października 2000r. zmarł 

Eugeniusz Ziarkowski. Odszedł na 
zawsze Człowi ek nietuzinkowy, dzia
łacz samorządowy, organizator opie
ki zdrowotnej, społecznik, nasz przy
jaciel i kolega. 

Urodził się 29 czerwca 1948r. w 
Poznaniu. Studiował na Wydziale 
Nauk Społecznych Uniwersytetu im . 
Adama Mickiewicza, gdzie w 197 4r. 
uzyskał tytuł magistra socjologii. Pra
cował jako nauczyciel akademicki w 

Instytucie Medycyny Społecznej Akademii Medycznej w Pozna
niu . W 1983r. obronił pracę doktorską uzyskując tytuł doktora 
socjologii i w tym samym roku rozpoczął pracę w szpitalu dla 
Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu . Od 1985r. 
przez 5 lat kierował Poradnią Odwykową Zespołu Opieki Zdro
wotnej w Międzyrzeczu. 

W 1990r. z ramienia Komitetu Obywatelskiego został wybra
ny radnym Rady Miejskiej i objął stanowisko Burmistrza Mię
dzyrzecza, którą pełnił przez okres I kadencji Rady Miejskiej do 
1994r. Ponownie został wybrany radnym na lata 1994-1998. 

Pracował w tym czasie jako prezes Gorzowskiego Funduszu 
Inwestycyjno-Kapitałowego, a następnie Zachodniej Korporacji 
Finansowej w Gorzowie Wlkp. 

W 1994r. został wybrany cl elegatem Rady Miejskiej do 
Stowarzyszenia Gmin Regionu Wielkopolskiego i pełnił funk
cję wiceprzewodniczącego. Jednocześnie w tym samym roku 
został powołany na stanowisko eksperta Senackiej Komisji 

Stanisław Maciej Sawczyn 

Samorządu Terytorialnego i Administracji Państwowej. Był 
członkiem Zarządu Stowarzyszenia Rozwoj u Gospodarczego 
Gmin w Szczecinie. 

W 1998r. rozpoczął z polecenia Pełnomocnika Rządu RP or
ganizację Wielkopolskiej Regionalnej Kasy Chorych w Pozna
niu, a od l stycznia 1999r. został jej dyrektorem i pełnił tę 
funkcję do 31 stycznia 2000r. 

Od l lutego rozpoczął pracę w Urzędzie Nadzoru Ubezpie
czeń Społecznych w Warszawie. W ostatnim okresie życia pra
cował w organizacji finansowej w Poznaniu. 

Od 1980 do 1990r. był członkiem NSZZ Solidarność i w la
tach 1989-1990 pełnił funkcj ę przewodniczącego Komisji Woje
wódzkiej NSZZ Solidarność Służby Zdrowia w Gorzowie oraz 
wiceprzewodniczącego Komisji Krajowej NSZZ Solidarność Służ
by Zdrowia w Gdańsku. Od 1993r. był członkiem Polskiej Partii 
Chrześcijańskich Demokratów. Był autorem 28 artykułów w 
czasopismach naukowych i popularnonaukowych z zakresu so
cjologii i samorządu terytorialnego. 

Burmistrz Eugeniusz Ziarkowski jest obecny w naszej pa
mięci, w ważnych inwestycjach międzyrzeckich i w sylwestrach 
pod Ratuszem, w mieszkaniach Kęszycy Leśnej i w Turniejach 
Tańców Towarzyskich, w gminnych obligacjach mieszkanio
wych i w Kurierze Międzyrze€kim, w Dożynkach i w zawodach 
Straży Pożarnej . 

Jest wśród nas- i to określa Jego wielkość. 
Cześć Twojej pamięci, Eugeniuszu! 
Żegnam Cię w imieniu przyjaciół i kolegów. 

M.S. Sawczyn 

Pożegnanie na Cmentarzu Junikowskim 
w dniu 12 października 2000r. 

W imieniu radnych Międzyrzecza żegnam dziś Eugeniusza Ziarkowskiego- I Burmi
strza Miasta w III Rzeczypospolitej i radnego I i II kadencji. 

Eugeniusz Ziarkowski pozostawił niezatarty ślad na obliczu miasta i gminy. 
] ego inicjatyw samorządowych, które były wzorem dla szeregu gmin . w kraju nie da się 

przecenić. Zapoczątkował otwarcie Międzyrzecza na Europę i uregulowanie stosunków polsko
niemieckich z dawnymi mieszkańcami. 

Stawiał na młodzież, promował najlepszych uczniów szkół mięclzyrzeckich. Z jego inicjatywy 
utworzono lokalną gazetę - Kurier Międzyrzecki , gdzie przez szereg lat pełnił funkcję członka 
redakcji. 

Jako człowiek niespożytej energii zawsze miał czas dla wszystkich od rana do godzin wieczor
nych. Z wykształcenia socjolog, z natury i pasji społecznik służył innym z całym oddaniem. Ujmował 

wszystkich swoją kulturą bycia, godnym zachowaniem. Skromność i poszanowanie stanowiska innych ludzi zjednały mu szeregi przyjaciół. 
Panie Burmistrzu, Eugeniuszu Ziarkowski, wpisał się Pan na stałe w panteon obywateli Międzyrzecza. 

Eugeniuszu - żegnają Cię przyjaciele, koledzy i współpracownicy. 

Cześć Twojej pamięci . 

Z głębokim żalem zawiadamiamy, 
· że dnia 7 października 2000 r. 
odszedł na zawsze nasz redakcyjny 

kolega 
śp. dr Eugeniusz Ziarkowski 
założyciel "Kuriera Międzyrzeckiego" 

i wieloletni członek redakcji. 
Człowiek rozległej wiedzy 

i zaangażowania, pełen przyjaźni 
i życzliwości. 

Żonie Zofii i synom serdeczne 
wyrazy współczucia składają 
członkowie redakcji "KM". 
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MŁODZI MIĘDZYRZECZANIE o SWOIM MIEŚCIE CZ.III 
Czym jest dla Ciebie Międzyrzecz? - uogólnione refleksje nad miastem 
W ostatniej części kwestionariusza ankieto

wani mieli odpowiedzieć na pytanie: .,Czym jest 
dla Ciebie Międzyrzecz? Co sprawia, że mia
sto to jest Ci bliskie lub obojętne?" Udzielone 
przez młodych międzyrzeczan odpowiedzi oka
zały się bardzo ciekawe, nierzadko obszerne i 
wielowątkowe. Stanowią one jednocześnie nie
jako podsumowanie dotychczasowych opinii o 
mieście. 

Najczęstszym wątkiem pojawiającym się w 
refleksjach młodzieży było nawiązanie do dłu
gotrwałego - najczęściej związanego z dzieciń
stwem i okresem dorastania - kontaktu z mia
stem. Tak opisuje Międzyrzecz jeden z respon
dentów . .,Moje miasto jest dla mnie ważną rze
czą, tu się urodziłem i wychowałem. Na mojej 
ulicy starsi koledzy uczyli nas jak się bronić, 
uczyli wielu rzeczy, które do dzisiaj mi się przy
dają. To miasto mnie wychowało, znam tutaj 
każdy kąt i jestem z nim bardzo związany". 
Zdecydowana większość przedstawicieli mło
dego pokolenia podkreślała swój silny związek 
emocjonalny z miastem - ., ... jest dla mnie miej
scem na świecie, w którym zawsze znajdę 
schronienie ... " -wynikający przecle wszystkim 
z faktu, że tu się urodzili, wychowali, stąd po
chodzą ich bliscy, przyjaciele, nieraz i rodzice, 
tutaj przeżywali najważniejsze momenty swo
jego życia. Przykładem może być wypowiedź 
siedemnastoletniej respondentki : .,Między
rzecz jest dla mnie miejscem, w którym się 
urodziłam, gdzie urodzili się także moi rodzi
ce. Tu towarzyszyły mi miłe jak i troszkę gor
sze chwile. Międzyrzecz zawsze będzie mi się 
kojarzył z latami mojej młodości. Jestem z tym 
miastem bardzo związana i czuję się w nim 
naprawclę jak w domu". 

Jednak charakterystyka rodzinnego miasta 
nie ograniczała się tylko do kręgu spraw oso
bistych. Obok nich pojawiają się bowiem ce
chy Międzyrzecza jako miasta wyjątkowego ze 
względu na bogatą historię, zabytki, a także 
piękne usytuowanie. Miasto traktowane jest 
więc jako pewna wartość . .,Lubię poznawać hi
storię mojego miasta, zbieram różne militaria i 
pamiątki związane z Międzyrzeczem i historią 
MRU" - pisze młody mięclzyrzeczanin . Inny 
dodaje: ,Jestem dumny z tego, że z mojego 
miasta wywodzi się tylu słynnych artystów czy 
sportowców". Często pojawia się także wątek 
malowniczych okolic Międzyrzecza: ,Jest tu 
dużo jezior i lasów i to mi się najbardziej podo
ba. Nie wyobrażam sobie wakacji, których nie 

Pytanie do dyrektora SP ZOZ 
dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych w Obrzycach 
-Jestem mieszkanką Międzyrzecza, w 

ubiegłym miesiącu byłam pacjentką oddz. 
XI Szpitala w Obrzycach. Jestem zado
wolona z opieki personelu, ale dlaczego 
jedzenie szpitalne jest tak złej jakości i 
tak mało urozmaicone? Z powodu choro
by niestety często leczę się w różnych 
szpitalach , lecz pod tym względem w 
Obrzycach jest najgorzej. 

mogłabym spędzić na Głębokim". 
Pomimo widocznego w wypowiedziach przy

wiązania i sympatii do miasta zdecydowana 
większość ankietowanych zaznacza, że w przy
szłości zamierza opuścić rodzinne strony . .,Czu
ję z miastem jakąś więź, która jednak nie zobo
wiązuje mnie do pozostania w nim na zawsze"
stwierdza jedna z respondentek. Powodem ta
kich decyzji są przecle wszystkim współczesne 
problemy miasta- słaba kondycja gospodarcza 
i ekonomiczna i brak perspektyw dla młodych 
ludzi. Respondenci, którzy bardzo realnie my
ślą o swojej przyszłości, nie widzą dla siebie 
szans w Międzyrzeczu . .,Tutaj nie ma przyszło
ści dla młodych, zdolnych, kooperatywnych 
ludzi. Jest to bardzo ładne miasteczko, ale nie
stety zmuszona jestem je opuścić". Nie wszyst
kim także odpowiada charakter i atmosfera 
małego miasta: .,To małe miasteczko, w któ
rym ludzie żyją bez pośpiechu, monotonią i 
szarością każdego dnia'. Pomimo obecnych 
trudności część młodzieży daje jednak jakieś 
szanse rodzinnemu miastu i stara się patrzeć 
optymistycznie w przyszłość- .,teraz jest tu mało 
miejsc pracy, bezrobocie i bieda, ale mam na
dzieję, że w przyszłości Międzyrzecz rozwinie 
się. Wtedy może wrócę". 

W wypowiedziach młodego pokolenia poja
wił się i inny powód emigracji z zamieszkiwa
nego obecnie miasta. Bardzo często przewijał 
się wątek powrotu do rodzinnych stron rodzi
ców . .,Moi rodzice pochodzą z Opolszczyzny i 
raczej z tamtymi ziemiami jestem bardziej zwią
zana. Zamieszkaliśmy tutaj, ponieważ tutaj wła
śn ie rodzice dostali pracę". Inna uczennica 
wspomina: .,Mieszkam tu od 5 roku życia i je
stem z tym miastem jakoś związana . Jednak 
ciągle mam sentyment do miejsca urodzenia 
moich rodziców (województwo świętokrzy
skie), gdzie mieszka cała moja rodzina". An
kietowani przyznają, że w sytuacji, gdy rodzina 
nie pochodzi z tych terenów, mało interesują 
się przeszłością miasta i raczej nie wiążą z nim 
swojej przyszłości. 

Dużą grupę wypowiedzi tworzą także nega
tywne opinie o mieście, gdzie respondenci de
klarują zupełny brak związku z miastem i obo
j ętność wobec niego. Jest to dość zaskakujące 
wobec faktu, że tu się urodzili i wychowali. 
Miasto w tych opiniach traktowane jest instru
mentalnie, wyłącznie jako jednostka mająca 
zaspokajać podstawowe potrzeby życiowe. 
.,Międzyrzecz to dla mnie miasto, w którym po 

prostu mieszkam i się uczę. Nie traktuję go z 
żadnym sentymentem. Najchętniej bym stąd 
wyjechała, mimo iż spędziłam tu dzieciństwo". 
Inny osiemnastoletni uczeń stwierdza: .,Mię
clzyrzecz jest dla mnie całkowicie obojętny, nie 
ma tu nic, co by mnie ciekawiło czy intereso
wało . To po prostu mała dziura". Zdarzały się i 
takie wypowiedzi- .,nazwa Międzyrzecz będzie 
widniała w moim dowodzie osobistym. To cały 
mój związek z miastem". 

Osobną kategorię respondentów stanowi 
młodzież, która uczęszcza w Międzyrzeczu do 
szkoły, natomiast mieszka w okolicznych 
wsiach. Tutaj również spotykamy dużą rozpię
tość ocen w stosunku do miasta - od pochleb
nych i cleklarujących przywiązanie do obojęt
nych i niechętnych . Szesnastoletnia uczennica 
pisze: .,Mimo iż już od wielu lat nie mieszkam 
w Międzyrzeczu, to jest to mój drugi dom. Tu
taj mieszka moja rodzina, tutaj się uczę, robię 
zakupy, odwiedzam przyjaciół". Przeważająjed
nak opinie negatywne, skontrastowane najczę
ści ej z serdecznym opisem rodzinnej wioski. 
.,Międzyrzecz jest dla mnie miastem, do które
go jestem zmuszony jeszcze przez najbliższe 
dwa lata dojeżdżać do szkoły. Nigdy nie zamie
niłbym mojego czystego, wiejskiego powietrza 
i śpiewu ptaków na miejskie spaliny". 

Podsumowując należy stwierdzić, że wobec 
miejskiej rzeczywistości Międzyrzecza stanę
ła zbiorowość ludzi młodych, którzy reprezen
towali różne typy biografii społecznej, wyposa
żenia kulturowego, w końcu doświadczenia. 
Przedstawione opisy, spostrzeżenia, opinie za
wierały s ię w rozpiętych skalach od szczegó
łów, detali do ogólności, analiz, syntetycznych 
ocen. Wypowiadane jednak były zawsze z tak 
charakterystyczną dla młodych ludzi wrażliwo
ścią zawierały element sympatii, dumy z opisy
wanego miasta, bądź też odzwierciedlały obo
jętny czy też niechętny stosunek do opisywa
nej rzeczywistości. Na podstawie przeprowa
dzonych badań możemy też nakreślić pewne 
nowe tendencje. Okazuje się mianowicie, że 
dla trzeciego pokolenia mieszkańców Ziem 
Zachodnich zagadnienie .,polskości" czy .,nie
mieckości" miasta nie stanowi już żadnego pro
blemu. Niepokojący jest natomiast fakt dość 
słabego - w porównaniu z innymi obszarami 
Folski - związku z miastem i towarzysząca mu 
często obojętność wobec niego. Podobna sytu
acja dotyczy również regionu. 

Anna Kołodziejczak 

UNIA 
WOLNOŚCI 
zaprasza na spotkanie 

ze swoimi posłami 
i radnymi, które 

odbędzie się w dniu 
20 listopada 2000 r. 

o godz. 1730 

w czytelni biblioteki 
publicznej z okazji 

otwarcia biura 
poselskiego. 
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_ Właśnie mija pierwsza rocznica obję

cia przez Pana funkcji komendanta KPP 
w Międzyrzeczu. Proszę o przedstawienie 
s ię czytelnikom KM, jako że nie pochodzi 
Pan z naszego miasta. 

- Nazywam się Eligiusz Kowalski , jestem 
podinspektorem, pochodzę ze Świebodzina . W 
policji ~racuj ę od 1984 r. Od roku 1990 pełni
łem w Swiebodzinie funkcj ę zastępcy komen
danta, a od 20 września ubi~głego roku pracu
iP w Międzyrzeczu . Ukończyłem studia cywil
;1'e - WSI w Zielonej Górze, posiadam tytuł 
magistra i nżyniera w dziedzinie 
mechanika pojazdów. W roku 
1988 uk01kzyłem ofi cerską 
szkołę resortową w Łodzi i 
otrzymałem nominacj ę na 
pierwszy stopień oficerski. 

- Dlaczego został Pan po
licjantem? 
Ktoś kiedyś powiedział, że 

każdy kto był ministrantem zo
staje policjantem. Może w tym 
jakaś zasada jest, bo ja też by-

KURIER MIĘDZYRZECKI 

roku wydrukowaliśmy informacje o 20 
zdarzeniach, ilu sprawców zostało złapa
nych? 

- Łatwiej jest mi mówić o wykrywalności 
procentowej niż jednostkowej, oczywiści e w 
skali powiatu. Mówimy o zdarzeniach typowo 
kryminalnych (bez np .: przestępstw gospodar
czych) . Za dziewięć mies ięcy 2000 roku w po
wiecie międzyrzeckimnotuj e się 41,5% wykry
walności kradzieży z włamaniem i 25,2% wy
krywalności hadzieży. 

-A teraz pytanie dotyczące spraw aktu
alnych o tym, że niezbyt do
brze dzieje się w międzyrzec
kiejkomendzie policji. Jeden 
z funkcjonariuszy został 

aresztowany i prowadzone 
jest wobec niego dochodze
nie aż przez komendę woje
wódzką, a mówi się też o za
angażowaniu komendy głów
nej. Czy zechciałby Pan sko
mentować ten fakt, a także 
odnieść się do tak tragiczne-

Str. 7 

dotrzeć, a najważniej szą z nich jest chęć współ
pracy społeczeństwa z policją. Chodzi o powia
damianie nas o podejrzanych zdarzeniach, oso
bach, samochodach, grupach ludzkich np. gru
pach rosyjskoj ęzycznych, grupach Cyganów, 
grupach domokrążców czy zbierających datki 
na domy dziecka itp. 

Analizując przyczyny tych brutalnych czy
nów trzeba powiedzieć, że wiele osób zajmo
wało się w przeszło ści nielegalną działalnością 
np.: przemytem papierosów. Ograniczenie tego 
procederu ukróciło dostęp łatwych pieniędzy, 
dlatego osoby te wchodzą w inne sfery działań 
przestępczych np.: przemyt narkotyków, prze
rzucanie osób przez granicę. Zawiązuj ą się gru
py przestępcze działające brutalnymi metoda
mi. Do walki z takimi grupami powstało w W ar
szawie Centralne Biuro Śledcze. Takie grupy 
są wszędzie , w każdym powiecie, w naszym 
również . My przygotowani jesteśmy do ściga
nia tych grup na szczeblu powiatu w zakresie 
powiatowym, j eżeli chodzi o wyposażenie i siłę 

ludzką . 
Najbardziej angażują nas jednak przestęp-

Zawsze mówię o załodze 
Rozmowa z Eligiuszem Kowalskim- komendantem KPP w Międzyrzeczu 

łem kiedyś ministrantem. A tak poważnie: po 
prostu nie zgadzam się ze złem i ta chęć zwal
czania zła poprzez pracę w policji zadecydowa
ła o wyborze zawodu. Dodam, że mój starszy 
bratjest również policjantem, w tej chwili eme
rytowanym. 

- Zacznę od prostych pytań, ale jestem 
przekonana, że odpowiedzi na nie zainte
resują czytelnika KM. Ilu policjantów Pan 
zatrudnia? Wiem, że w potocznym rozu
mieniu dzieli się ich na mundurowych i 
niemundurowych? 

- 115 policjantów liczy załoga Komendy Po
wiatowej w M-czu. Generalnie policja dzieli si ę 

na dwie główne służby : na policję kryminalną i 
na policję prewencji. W skład policji kryminal
nej wchodzą służby dochodzeniowo-śledcze i 
operacyjne. Policja prewencji dzieli się na dwa 
piony: prewencja i służba ruchu drogowego 
(tzw. mundurowi). A więc KPP w M-czu za
trudnia 35 osób w pionie dochodzeniowo-śled
czym i 77 osób w pionie prewencji oraz 3 oso
by w tzw. służbie logistycznej (kadrowiec, in
formatyk, zaopatrzeniowiec) . W przytłaczają
cej większości są to mężczyźni, ale zatrudnia
my też 5 policjantek. 

-Na jakie piony dzieli się KPP w M-czu 
i kto nimi kieruje? 

-Mamy cztery piony. Pionem prewencji kie
ruje pan Zbigniew Kozanecki. Pionem ruchu 
drogowego pan Zbigniew Witkowski. Pionem 
dochodzeniowo-śledczym pan Zbigniew Dy
lejko. Pionem operacyjnym pan Roman Woj
ciechowski. WSkwierzynie komendantem jest 
pan Andrzej Gniazdowski. 

- A teraz pytanie dotyczące wykształce
nia policjantów: ilu z nich ma wykształce
nie zawodowe, średnie lub wyższe? 

- Wykształcenie zawodowe ma 2% funkcjo
nariuszy, średnie 85% wyższe 13%. 

- ~ KM ukazują się co miesiąc infor
~aCJe o wydarzeniach kryminalnych ma
Jących miejsce w naszym rejonie. Intere
suje mnie, ilu sprawców tych czynów zo
staje wykrytych? Np.: w kwietniu 2000 

go wydarzenia jak strzelanina na klatce 
schodowej jednego z międzyrzeckich blo
ków. Wszystko to niepokoi międzyrzeczan, 
zwłaszcza, jeżeli jeszcze w odniesieniu do 
policji pojawiają się takie słowa jak: ko
rupcja czy nieetyczne zachowanie. 

- Prawclę mówiąc spodziewałem się między 
innymi tego pytania. Odnośnie postępowania 
wobec aresztowanego funkcjonariusza to na
bieram wody w usta, ponieważ odmówiłem już 
wielu mediom z prostej przyczyny, jeszcze sta
nowi to tajemnicę prowadzonego postępowa
nia. Fakt, że prowadzi to szczebel Gorzowa, 
nie świadczy o braku zaufania do policjantów 
w Międzyrzeczu . My sami dla jasności sprawy 
i obiektywizmu wyłączyli śmy si ę , bo byłoby to 
dla nas niewygodne. Jeżeli chodzi o szczebel 
wojewódzki , nie prowadzi tego policja, lecz pro
kurator prokuratury rejonowej w Gorzowie. 
Jeszcze raz podkreślam, że dla dobra sprawy, 
jej obiektywizmu i bezstronności miejscowa 
prokuratura i policja chciałyby z tej sprawy zo
stać wyłączone. Oczywiści e cała ta sytuacja jest 
zła dla tych policjantów, którzy mimo swojej 
rzetelnej i uczciwej pracy niezasłużenie zna
leźli się w złym cieniu tej sprawy. Dlatego chcę 
jasno zdementować, że nie chodzi tu o szerszy 
krąg osób , chodzi o j ednostkową, konkretną 

sprawę , a nie o działania szersze rozciągnięte 
w czasie . Jeżeli chodzi o zdarzenie usiłowania 

stwa drogowe na głównych ciągach komuni
kacyjnych E-30 i E-65, są to zdarzenia, o któ
rych zwykły mieszkaniec nie wie, bo one nie 
jego dotyczą. A są to napady, rabunki, kradzie
że samochodów itp. najczęściej przez grupy 
rosyj skojęzyczne . 

- Przed chwilą wspomniał Pan o tym, 
jak ważna jest współpraca obywateli z poli
cją, żeby nie obawiali się oni zgłaszać nie
pokojących zjawisk, osób, samochodów. 
Czy ludzie, którzy chcieliby zgłosić takie 
zdarzenie mają w międzyrzeckiej komen
dzie zagwarantowane prawo do poczucia 
bezpieczeństwa, do ochrony danych oso
bowych? Żeby nie bali się, iż w następ
stwie zgłoszenia może ich spotkać zemsta 
ze strony elementów przestępczych. 

- Po pierwsze nie wymagam od osób zawia
damiających podawania danych personalnych. 
A jeżeli ktoś występuje jako świadek lub zawia
damiający o przestępstwie , to zachowanie ta
jemnicy postępowania regulują przepisy ogól
ne Kodeksu Postępowania Karnego. Istnieje 
też możliwość występowania w charakterze 
tzw. świadka incognito i takie sprawy też pro
wadzimy. 

-To, o czym Pan mówi, regulują przepi
sy i są to kwestie proceduralne. Mnie cho-

(ciqg dalszy na str.8) 

zabójstwa mieszkańca 
M-cza, to takie zdarze
nie miało miejsce. In
tensywne działania po
licji przyniosły skutek, 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

zatrzymano i aresztowa- ~:~:!~:::e Os.Gen.Sikorskiego 9 
no już j edną osobę zwią- Uslugowe 66-300 Międzyrzecz 
zaną z tą sprawą . Ale po- Produkcyjne 

dobne zdarzenia pozba- G=o•=po=d=ar=cz=e====::U::===~======(=0=-=95=)=7=4=29=2=0=5= 
wienia życia były rów
nież w latach minio
nych. Ta sprawa uzmy
sławia mi, że jeszcze z 
wieloma sprawami mu
simy do społeczeństwa 
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ZAWSZE MÓWIĘ O ZAŁODZE 
(ciąg dalszy ze str. 7) 

dzi jednak o pewną intymność podczas składania 
zeznań czy informowania o zdarzenia. 

-Wiem, co pani ma na myśli. Jest to kwestia bardzo 
ważna, żeby ta osoba nie czuła skrępowania, że oprócz 
policjanta, do którego mówi, słuchają jej inne osoby. 
Wiąże się to jednak z warunkami lokalowymi. Staram 
się robić wszystko, żeby tę intymność zapewnić np.: 
dokonałem adaptacji strychu, co w znacznym stopniu 
poprawiło warunki pracy w międzyrzeckiej komendzie. 
Jeżeli chodzi o kwestię przestępstw seksualnych, to ko
bietę- ofiarę takiego przestępstwa -zawsze przesłuchu
je policjantka, która jest do tego przeszkolona. 

- A teraz pytanie z innej beczki. Czy międzyrzeccy 
policjanci są wyszkoleni, czy ćwiczą strzelanie, czy tre
nują w sali gimnastycznej? Bo czasem i ten element 
decyduje w bezpośrednim starciu z przestępcą. 

- To też dobre pytanie. Raz do roku obowiązkowo 
przechodzimy testy sprawności fizycznej, przyjeżdża 
komisja ze szczebla wojewódzkiego, która ocenia wyni
ki w zależności od wieku zdających. Są to biegi, podcią
ganie na drążku, rzuty piłką lekarską i skłony przy dra
bince. Przy ocenie niedostatecznej trzeba to ponownie 
zaliczyć lub dostaje się ujemną opinię o pracy w policji. 
Strzelanie trenujemy raz na kwartał. 

- A kto jest najlepszym "snajperem" w KPP w 
M-czu? 

-Są to posterunkowy Zbigniew Nowicki i sierżant 
Tomasz Piasecki. Raz w tygodniu możemy też korzy
stać z sali gimnastycznej. 

- Czy policjanci znają języki obce, bo leżymy 
przy trasach przelotowych i zapewne często po
szkodowanymi lub świadkami są obywatele innych 
krajów. 

-Znają j ęzyki obce w stopniu takim, w jakim szkoła 
uczy każdego z nas. Nie ma dodatkowych kursów w 
tym zakresie. Zresztą warunki przyjęcia do pracy w poli
cji nie regulują tego problemu, czyli nie ma wymogu 
biegłej znajomości języka obcego. Z okazji Święta Poli
cji w lipcu w Zielonej Górze został otwarty ośrodek szko
leniowy języków obcych dla policjantów. Będą się tam 
odbywały cykliczne kursy pozwalające na doskonalenie 
znajomości języków obcych. 

- Wspomniał Pan, że zatrudnia 115 policjan
tów. Czy jest to ilość wystarczająca? 

-Byłaby wystarczająca, gdyby nie usytuowanie w Mię
dzyrzeczu Aresztu Śledczego. Codziennie prawie sze
ściu policjantów wyjeżdża w Polskę z konwojami osób 
przebywających w areszcie. Do obsłużenia tych konwo
jów potrzebowalibyśmy 11 policjantów. 

- Na koniec pytanie zasadnicze, podsumowują
ce naszą rozmowę: Czy w świetle ostatnich wyda
rzeń mieszkańcy naszego miasta i powiatu mogą 
się czuć bezpiecznie? 

- Powiem tak, wrażenie mieszkańców może być róż
ne. Natomiast mogę powiedzieć, że na tle innych powia
tów województwa zajmujemy trzecie miejsce pod wzglę
dem bezpieczeństwa. Najbezpieczniejsze są Strzelce Kra
jeńskie, Sulęcin i my. Chcielibyśmy, aby przestępstw 
było jak najmniej i robimy wszystko, co w naszej mocy, 
aby ich ilość zmniejszyć, a wykrywalność zwiększyć. 

- Jak ocenia Pan ten miniony rok pracy na sta
nowisku komendanta KPP w Międzyrzeczu? 

-Ja nie lubię mówić tylko o sobie, zawsze mówię o 
załodze jako całości. Udało nam się w ciągu pierwszych 
dziewięciu miesięcy 2000 roku ograniczyć ilość prze
stępstw aż o 5% w stosunku do analogicznego okresu 
roku ubiegłego. Zaznaczam jeszcze raz, nie jest to tylko 
moja zasługa, lecz wszystkich funkcjonariuszy. 

- Dziękuję za rozmowę. Życzę Panu i wszystkim 
międzyrzeckiru policjantom sukcesów zawodowych. 

Anna Kuźmińska-Świder 
Andrzej Świder 
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INFORMACJA 
DLA OBYWATELl 

zawiadamiających jednostki Policji 
o przestępstwach i wykroczeniach 

l. Jednostka Policji ma obowiązek przyjąć od obywatela zawiadomienie o prze
stępstwie lub wykroczeniu. 

2. Zawiadomienie przyjmuje się niezal eżnie od czasu i miejsca popełnienia lub 
ujawnienia przestępstwa albo wykroczenia, bez względu na właściwość jed
nostki Policji. 

3. Zawiadamiający jest uprawniony do otrzymania informacji dotyczącej: 
- numeru służbowego policjanta przyjmującego zgłoszenie, 
- sygnatury, pod którą zgłoszenie zostaje zarejestrowane, 
-jednostki Policji lub organu, do którego zgodnie z właściwością, sprawa 

zostanie lub może zostać przekazana. 
4. Zawiadamiający na swoje żądanie ma prawo otrzymać: 

- pisemne potwierdzenie faktu zgłoszenia przestępstwa lub wykroczenia, 
-pisemne potwierdzenie faktu zgłoszenia o utracie dokumentu 
stwierdzającego tożsamość, 

- informację do kogo może wnieść skargę na czynność policjanta 
przyjmującego zawiadomienie. 

5. Zawiadamiający, w szczególności pokrzywdzony, jest uprawniony do otrzyma
nia informacji o przysługujących mu uprawnieniach i ciążących na nim obo
wiązkach wynikających z przepisów prawa, zwłaszcza prawa karnego, w za
kresie niezbędnym dla sprawy. 

6. W razie konieczności ratowania życia, zdrowia lub mienia jednostki Policji 
udziela zawiadamiającemu niezbędnej pomocy i wzywa odpowiednie służby 
ratownicze. 

7. Stopień, imię, nazwisko i stanowisko policjanta dyżurnego znajduje się w 
miejscu widocznym dla zawiadamiającego. 

Sylwetki m iędzyrzeczan 
EDWARD PAWlAK 1909-1994 
Edward Pawlak był jednym z pionierów oświaty po wy

zwoleniu Ziemi Międzyrzeckiej w styczniu 1945 roku. Uro
dził się 2 lutego 1909 r. w Inowrocławiu. Tam też ukończył 
Seminarium Nauczycielskie. Pracę zawodową rozpoczął w 
latach 20. bez wynagrodzenia, albowiem pobory wówczas 
za pracę wynikały ze składek koleżeńskich -Związku Na
uczycielstwa Polskiego. Do Międzyrzecza przybył jako or
ganizator oświaty na Ziemiach Zachodnich w 1945 r. Od 
zaraz organizował ogniwa Związku Nauczycielstwa Polskie
go na pięknej ziemi międzyrzeckiej . Był pracownikiem nad
zoru pedagogicznego w Międzyrzeczu. Wówczas wydział 
oświaty w Międzyrzeczu podlegał pod Kuratorium Oświa
ty i Wychowania w Poznaniu. Edward Pawlak był współ
twórcą Spółdzielni Nauczycielskiej "Kultura". Do końca życia był członkiem aktywnym 
ZNP. Był serdecznym kolegą. Pojmował pracę nauczycielskąjako służbę, co oznaczało: 
służenie dziecku, służenie rodzicom, służenie człowiekowi w ogóle ... 

Był bardzo życzliwym zwłaszcza dla młodych nauczycieli. Po wizytacji w szkole 
służył radami, unikając "zaleceń". Edward Pawlak przeżył różne sytuacje społeczne i 
polityczne. Dla nauczycieli był zawsze "panem Edwardem", grono pedagogiczne, na
uczycieli podtrzymywał na duchu. W sytuacjach trudnych potrafił być prawdziwym 
człowiekiem, znajdował zawsze słowa otuchy, szacunku i pocieszenia, mimo że sam 
miał bardzo trudną sytuację. Jego wielki optymizm życiowy pozwalał mu wychodzić z 
opresji obroną ręką . Nawet w czasie ci ężldej choroby, gdy spotkaliśmy się w jego 
gościnnym domu, potrafił znaleźć powód do radości, optymizmu. 

Za zasługi i osiągnięcia w wychowaniu, pracy społecznej oraz jako długoletniego 
zastępcy inspektora szkolnego wyróżniony Krzyżem Kawalerskim Odrodzenia Polski, 
Złotym Krzyżem Zasługi, Złotą Odznaką ZNP, zasłużony dla ziemimiędzyrzeckiejoraz 
wyróżnieniami i nagrodami. Był nauczycielem i wychowawcą z powołania, z zapałem 
realizował swoje myśli pedagogiczne. Wychował wiele młodych międzyrzeczan. Zmarł 
16 maja 1994 roku, pochowany na cmentarzu w Junikowie- Poznań. 

Kazimierz Kulas 
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INFORMACJE Z RATUSZA 
o W Poznaniu zorganizowano IX Ogólnopolski Przegląd Książki Krajoznawczej i 

Turystycznej!i m~reza towarzysząca/Międzynarodowemu Salonowi Turystycznemu TOUR 
SALON POZNAN 2000. Urząd Gminy zglosil do tego przeglądu : 
1. Marcin Rzepa /teksVM iędzyrzecz , plan miasta 1:15000 
2 Jarosław Henke Międzyrzecz wczoraj i dziś ... Urząd Gminy Międzyrzecz 
3. Jan J. Krajniak Jezioro Głębokie · środowisko geograficzne Zakład Opracowań Gra
ficznych J. Hanke Międzyrzecz ·Bydgoszcz 2000 

W tegorocznym konkursie udzial wzięło 38 wydawców, którzy do oceny przez jury 
przedstawil i 84 publikacje krajoznawcze w pięciu kategoriach. Jury przewodniczył prof. 
Janusz Zdebski - prezes ZG PTTK. Z przyjemnością informujemy, że w kategorii infor
matorów krajoznawczych i folderów jury postanowiło przyznać tylko dwa równorzędne li 
miejsca w tym właśnie dla wydawnictwa J. Henke, Międzyrzecz .... wczoraj i dziś .. . 

o Dobi egł końca tegoroczny gminny konkurs na najładniejszą posesję , zagrodę 
wi ejską i balkon. Kilka dni temu na podsumowaniu konkursu Burmistrz W. Kubiak zlożyl 
wyróżnionym gratulacje i podziękowanie za inwencję i pomysłowość w zagospodarowa
niu własnych posesji i apelował o kontynuowanie upiększania najbliższego terenu i ca
łych sołectw . Najlepsi z dumą przyjęli wyróżnienia i zapewnili , że w roku następnym 
wyróżnionych będzie znacznie więcej - przybędzie ukwieconych ogródków i kolorowych 
zagród. W tym roku wyróżniono ; 

w kategorii najlepszy balkon 
- 1 miejsce Marzena Kucharska, li miejsce Sabina Kropiś 
w kategorii posesja mieszkalna 
- 1 miejsce Irena i Emil Stankiewiczowie, li miejsce Maria Mleczak 
w kategorii zagroda wiejska 
- l miejsce Z. Stafiniak i Kasowski - Kursko 
li miejsce Ireneusz Jarnut - Wyszanowo 

(FOTO-reportaż str. l l } 
O Piękny jubileusz 

Niezwykły jubileusz obchodzić będzie Międzyrzecz w roku 2003. Dla jego uświetnie
nia Rada Gminy ogłosiła konkurs na opracowanie projektu medalu • 1000-lecie Grodu 
Międzyrzecz i Męczeńskiej Śmierci 5-ciu Braci Międzyrzeckich . Konkurs adresowa
ny jest do plastyków, twórców ludowych i uczniów międzyrzeckich szkół. W projektach 
oceniana będzie interesująca forma artystyczna medalu i ciekawe historyczne ujęcie 
tematu. Dla autora najlepszego projektu przewidziana jest nagroda 2.000 zł. Komisja 
oceniająca wyróżni także specjalnymi nagrodami 3 ciekawe projekty. Dla uczniów szkół 
międzyrzeckich Gmina Międzyrzecz ogłosiła konkurs na opracowanie projektu logo zwią
zanego z tą rocznicą. Uczniowie mogą opracować projekt indywidualnie i zespołowo. Dla 
najlepszego projektu przygotowano wartościową nagrodę rzeczową . Przyznane także 
będą 3 wyróżnienia specjalne. Prace konkursowe na projekt medalu i logo przesłać 
prosimy do Urzędu Gminy 66-300 Międzyrzecz Rynek 1 w terminie do 15 grudnia tego 
roku. Ogłoszenie wyników konkursu nastąpi 20 grudnia. 

O W ratuszu na zaproszenie Burmistrza i Dyrekcji Media Odra Warta gościli szefowie 
firmy EWE Oldenburg oraz przedstawicie kilkunastu firm współpracujących z MOW. Na 
spotkaniu podsumowano dotychczasowe osiągn ięcia i ustalono zakres najbliższych prac. 
Dla naszego miasta wielkim sukcesem było wybudowanie sieci rozdzielczej gazu w 
obrębie całego Międzyrzecza. Teraz Media OW przystępują do opracowania dużej inwe
stycji dla Specjalnej Strefy Słubicko-Kostrzyńskiej . 

O Nauczyciele międzyrzeckich szkól podstawowych i gimnazjów otrzymali 1 paź
dziernika wynagrodzenia obliczone wg nowych stawek. Otrzymali także 6.X zaległe wy
równanie za cały 2000. Jak niemal w całym kraju na te podwyżki płac brakuje środków . 
Skutki regulacji płac po zmianie Karty Nauczyciela wyrażają się niedoborem blisko 480.000 
zł. w budżecie gminy. Burmistrz podejmuje różnorodne działania dla zbilansowania bu
dżetu gminy 2000. 

O Ruszyła z dużym rozmachem budowa pierwszego budynku TBS zlokalizowanego przy ul. 
Pamiątkowej. BUDPOL, wykonawca inwestyqi, czyni wszystko, by jeszcze w tym roku doprowa
dzić btx:lowę do stanu surowego. 1 września 2001 budynek zasiedlą 32 rodziny. 

O Burmistrz W. Kubiak, członkowie Zarządu Gminy i Rady Miejskiej pożegnali na 
cmentarzu w Poznaniu Eugeniusza Ziarkowskiego - burmistrza Międzyrzecza w latach 
1990. 1994. 

O Z dużym zainteresowaniem mieszkańcy śledzą postępy prac na budowie obiektu 
na stadionie miejskim. Budynek ten będzie posiadał niezbędne dla zawodników i działa
czy pomieszczenia i magazyny oraz pomieszczenia dla poradni wychowawczo-zawodo
wej, świetlicę socjoterapeutyczną i młodz ieżową. Zaawansowanie prac budowlanych 
przekonuje, że w przyszłym roku budynek będz ie przekazany użytkownikom 

O Rada Miejska w Międzyrzeczu w dniu 26 września podjęła uchwały w sprawie 
zmiany planu zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Międzyrzecz. Zmiany 
dotyczą: 

1. w Św. Wojciechu przeznaczenie pod zabudowę jednorodzinną- 14 działek o paw. 
nie mniejszej niż 800 m z możl iwością ich łączen ia , 

2. w Bobowieku-przeznaczenie pod zabudowę m ieszkaniową niskiej i ntensywności -

4 działek o pow. nie mniejszej n iż 700 m z możliwością ich lączen ia , 
3. w Międzyrzeczu ul. Rolna- wydzielenie pod zabudowę mieszkan iową niskiej inten

sywności 20 działek o pow. nie mniejszej n iż 700 m z możliwością ich łączen ia . 

Ruszyła budowa obiektu TP S.A. 
Ruszyła wreszcie budowa budynku TP S.A. między ul. Świerczewskiego i Spokojną. 

Prace ziemne nadzoruje archeolog Muzeum w Międzyrzeczu mgr Tadeusz Łaszkie· 
wicz. To, co teraz tu robimy, to etap przygotowań do przeprowadzenia badań archeolo
gicznych - przekazuje Łaszkiewicz -stanowiących wymóg słu żb ochrony zabytków przed 
planowaną budową obiektów TP S.A Na tym terenie wkomponowany jest budynek 3 i 2 
kondygnacyjny oraz tereny zielone i miejsca postojowe. Przeprowadzenie tych badań 
archeologicznych jest konieczne, ponieważ teren ten znajduje się w strefie ścisłej ochro

ny konserwatorskiej, w obrębie średnio

wiecznego miasta lokacyjnego oraz w 
pobliżu najstarszego kościola farnego w 
mieście . Takie tereny podlegają obliga
toryjnie badaniom archeologicznym 
przed budową . Czego si ę archeologo
wie spodziewają po tych badaniach? Za 
wcześnie o tym mówić . Uwzględniając 

średniowieczną lokację miasta, spodzie
wamy si ę nawarstwień kulturowych re
liktów zabudowy sięgającej początków 
miasta Międzyrzecza . Muzeum w Mię
dzyrzeczu w opracowanej ofercie prze
targowej zadeklarowało 2 miesięczny 

okres badań/ październ i k - listopad/ 
Warto także nadmienić, że wymagane 

prawem pozwolenie na budowę obiektu na tym terenie może być wydane dopiero po 
uzyskaniu zwolnienia terenu przez archeologa. Zakończenie badań archeologicznych 
umożliwi zatem rozpoczęcie cyklu inwestycyjnego już z początkiem roku 2001 . 

Oczyszczamy Obrę i Paklicę 
Z inicjatywy Burmistrza Międzyrzecza i Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urzą· 

dzeń Wodnych Inspektorat Międzyrzecz zorganizowano oczyszczanie dna rzeki 
Obra i Pakl ica na odcinku muzeum- wiadukt kolejowy. W akcji wzięli udział członkowie 
kl ubu nurkowego "Akari " w Gorzowie Wlkp. W oczyszczaniu uczestniczyli także 
uczniowie kl. IV Technikum Ochrony Środowiska ZSB. W trakcie tych prac usunięto 
bądź przecięto 38 zatorów na Paklicy i 24 na Obrze. Oczyszczono rzeki z opon, kół , 
fragmentów pojazdów, starych naczyń i konwi, rur, beczek, fragmentów rowerów i wielu 
innych "eksponatów". Rzeki są czystsze · czy na dlugo? W najb l iższym czasie zorgani
zowane będą 2 kolejne akcje oczyszczania Obry i Paklicy. W tym roku na te przedsię
wzięcia Lubuski Zarząd Melioracji wyasygnowal kwotę 23.870 zł , a Urząd Gminy na 
poprawę stanu urządzeń komunalnych melioracji szczegółowej w obrębie miasta kwotę 
25.000 zł. Wydatki te 
wspierają m i ędzyrzeccy 

sponsorzy. Wspólne dzia
łania Urzędu Gminy i Lu
buskiego Zarządu Meliora
cji w Zielonej Górze już 
przynoszą efekty. Obra i 
Paklica stają się atrakcyj 
nymi odcinkami kajako
wymi łubu sk i ego szlaku 
wodnego. 
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DAJMY DZIECIOM ROWNE SZANSE 
W naszym kraju narasta problem dostępu do nauki dzieci z ubogich rodzin. Marnuje się tysiące talentów. Spośród blisko 

650 tys. tegorocznych absolwentów około 50 tys. zakończy edukację na poziomie szkoły podstawowej. To głównie dzieci z 
najbiedniejszych rodzin. Dramatycznie wygląda sytuacja w szkolnictwie ponadpodstawowym, gdzie w jeszcze większym 
stopniu status finansowy uniemożliwia młodym ludziom wykorzystanie ich zdolności. 

Warunki materialne stają się coraz większą przeszkodą w kontynuacji 
nauki. W takim momencie parlamentarna większość forsuje niezwykle kosz
towne "powszechne uwłaszczenie". Tymczasem zamiast nierealnego roz
dawnictwa, potrzeba nam inwestycji w edukację młodych Polaków. 

Unia Wolności chce ze wszystkimi, którym bliska jest idea wyrównywa
nia szans edukacyjnych w naszym kraju, doprowadzić do przyjęcia ustawy o 
"FUNDUSZU SZKOLNYM". Chcemy, aby majątek Skarbu Pa1'lstwa- dziś 
przeznaczany na "rezerwę uwłaszczeniową" - trafił do Fun
dacji Edukacji Narodowej. W taki sposób dzieci z rodzin 
ubogich będą miały realną szansę na pomoc finansową 
w zdobywaniu wiedzy. Aby wnieść do Sejmu projekt 
ustawy, chcemy skorzystać z przepisów Konstytu
cji, która poprzez lNICJATIWĘ OBYWATELSKĄ 
gwarantuje nie tylko posłom i senatorom, ale 
wszystkim obywatelom naszego kraju prawo 
do promowania własnych rozwiązań najpoważ
niejszych problemów. Musimy w tym celu 
zebrać pod naszym projektem ponad 100 
tysięcy podpisów. 

Akcję zbierania podpisów prowadzi Ko
mitet Inicjatywy Ustawodawczej, którym 
kierują: Andrzej Wajda, Jacek Kuroń , Le
szek Balcerowicz, Kazimierz Kaczor, Tade
usz Mazowiecki, Bronisław Geremek, Jacek 
Kaczmarski i Jacek Fedorowicz. 

Zadaniem Komitetu jest zebranie podpisów 
oraz złożenie ustawy do Marszałka Sejmu. 

W naszym powiecie Komitet poparcia dla 
INICJATYWY OBYWA TELSKlEJ "DAJMY 
DZIECIOM RÓWNE SZANSE" tworzą: 
Tadeusz Bryczkowski- eme1ytowany lek. wet. 
z Pszczewa, 
Czesław Dworczak- inż bud. ogól. dyrektor fir
my "BUD-POL" z Międzyrzecza, 
Katarzyna Falkowska - nauczycielka z Trzciela, 
IreneuszJarnut-sołtys wsi Wyszanowo, radny MiG Mię
dzyrzecz, kierownik warsztatów Szkół Mechanicznych w Świe
bodzinie, 
Małgorzata Jażdżewska- dyrektor Zespołu Szkół w Brójcach, 
Henryk Kosicki - dyrektor Szkoły Podstawowej w Wierzb nie, 
Adam Koziński- inż . mech. z-ca burmistrza MiG Międzyrzecz, 
Romuald Myrda - spedytor firmy "RIVER", mieszkaniec Pszczewa, 
Grażyna Ring- psycholog ze Skwierzyny, 
Mirosław Romanowski - nauczyciel z Lubikowa, 
Andrzej Świder - prawnik, dyrektor BGŻ w Międzyrzeczu, 
Ewa Zaborowska - pedagog szkolny z Przytocznej. 

Koordynatorem akcji jest Pan Władysław Biernat- dyrektor S.P. Szpi
tala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu. 

Oto krótka rozmowa z członkami Komitetu: 
Jacek Paluch -Dlaczego podjął się Pan obowiązlzów koordynatora 

tej akcji? 
Władysław Biernat - Odpowieciż jest prosta. Z wewnętrznego przeko

nania o celowości tej inicjatywy. Już w programie wyborczym UW do samo
rządu powiatowego znalazła się propozycja pomocy dzieciom ze środowisk 
jej potrzebujących. Wiem również, że w środowiskach tych panuje przeko
nanie o konieczności uzyskania wykształcenia, którego bariera finansowa 
nie pozwala osiągnąć. 

Jacek Paluch - Wiadomo, że nie wszystkie fundacje hojarzą się lu
dziom pozytywnie. jak Pan jako prawnik ocenia konstrukcję "Fundacji 
Szkolnej" od strony prawnej? 

Andrzej Świder - Założenia Ustawy o Fundacji Szkolnej są na tyle 
jasne, że zdają się gwarantować prawidłowość jej funkcjonowania. Decydują 
o tym dwa elementy:· przejrzystość dochodów oraz forma kontroli wydatko
wania środków publicznych. Wśród dochodów przeważają środki z komer
cjalizacji i prywatyzacji przedsiębiorstw państwowych, natomiast zasady ich 
wydatkowania określa 9 - 11 osobowa Rada Fundacji , twór autonomiczny 
skupiający wybitne autorytety. Nie bez znaczenia jest też powiązanie fu nk
cjonowania Fundacji z inicjatywami samorządów lokalnych. 

Jacek Paluch- jakiejest powiązanie poziomu wykształcenia zgospodarhą? 
Czesław Dworczak- Już w chwili obecnej obserwuje s ię stale przyspie

szający postęp nauki i techniki. Powstają coraz to nowe doskonalsze techno
logie. Następuje automatyzacja procesów produkcyjnych, powodując znacz-

ne ograniczenie udziału pracown ików o niskich kwalifikacjach. Przyszły 
rozwój gospodarczy naszego kraju i jego miejsce w międzynarodowym po
dziale pracy, zależeć będzi e od postępu naukowo-technicznego w każdej 
dziedzinie działa lności gospodarczej , a bez dobrze wykształconych kadr -
tego celu nie uda się zrealizować. 

Jacek Paluch - j ak oceniacie Państwo akcje na rzecz wyrównania szans 
edukacyjnych jako nauczyciele, a jednocześnie mieszkańcy wsil 

Ewa Zaborowska - Moim zdaniem powstanie Fundacji pozwoli 
na stworzenie możliwości podjęcia nauki przez młodzież pocho

dzącą z rodzin mniej zamożnych, których jest dużo w małych 
miasteczkach, wsiach, szczególnie w środowisku postpege

erowskim. W dzisiejszych czasach, gdy nauka jest bardzo 
kosztowna (podręczniki, pomoce, przejazdy, zakwate

rowanie), wielu młodych ludzi nie podejmuje dalszej 
nauki , ze względu na warunki materialne rodziców 
czy opiekunów, szukając jakiejkolwiek pracy, bądź 
zasilając szeregi bezrobotnych. Trudno pogodzić 
się z marnowaniem uzdolnień i talentów młodzie
ży stanowiącej przyszłość naszego narodu, tylko 
dlatego, że urodzili się w takim miejscu i w takim. 
czasie. Myślę, że jeśli Fundacja spełni nawet tylko 
część pokładanych nadziei na pomoc dla tych mło
dych ludzi w dostępie do wykształcenia, to warto i 
należy tę ideę popierać i wspomagać. 

Ireneusz Jarnut - Uważam inicjatywę za 
bardzo trafioną w czasie. Jako wieloletni nauczy
ciel szkoły średniej obserwuję, że zmiany ustro

jowe jakie zaszły i zachodzą w naszym państwie, 
powodują coraz większe obciążenie budżetów ro

dzinnych edukacją dzieci i młodzieży. Dyspropor
cje w dochodach i wydatkach są przyczyną wybiera

nia szkół najbliżej miejsca zamieszkania, a nie zgod
nie z zainteresowaniami i predyspozycjami indywidu

alnymi młodzieży. Najlepszym dowodem na poparcie po
wyższego wywodu jest fakt, że ulegają likwidacji internaty i 

bursy szkolne, a uciążliwe dojazdy młodzi eży nie sprzyjają wła
ściwej edukacji. Jako mieszkaniec wsi z niepokojem obserwuję, 

jak spada liczba młodych ludzi, którzy podejmują naukę w szkołach wy
ższych. Jako rodzic posiadający liczna rodzinę, z której troje dzieci ukOJ'lczy
ło szkoły wyższe, a dwoje jeszcze studiuje, doskonale rozumiem, jaki wysi
łek ponoszą rodzice, aby umożliwić dzieciom zdobycie wykształcenia. Zaist
nienie Fundacji w naszych warunkach przeobrażeń ustrojowych jest ko
niecznością, jeżeli chcemy z optymizmem patrzeć w przyszłość. Inwestowa
nie w edukację narodu, to najkorzystniejsza lokata. 

Jeżeli chcesz dać dzieciom równe szanse, Twoje poparcie jest im dzisiaj 
potrzebne. Listy poparcia znajdują się w redakcji "Kuriera Międzyrzeckie
go". Podpisy wraz z niezbędnymi danymi zostaną przekazane do Komitetu 
Inicjatywy UstawodawczejJestem przekonany, że Sejm uchwali Ustawę o 
Fundacji Szkolnej, a ona będzie działać sprawnie i cieszyć się takim samym 
poparciem jak FUNDACJA WIELKIEJ ORKIESTRY ŚWIĄTECZNEJ PO· 
MOCY! J. Paluch 



Michał 

Daj mu radość z serca swego 
; Daj szacunek do bliźniego 
Daj mu wszystko co posiadasz 
a odzyskasz to co wkładasz! 

•soly-16.10. " K. Antonowicz 

WYNIKI KONKURSU NA NAJŁADNIEJSZĄ POSESJĘ l BALKON 

Zofia Stafiniak i Jan Kasowski 
z Kurska - l miejsce (zagroda wiejska) 

Marzena Kucharska 
l miejsce (balkon) 

Maria Mleczak 
- 11 miejsce 
(posesja) 

HURTOWNIA MATERIAŁÓW BUDOWLANYCH 

~ 
PR~MAT.,~., .. , 

OFERUJEMY M .IN.: 
- POKRYCIA o.a.rZ~ 

* blacha dachówkopodobna 
* blaca trapezowa ocynk 
* dachówki ceramiczne 
* dachówki cementowe 

PŁYTKI CERAMICZNE 
* Opoczno, Mniszków gat.l 
* GRESY Opoczno, Czechy 

- STOLARKA PCV 
ZAPRASZAMY: 

- poniedziałek - piątek 7 ::.... do 17-:..:_ 
- sobota a::.... do 13::..._ 



ul. 50 StycZnia 39 
00·300 Międzyrzecz 

teł. 095 . 742 05 12 

~_JI 
'.,··:z~ 

~u 

MARKET 

MIĘDZYRZECZ 
Os. Kasztelańskie 

tel. 742-08-72 

dla całej rodziny 

ERMARCHE 

RESTAURACJA HOTEL "DUET" s.c. 
JACEK BELZ & ADAM KRYSTJAN 

os. Kasztelańskie Ba 66-300 Międzyrzecz 
tel. 095 742 22 56 , 0601 57 65 93 

Do dyspozycji Państwa posiadamy : 

7 pokoi ( 2-3 os. ) z pelnym węzlem 
sanitarnym, 7V, telefon 
salę narad 
salę konferencyjna 
salę bankietowa 
salę restauracyjna czynna 24h. 

Polecamy usługi w zakresie organizacji: 

wszelkiego rodzqju imprez okolicznościowych 
wesel 
chrzcin 
komunii 
styp 
studniówek 
szkoleń, konferencji 

UWAGA !!! ABONAMENT OBIADOWY JUŻ OD 7.00 zł. 
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_Jesteś międzyrzeczaninero i absolwentem 
naszego liceum ogólnokształcącego. Jak wspo
minasz lata spędzone w tej szkole? 

_ Wspominam je bardzo dobrze. Miałem 
wspaniałe koleżanki i kolegów. Bardzo dobrze 
wspominam swoją wychowawczynię Panią W. 
Gronowicz, nauczycielkę historii Panią W. 
Kubrycht. Startowałem w olimpiadach histo
rycznych. Pani Gronowicz prowadziła ze mną 
inspirujące rozmowy na tematy literacko-praso
we. Z Panem Janem Krajmakiem uczestniczy
łem w 10 spływach kajakowych. 

- Po maturze postanowiłeś studiować pra
wo, dlaczego? 

- Wybór ten wynikał z moich humanistycz
nych zainteresowań oraz tradycji rodzinnych. 
Interesowałem si ę również polityką, a lata mo
ich studiów przypadły na czas 1978-82. W Po
znaniu, tak jak i w całym kraju, działo s ię wiele 
ciekawego. Pamiętam przemarsze organizowa
ne każdego 13 dnia miesiąca, w rocznicę ogło
szenia stanu wojennego. Bylem jedynie ich ob-

. serwatorem, ale zawsze popierałem zachodzą
ce zmiany. 

- Obecnie wykonujesz zawód radcy praw
nego prowadząc własną kancelarię prawni
czą, jak do tego doszło? 

- Po studiach rozpocząłem aplikację sędziow
ską w sądzie międzyrzeckim, gdzie przeszedłem 
wszystkie szczeble awansu zawodowego, 
Zostałem Sędzi ą Sądu Rejonowego w 
Międzyrzeczu, byłem przewodniczącym 
Wydziału Pracy, a w 1990 r. zostałem wi
ceprezesem tegoż sądu. Miałem również 
propozycję zostania Sędzią Sądu Woje
wódzkiego (obecnie okręgowego). Nie 
bylem jednak tym zainteresowany, gdyż 
już wówczas nosiłem się z zamiarem roz
poczęcia praktyki adwokackiej lub rad
cowskiej. Przyczyn tej decyzji było kil
ka. Obserwuj ąc tworzenie się organów 
władzy samorządowej, demokracji lokal
nej , chciałem włączyć się czynnie w ten 
proces. Sędziowie muszą być jednak bez
partyjni i apolityczni. Widziałem również 
tworzenie się wolnego rynku usług w róż
nych branżach, również w branży praw
niczej. Pracownicy sądu zawsze byli wy
nagradzani bardzo słabo , a koszty utrzy
mania rodziny rosły. Fostanowiłem wi ęc 
pracować na własny rachunek i w roku 1994 
rozpocząłem działalność radcowską we własnej 
kancelarii. 

- Swego czasu aktywnie uczestniczyłeś w 
działalności samorządowej, np. jako radny. 
Co mógłbyś powiedzieć na temat między
rzeckiego: wczoraj, dziś i jutro? 

- W tę działalność zaangażowałem s ię już w 
roku 1991. Zostałem wtedy Członkiem Komisji 
Rewizyjnej RM (spoza rady, pelnilem tę funkcję 
społecznie). W latach 1994-98 bylem przewod
niczącym komisji rewizyjnej. Reprezentowałem 
w radzie opcj ę obozu posierpniowego (po roz
wiązaniu Komitetu Obywatelskiego) . Obserwu
j ąc zmiany w międzyrzeckiej samorządowości 
nachodzą mnie raczej smutne refleksje. Z ka
dencji na kadencję potencjał intelektualny i or
ganizacyjny rad jest coraz słabszy. Najlepsza pod 
tym względem była, według mnie, pierwsza rada, 
choć było w niej wiele antagonizmów. Siłą tej 
rady byli przede wszystkim ludzie, nazwiska. 
Inspirujące było zaangażowanie tych ludzi w 
tworzenie nowej jakości, jaką była samorząd
ność lokalna. Myślę, że czuli si ę w pewnym sen
sie pionierami. 

Nawet kłótnie i spory choć było ich chyba 
zbyt wiele) były w tej radzie twórcze. Radni ra
cjonalnie gospodarowali budżetem, przeznacza
Jąc wiele środków na inwestycje, a nie na przy
kład na utrzymanie urzędu i urzędników. Suk
c~sem drugiej kadencji była np. decyzja o budo
Wle hali widowiskowo-sportowej, uk01'1czenie tej 
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ABSOLWENCI 
l , 

MOZNA BYC CZŁOWIEKIEM 
SUKCESU 

Rozmowa z Waldemarem Glinką- prawnikiem, 
absolwentem LO w Międzyrzeczu 

inwestycji oraz projekt calego kompleksu spor
towego przy hali np .; basenu, którego jestem 
gorącym zwolennikiem. 

Obecnie niepokoi mnie funkcjonujące wśród 
mieszkańców naszego miasta przekonanie, że 
nie ma ono przyszłości, żadnych perspektyw 
rozwoju . Odpowiedzialność za to ponoszą we
dług mnie działacze ugrupowań politycznych, 
które od ośmiu lat sprawują władzę w mieście. 

Ponoszą odpowiedzialność wynikającą z błęd
nej koncepcji rządzenia miastem i jego mająt
kiem. Obecny zarząd miasta nie potrafił stwo-

rzyć warunków zachęcających polskich i obcych 
przedsiębiorców do inwestowania w naszym 
mieście i gminie. W wyniku tego nie rozwiąza
no palącego problemu bezrobocia, bo nowe fir
my to nowe miejsca pracy. Nie stworzono w 
Międzyrzeczu tzw. strefy przemysłowej, gdzie 
można by było budować nowe zakłady. Chodzi 
o uzbrojone tereny inwestycyjne. Błędem było 
powstanie Spółki Media Międzyrzecz na obec
nych zasadach organizacyjno-finansowych. 

Powoli, ale systematycznie zmienia się na 
szczęście oblicze miasta, prowadzone są remon
ty kamienic i ulic. Osobiście nie podzielam pe
symistycznych nastrojów międzyrzeczan . Szan
sę naszego miasta upatruję w ludziach aktyw
nych, kreatywnych, którzy podejmą działania 
mające na celu zmiany na lepsze. N a dal istnieje 
bowiem zainteresowanie przedsiębiorców sa
mym Międzyrzeczem i jego okolicami. Wiem to 
z moich kontaktów zawodowych. Atutem jest 
nadal turystyka, przyroda i klimat, które są przez 
władze miasta promowane. Z promocją powinien 
się również wiązać pakiet konkretnych działań 
prawno-organizacyjnych. 

-Jakie są twoje zainteresowania pozaza
wodowe? Często widzę Cię w dresach, bie
rzesz udział w biegach ulicznych. 

- Sport uprawiam od dzieciństwa, grałem w 
piłkę w LZS, jako siódmoklasista zająłem III miej
sce w mistrzostwach seniorów powiatu Sępólno 
Krajeńskie w ten isie stołowym. W liceum mię
dzyrzeckim bylem mistrzem szkoły w tenisie 

stołowym i badmintonie . Podczas studiów w 
UAM bylem zawodnikiem AZS i reprezentan
tem uczelni w tenisie stołowym. Uprawianie 
sportu jest swoistą filozofią życia, a także ko
niecznością, gdy pracuje się po 12-14 godzin 
dziennie, żeby się odstresować, zregenerować 
siły . Ważne jest to dla takiego pracoholika jak 
ja. Lubię też podróżować. Wraz z rodziną zwie
dziliśmy już prawie całą Europę, byliśmy też w 
Afryce. 

- Czy w Międzyrzeczu można poczuć się 
człowiekiem sukcesu? 

-Zdecydowanie można. Trzeba mieć 
tylko wyznaczony cel i konsekwentnie 
do niego dążyć. Trzeba dokonać trafne
go wyboru zawodu, żeby był on nie tyl
ko sposobem na zarabianie pieniędzy, 
ale również pasją. Uważam, że nie trze
ba mieszkać w Warszawie, Poznaniu czy 
Gorzowie, aby się satysfakcjonująco re
alizować w zawodzie, rozwijać zaintere
sowania, mieć udaną rodzinę. Należyjed
nak nieustannie się doskonalić, dokształ
cać, aby osiągnąć wysoką pozycję zawo
dową. Można wtedy nawiązać współpra
cę z dużymi i znaczącymi partnerami 
polskimi i zagranicznymi. Ja współpra
cują np. z firmą Kabit, Minge; uczestni
czyłem w negocjacjach w Berlinie i Han
nowerze. Bardzo ważna, oprócz wiedzy 
fachowej, jest dziś znajomość języków 
obcych. Za moich czasów licealnych 
uczyliśmy się ich czysto teoretycznie, 

gdyż nikt z nas nie śmiał nawet marzyć o wyjeź
dzie na tzw. Zachód. Dziś, gdy Europa stoi dla nas 
otworem umiejętność porozumiewania się w ob
cym języku czasem decyduje o sukcesie zawodo
wym. Sam porozumiewam się po angielsku, ale 
zamierzam uczyć się również niemieckiego. Ape
luję do młodych międzyrzeczan: kochajcie język 
polski, ale uczcie się języków obcych! 

-Jakie miejsce w Twoim życiu zajmuje 
rodzina? 

- Najważniejsze . Spędzam poza domem 12-
14 godzin. A więc cały ciężar prowadzenia domu 
i wychowywania dzieci spoczywa na mojej żo
nie Małgorzacie, która jest wspaniała pod każ
dym względem. Oczywiście staram się jak naj
więcej czasu poświęcić dzieciom: S-letniemu 
Michałkowi i małej córeczce Hani. Razem spę
dzamy weekendy i urlopy. Staram się zapewnić 
swoim dzieciom jak najlepszy start życiowy, po 
to między innymi pracuj ę. Chciałbym, żeby mój 
syn był również absolwentem Liceum Ogólno
kształcącego w Międzyrzeczu. 

- Dziękuję za rozmowę, życzę dalszych 
sukcesów. 

Anna Kuźmińska-Świder 

P.S. Powyższa rozmowa jest pierwszą z cyklu 
"Absolwenci". Zamierzam w nim prezentować czy
telnikom "KM" absolwentów międzyrzeckich szkół 
średnich, którzy są ciekawymi ludźmi, osiągnęli 
sukces zawodowy, mają interesujące hobby itp. 
Zapraszam do lektury. AKS 
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Uwaga mieszkańcy gminy Międzyrzecz! 

SP ZOZ w Międzyrzeczu / 
oraz FIRMA AstraZeneca . -(,- , 

ZAPRASZAJĄ 

na bezpłatne badanie 

spirometryczne dzieci i dorosłych 
w dniu 18 XI 2000 

w godz. 9° 0-14° 0 w szpitalu 
przy ul. Konstytucji 3 Maja 

Stanisław Klisowski 

laryngolog 
oraz 

badanie audiometryczne słuchu 
Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 

za apteką "N agi e tek" 

w piątek od godz. 17.00- 18.00 

Tel. 7 41-23-92 

OSIEOPOROZA 
W dniu 27.11.2000r. od godz. 14.30 

w Przychodni przy ul. Konstytucji 
3 Maja 32 w Międzyrzeczu 

prowadzone będą badania kości 
- oznaczenie gęstości aparatem 

nowej generacji DlX-200 
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KRONIKA POLICYJNA 
l. W nocy 15/ 

16.09. br. włamani e 
do Sklepu BOMBO

NIERKA w Między
rzeczu i kradzież kawy 

oraz sfodyczy. 
2. W dniu 16.09. br. na 

Os. Kasztelańskim w Międzyrzeczu skradziono sa
mochód osobowy Mercedes kolor brązowy. 

3. W nocy 16/17.09. br. w Bukowcu wła
manie do samochodu Fiat 126p i kradz i eż ra
dioodtwarzacza samochodowego, głośników i 
odzieży . 

4. W dniu 17.09. br. w godz. 12'11
- 15111 z klatki 

schodowej budynku skradziony został wózek dzie
cięcy kolor zielono - żółto - niebieski. 

5. W nocy 17/18.09. br. włamanie do Przed
szkola na ul. Chrobrego w Międzyrzeczu i k ra
dzież kaset magnetofonowych i video, radio
magnetofonu PHILIPS i czajnika bezprzewo
dowego. 

6. W nocy 18/19.09. br. w Bukowcu włama
nie do pomieszczenia biura na wysypisku śmi eci 
i kradzież obkaszarki spalinowej do trawy. 

7. W dniu 21.09. br. z kasy fiskalnej jednego 
ze sklepów przy ul. Marcinkowskiego w Między
rzeczu skradzione zostały pieniądze w kwocie 
700 zł. 

8. W dniach 15-22.09. br. w Kęszycy Leśnej 
włamanie do budynku mieszkalnego i kradzież 
dwóch rowerów, szlifierki i pontonu. 

9. W nocy 22/23 .09. br. włamanie do Za
kładu Fotograficznego na ul. Wesołej w Mię
dzyrzeczu i kradzież większej ilo śc i fi lmów fo
tograficznych KODAK, kilkudzies i ęc iu sztuk 
aparatów fotograficznych różnych marek, lor
netek i lamp błyskowych. 

10. 25.09. br. z klatki schodowej budynku 
przy ul. Marcinkowskiego w Międzyrzeczu 

skradziono rower górski TARGET kolor nie
biesko - żółty. 

11. W dniach 21-26.09. br. włamanie cło gara
żu przy ul. Łąkowej w Międzyrzeczu i kradzież 

dwóch żyrandoli mosiężnych. 
12. W dniu 28.09. br. w Bobowieku dwaj mło

dzieńcy z Międzyrzecza dokonali włamania do 
samochodu VW Golf i kradzieży 5 sztuk płyt kom
paktowych. 

13. W dniach 29-30.09. br. w barze przy ul. 
Wojska Folskiego w Międzyrzeczu włamanie cło 
automatów do gier zręcznościowych i kradzież 
pieniędzy w kwocie około 1300 zł. 

14. W dniu 02.10. br. na ul. Chłodnej w Mię
dzyrzeczu włamanie do samochodu Daewoo Tico 
i kradzież radioodtwarzacza samochodowego 
ULTRAVOX. 

15. W dniu 02.10. br. około godz. 19.00 skra
dziono rower górski GIANT kolor fioletowy sto
j ący przed blokiem na Os. Kasztelańskim w Mię
dzyrzeczu. 

16. W nocy 02/03.10. br. na Os. Kasztelań
skim w Międzyrzeczu włamanie do samochodu 
VW Golf i kradzież radioodtwarzacza BLAU
PUNKT i kurtki przeciwdeszczowej kolor żółty z 
podpinką futrzaną kolor czarny. 

17. W nocy 02/03. 1 O. br . z parkingu przy 
bl oku na Os. Kaszte l ańskim skradziono sa
mochód cłostawczy M ercedes MB100 kolor 
bi a ły . 

18. W dniach 03-04.10. br. w Kuligawie wła
manie do trzech samochodów ciężarowych i kra
dzi eż dwóch akumulatorów i około 300 litrów 
oleju napędowego . 

19. W dniach 08-10.10. br. w Kęszycy Leśnej 
włamanie do czterech piwnic i kradz ież sprzętu 
RTViAGD. 

20. W dniu 10.10. br. na Os. Centrum w Mię

dzyrzeczu włamanie cło samochodu VW Golf i 
kradzi eż radioodtwarzacza SCOLTA. 

21. W dniu 11.10. br. w godz. 04.00-14.00 wła
manie do kawiarni przy ul. Konstytucji 3 Maja i 
kradzież pieniędzy z automatów do gier oraz mik
sera muzycznego i kolumn głośnikowych . 

asp. szt. Stanisław Bańkowski 

Bariery architektoniczne i komunikacyjne 
W porównaniu do wysoko rozwiniętych krajów zachod

nich niepelnosprawny w Polsce styka się ze znacznie więk
sz ą liczbą barier architektonicznych . 

Od niedawna, w zasadzie, wznoszone obecnie obiek
ty dostosowywuje s ię już na etapie projektowania dla osób 
niepelnosprawnych . Zgodnie z przepisami budowlanymi, 
obowiązującymi obecnie, obiekty użyteczności publicznej 
powinny być przystosowane do korzystania z nich przez 
osoby na wózkach inwalidzkich i innych inwalidów. W wie
lu miastach przebudowuje się ciągi komunikacyjne, likwi
dując krawęż niki i zbędne przeszkody. Na skrzyżowaniach 
ulic instaluje s i ę specjalną instalację świetlną oraz dźwię
kową, a także oznacza się trasy i budynki dostępne dla 
osób niepelnosprawnych. W budynkach powinny być pod
jazdy o szerokości minimum 1,2m, odpowiednie windy 
poręcze oraz drzwi, które powinny być na tyle szerokie, 
aby mógl się zmieścić w nich typowy wózek inwalidzki. 
Obiekty dostępne dla osób niepelnosprawnych w naszym 
mieście już w większości są dostosowane dla potrzeb 
tych osób, jednakże trwający proces przystosowania i li
kwidacji barier jest jednak powolny, bowiem jest zależny 
od niewielkich możliwości inwestycyjnych gmin. 

Niepelnosprawni, chcący skorzystać z uslug PKP lub 
PKS, muszą być świadomi tego, że napotkają na wiele 
ut rudnień. Na dworcach niestety nie zlikwidowano barier. 
Jest bardzo trudno dotrzeć na perony. Często jest tak, że 
w flOrozumieniu ze slużbą PKP wykorzystuje się ciągi ob
slugi technicznej . Na dużych stacjach i dworcach powinny 

/te mat wciąż aktualny/ 

~~+ 1\,,,.(nc Metoda iniekcj i krystalicznej 
~® osusT" -=:=--=-= 5-cio krotna złota medalistka 

A\'! l uoo w'' światowych wystaw ~nalazczośc i 

pomaga usunąć zawilgocenie obiektu . 
Informacja 

0-22 638-3 8-43 Warszawa, 0-95 7 42 08 19 Międzyrzecz 

znajdować się specjalne oznaczenia pomagające poru
szać się w ten sposób, aby nie natrafiać na przeszkody. 
Wagony kolejowe nie są dostosowane do potrzeb osób 
po ruszających się na wózkach inwalidzkich. W tym przy
padku powinniśmy sobie zapewnić pomoc innej osoby. 
Podobnie wygląda sytuacja z międzynarodową komuni
kacją . Dlatego udając s ię w podróż zorientujmy się , na 
jakie trudności napotkamy. 

Osoby niepelnosprawne i ich opiekunowie mają ulgi 
przy zakupie biletów. Inwalidzi l grupy, niewidomi oraz dzie
ci i mlodzież nie pelnosprawna korzystają z ulg 50%, a opie
kunowie podróżują bezplatnie. Ulatwienia obowiązują rów
nież w korzystaniu z miejskich środków komunikacji. 

Obecnie testowane są w niektórych miastach auto
busy z windami lub też obniżonym podwoziem. Wprowa
dzono równ i eż specjalny transport miejski z dostosowa
nymi mikrobusami zakupionymi ze środków PFRON-u, 
gdzie koszt przejazdu jest dużo niższy niż taksówek. 
Pomocy udzielają i w tym przypadku specjalnie prze
szkoleni kierowcy. 

Osoba n i epe łnosprawna lub jej opiekun posiadająca 
samochód osobowy powinna mieć specjalny emblemat 
umieszczony na przedniej szybie i tylnej po lewej stronie. 
Emblemat obecnie można kupić na stacjach benzynowych 
lub w sklepach motoryzacyjnych. Dzięki tem u emblemato
wi uzyskujemy prawo do korzystania z miejsc postojo
wych oznaczonych podobnym znakiem. 

Znaki są umieszczane przed większością obiektów i 
budynków użyteczności publicznej, jak też na parkingach. 

Można również nie stosować się do niektórych zna-
ków drogowych: 

1/zakaz ruchu wszelkich pojazdów 
2/zakaz wjazdu wszelkich pojazdów samochodowych 
3/zakaz postoju, o ile czas postoju jest dluższy ni ż 

2 minuty. 
Niestosowanie się do w/w znaków nie powinno powo

dować utrudnień czy też stwarzać niebezpieczeństwa dla 
innych użytkowników dróg. W miarę moż l iwości starajmy 
się unikać sytuacji trudnych, chyba że wymaga tego szcze
gólna sytuacja. . Eugeniusz Luc 
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Tłumacz przysięgły 

języka 

niemieckiego 

Joanna 
H ład ka-Eefti n k 

ul. Garncarska 14 
66-300 Międzyrzecz 

Tel./fax (095) 742-25-81 
Tel. kom. (O) 605 429 690 

Pomieszczenia na działalność 
biurową wynajmę. 

Międzyrzecz (obok starej wieży ciśnień) 

te l. (095) 7 42-03-01 

Do wynajęcia 
część sklepu oraz magazyn. 

Tel. O 605 092 402 

P.W. ~ 
Oddział Międzyrzecz 

SFCLT~ 
l , 

SUROWCO W WfORNYCH 
01WAR1Y OD 02.10.2000 R. 
NA TERENIE PRIM Międzyrzecz 

przy ul. REYMONTA 7 

ClYNNE: 
OD PONIEDZIAŁKU DO PIĄTKU w godz. od soo do 16oo 

SOBOTA w godz. od suo do 13oo 

MAKUlATURA 0,12,
FOLIE (PE) O, 20,-

METALE KOLOROWE 
(miedź, aluminium, mosiądz, brąz, ołów) 

5,5,- 4,5,- 3,30,- 3,30.- 0,80,-

PUSZKI ALUMINIOWE 
PO NAPOJACH 2,00,-

ZAPRASZAMY 

Sprzedam mieszkanie 
3 - pokojowe 64m2 

wiadomość: tel. (095) 741-32-34-
0605-306-676 

B&M CLOTHING COMPANY Spółka z o.o. 

Zatrudnię krawcowe w świebodzinie. 
Dobre warunki pracy i płacy. 

Tel. 068 38 28 530 
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O /nie/ sprawiedliwej pomocy socjalnej 
Dwa miesiące temu rozpoczął si ę kolejny 

rok szkolny. W pokoju nauczycielskim, jak 
zawsze o tej porze, wywieszono ogłoszenie 

0 sporządzeniu listy dzieci, którym niezbęd
na jest pomoc socjalna. I znów pojawiły się 
we mnie mieszane uczucia. Pieniędzy mało 
_kogo więc nimi wspomóc, kogo z listy od
rzucić? Jak sprawiedliwie osądzić, komu są 
one najbardziej potrzebne? 

Wspomniany dylemat nie dotyczy-li tyl
ko placówek oświatowych, ale wiąże się 
głównie z instytucją, zwaną potocznie "opie
ką socjalną". 

Problem świadczeń socjalnych z "opiek" 
zawsze budził, budzi i budzić będzie kontro
wersje - największe chyba w środowiskach 
lokalnych - gdzie niemal wszyscy o wszyst
kich coś tam wiedzą i wnikliwie nawzajem 

• się obserwują. Dlatego odczucia żyjących 
blisko siebie ludzi są często gorzkie, bole
sne, przepojone wizją niesprawiedliwości 
społecznej. 

Wśród osób korzystających lub kwalifi
kujących się do korzystania z pomocy opie
ki społecznej można wyodrębnić kilka za
sadniczych grup: 

l) ludzi, których taka forma pomocy krę
puje i nie proszą o nią, choć są w wiel
kiej potrzebie, 

2) tych, którzy czasem decydują się z ta
kiej pomocy skorzystać, bo akurat nie 
mają innego wyjścia, 

3) grupę osób, które twierdzą, że "im się 
należy", 

4) wreszcie takich, którzy "mają dojścia" 
albo wiedzą, jak oszukać urzędników i 
wzbudzić nieuzasadnioną niczym li
tość. 

Z grupy pierwszej na ogół z pomocy "opie
ki" nie korzysta nikt, a jeśli - to sporadycz
nie, dzięki operatywności sąsiadów, znajo
mych czy innych życzliwych ludzi. 

Z grupy drugiej pomoc otrzymują też nie
liczni, j eśli w ogóle zostaną zakwalifikowani 
w poczet spełniających tzw. "wymogi". 

W grupie trzeciej znajdujemy rutynia
rzy, którzy z "opieki" korzystają nagmin-

Jestem młodą licealistką. Po udanych wa
kacjach rozpoczęłam kolejny etap w moim 
życiu - naukę w szkole średniej. Przede mną 
najważniejszy egzamin dojrzałości 
- MATURA. Chciałabym podzielić 
się swoimi przeżyciami, których do
świadczyłam podczas pierwszych 
dni pobytu w Liceum Ogólnokształ
cącym im. Heliodora Święcickiego, 
jak również rozwiać mit krążący 
wśród międzyrzeckiej młodzieży; 
mit świadczący o tym, że w LO jest 
nieprzyj emna atmosfera i to, że 

' świeżo przybyli absolwenci szkół 
podstawowych są źle traktowani przez 
uczniów ze starszych klas. 

Na początku trudno było przyzwyczaić się 
do nowego środowiska, zmiany nauczycieli i 

nie i nauczyli się pod tę pomoc urządzać 
swoje życie. 

"Potrzebujący" z grupy ostatniej, to znaw
cy problemu. Potrafią tak skutecznie się zor
ganizować, że z takiej pomocy, bez skrupu
łów, często udaje się im skorzystać . 

Jakkolwiek, co do dwóch pierwszych grup 
ludzi, którzy znaleźli się w złej sytuacji ma
terialnej, funkcjonowanie "opieki społecznej" 
jest w pełni uzasadnione, o tyle w odniesie
niu do grup pozostałych można mieć prze
konanie, że owa instytucja jawnie wspoma
ga rozwój społecznego pasożytnictwa . 

Na ogół z przydzielaniem funduszy z 
"opieki" bywa tak, że dostają ją ci, u których 
widoczne, czasem skrajne ubóstwo, ma swo
ją przyczynę - przeważnie w niedbalstwie, 
pijaństwie, lenistwie i demoralizacji. 

W żadnym razie nie wynika ono z nie
udolności, lecz z prymitywnego cwaniactwa 
- swoją rentę czy zasiłek przeznacza się w 
takim środowisku na kilkudniową balangę 
przy winie marki "wino", a potem, kiedy się 
nieco otrzeźwieje - pędzi się do "opieki" z 
awanturą, że dzieci nie mają co jeść, że w 
piecu nie ma czym palić, że przecież się na
leży! N atomiast rzadko kiedy ze wspomnia
nej formy pomocy korzystają osoby czy ro
dziny ubogie, ale zaradne. Mają przecież w 
domu czysto, schludnie, troszczą się o dzie
ci i nawet w kącie pokoju ustawili stary kolo
rowy telewizor - wedle niektórych urzędni
ków z "opieki"- oznakę dobrobytu na miarę 
XXI wieku. 

Najgorsi są jednak ci, którzy przysłowio
wo "gwiżdżą' na opinię środowiska- pracu
ją za granicą, rozbijają się wcale nie starymi 
samochodami, z piskiem opon zajeżdżają 
na komunalne podwórko, a niedługo potem, 
w ślad za nimi, podjeżdża holenderska fur
gonetka z darami dla biednych. Są i tacy, 
którzy celowo nie wiążą się potwierdzonym 
urzędowo węzłem małżeńskim, aby formal
nie "samotna" matka mogła korzystać z na
leżnej jej pomocy socjalnej. 

Przykładów z naszego otoczenia można 
przytaczać wiele. Pisząc o powyższych dyle-

wewnątrzszkolnego systemu oceniania. Co 
do grona pedagogicznego- jest życzliwie do 
nas nastawione i chętne do udzielenia nam 

pomocy w każdej postaci. 
W Liceum jest taka tradycja Gak i w in

nych szkołach średnich), że pierwszoklasi
stów nazywa się kotami i nakazuje się im 

matach, wcale nie oczekuję skruchy od nie
uczciwych biorców socjalnych świadczeń, ale 
chcę wesprzeć tych, którzy mimo material
nych kłopotów jakoś usiłują sobie radzić, wy
chowywać dzieci "na ludzi", którzy mimo 
trudności podejmują starania, aby swój byt 
polepszyć, nie licząc na zmiłowanie socjal
nych urzędników podpierających się kuleją
cym na obie nogi kodeksem przestarzałych 
absurdalnych przepisów. 

Polska opieka socjalna osłania niestety 
takich, którym się nic nie chce - ani praco
wać, ani dbać o rodzinę, ani troszczyć o wy
chowanie dzieci. Otula ramionami litości ta
kich, którym wygodnie uchodzić za nieudol
nych i "niereformowalnych". 

Jakkolwiek nie neguję totalnie potrzeby 
istnienia opieki społecznej jako instytucji 
wspierającej ludzi w potrzebie, to jednak su
geruję konieczność reorganizacji tej działal
ności, zwłaszcza w stosunku do osób paso
żytujących na polskich podatnikach. 

Nie może być tak, że emeryt z comie
sięcznym świadczeniem z ZUSu w wys. 480 
zł netto nie ma za co wykupić lekarstw, nie 
ma z czego opłacić czynszu, zaś państwo z 
jego podatków łoży na utrzymanie tych, któ
rym bez przerwy coś się należy. 

Sądzę, że wspaniałym przykładem czę
ściowego eliminowania tego zjawiska jest 
działalność siostry Małgorzaty Chmielew
skiej i Marka Kotańskiego . W ośrodkach 
przez nich tworzonych pomoc otrzyma każ
dy, kto użyczy siebie innym, kto na taką po
moc zapracuje, służąc bardziej potrzebują
cym. Żadna bowiem pomoc materialna nie 
należy się nikomu "z urzędu" i za to tylko, że 
żyje. Żadna forma opieki socjalnej nie spełni 
pożytecznej roli, jeśli będzie promowała tych, 
którzy na nią nie zasługują. 

Tam, gdzie mało pieniędzy, rzadko udaje 
się je rozdzielić sprawiedliwie. Ale w stosun
ku do pasożytujących na polskich podatni
kach obiboków i cwaniaczków bądźmy przy
najmniej konsekwentni i bezwzględni. 

Grażyna Piechocka 

przez pewien czas nosić ogony oraz namalo
wane wąsy. Dla niektórych taki rytuał może 
wydać się bezsensownym, ale my kociaki , 

traktujemy to z przymrużeniem oka. 
Owszem, malowanie twarzy marke
rem bywa nieprzyjemne, ale od cze
go są kredki do oczu ... 

Według mnie taki zwyczaj jest 
sympatyczny i warty podtrzymania, 
bowiem przypomina "chrzest bojo
wy", który przejść musi każdy "zie
lony" rekrut. 

Wierzę, że jeśli będziemy wobec 
naszych belfrów w porządku - oni 

podejdą do nas życzliwie i będzie nam się 
dobrze współpracowało aż do matury. 

PuMeX 
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PROSTO Z SEJMU 
Prócz posłów w Sejmie pracują ludzie, któ

rych opinia publiczna ani nie zauważa, ani w 
związku z tym nie docenia. To obsługa meryto
ryczna posłów, to eksperci z biura legislacyj
nego, to sekretariaty poszczególnych komisji. 
Ludzie bardzo ważni, bez których Sejm nie 
mógłby po prostu istnieć. Posłowie, choć gło
wy mają tęgie, nie daliby rady gdyby nie ci, 
którzy im podpowiadają. Gdyż tak można okre
ślić tych wszystkich pracujących w Sejmie obok 
posłów, jako podpowiadaczy, w najlepszym sen
sie tego określenia. Zauważcie Państwo, że 
obok marszałka prowadzącego obrady po jego 
prawej stronie siedzi zawsze osoba, która po
słem nie jest, a często siedzą dwie. To są ci, 
którzy znają na pamięć regulamin Sejmu i sze
reg innych proceduralnych ustaw regulujących 
pracę Parlamentu. To oni natychmiast podpo
wiadają marszałkowi, jak się zachować w razie 
kłopotliwego wniosku proceduralnego, który 
pada z sali. To oni przygotowują i pilnują po
tem przebiegu głosowania każdego projektu. 
Służą marszałkowi natychmiast podpowiedzią 
czy radą w razie zaistnienia trudnej sytuacji na 
sali, jaką tworzą czasami posłowie, którzy prze
cież mogą zadać każde pytanie, złożyć każdy 
wniosek, nie krępując się wymogami regula
minu Sejmu. A marszałkowi nie wypada zby
wać posła krótkim "oddalam wniosek" czy "nie 
dopuszczam do głosu" . Te przepychanki słow
ne, które państwo obserwujecie czasami na 

ekranach TV, powodowane są właściwie wza
jemnym szacunkiem pomiędzy posłami a mar
szałkiem. A jak wybrnąć z trudnej sytuacji mar
szałek wie dzięki nim. To, że tak gładko mar
szałek prowadzi czasami wiele głosowań, to 
zasługa obsługi właśnie, która nierzadko nocą, 
a najczęściej tuż przed posiedzeniem pisze cały 
scenariusz marszałkowi, w zależności od tego, 
jakie poprawki, jakiej treści są zgłoszone i póź
niej głosowane. To na pracownikach biura le
gislacyjnego spoczywa ciężar właściwego na
pisania projektu. To oni wskazują posłom na 
sprzeczność ich propozycji z innymi ustawa
mi, wskazują na absurdalność pewnych pomy
słów poselskich, w sposób bardzo delikatny 
starając się nakłonić posłów do wycofania się z 
takich pomysłów, co nie zawsze się udaje i czę
sto taka nierozsądna poprawka musi być od
rzucona dopiero podczas głosowania plenar
nego, bądź nie. Eksperci sejmowi są to często 

· specjaliści o najwyższych kwalifikacjach, a Sejm 
płaci stosunkowo mało wobec tego, co mogli
by zarobić w firmach prywatnych. Pytałem paru 
takich ekspertów, co ich trzyma w Sejmie, od
powiedzieli jednomyślnie: specyfika pracy, po
czucie bycia w bardzo ważnym miejscu, w bar
dzo ważnym czasie; to, że uczestniczą w podej
mowaniu decyzji najważniejszych dla kraju. Bo 
tak jest rzeczywiście . Zdarzają się sytuacje, iż 
posłowie starają s ię wymusić na ekspertach 
sejmowych pozytywną opinię o swojej propo-
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zycji ustawy czy zgłoszonej poprawce. N a szczę
ście nie zauważyłem jakiejkolwiek uległości ze 
strony ekspertów. Dyskusje bywają burzliwe 
ale przekonać sejmowego fachowca od prawa' 
ekonomii , medycyny, rolnictwa można tylk~ 
argumentami merytorycznymi. I tak ma być. 
Bywa też, iż posłowie, którym nie podoba się 
pogląd czy ocena wygłoszona przez eksperta 
skarżą się na niego szefowi Kancelarii Sejmu i 
domagają się zwolnienia z pracy takiego nie
uległego fachowca. Tak zdarzyło się np. w pra
cach nad osławioną już "ustawą uwłaszczenio
wą". Eksperci sejmowi opracowali opinię, w 
której wskazali na wiele rozwiązań spornych z 
Konstytucją, zawartych w tym projekcie. Obu
rzeni posłowie, autorzy projektu członkowie 
komisji pracujący nad tym projektem zażądali 
zwolnienia z pracy autorów krytycznej opinii. 
Nie zwolniono ekspertów. A kto ma rację, oka
że się niebawem, gdyż ustawa ta, jeżeli nie zo
stanie zawetowana przez Prezydenta, na pew
no trafi do Trybunału Konstytucyjnego. Sta
wiam na ekspertów. 

Na koniec ciekawostka. Tak jak wszystkich 
pracujących na rzecz Sejmu trzyma w tym miej
scu magia tej pracy, tak wszyscy modlą się o jak 
najszybsze zakończenie pracy Sejmu, w każdej 
kadencji. Paradoks, nie. Otóż cała obsługa Sej
mu dostaje specjalną dodatkową nagrodę, w 
wysokości trzykrotnego miesięcznego wynagro
dzenia, na koniec pracy każdego Sejmu. Nieza
leżnie od tego czy kadencja trwa konstytucyjne 
4 lata czy jest krótsza np. wskutek rozpisania 
przedterminowych wyborów. Tak więc im krót
sza kadencja, tym lepiej dla jego obsługi, dlate
go że, patrz wyżej. Cóż, ludzkie. 

Poseł Jerzy Wierchowicz 

Do Redakcji ... 
Z dużym zaciekawieniem przeczyialem artykul "Krok do przodu, czyli o BANKOMA

TACH" autorstwa Pana Eugeniusza Luca zamieszczony w październikowym numerze 
KURIERA. Autor w prosty i zwięzly sposób apisal przeznaczenie oraz sposób korzystania 
z bankomatów. Popelnil jednak jeden bląd merytoryczny dotyczący kilkukrotnego blędne
go wprowadzenia numeru PIN. 

'ul. Świ~fyZews~ięgo zą.: f' 

66-300 lviiędżyfz·~-cz te·r 7 41 

W przypadku jakichkolwiek problemów z posiadaną kartą ZAWSZE zwracamy się o 
pomoc do swojego banku (tego, który wydal kartę). Bank po sprawdzeniu karty odblokuje 
ją i dalej będziemy mogli z niej korzystać . • Obcy" bank, z którego bankomatu korzystali
śmy , nic nam w tej sprawie nie pomoże . W przypadku zatrzymania karty przez .obcy" 
bankomat równ ież zwracamy się z prośbą o interwencje swojego banku. Po wymianie 
informacji przez banki będziemy mogli odzyskać zatrzymaną kartę. 

Po przeczytaniu bardzo ladnego artykulu paczulem jednak pewne rozczarowanie. 
Spowodowane ono zostalo tym , że Pan Eugeniusz Luc nie zauważy! jeszcze jednego 
bankomatu uruchomionego 12 lipca 2000r. Bankomatu Wielkopolskiego Banku Kredy
towego S.A. zlokalizowanego na os. Centrum 4. Na marginesie należy dodać , że ten 
bankomat byl motorem i przyspieszaczem zainstalowania urządzeń wymienionych w 
artykule. Do Wielkopolskiego Banku Kredytowego S.A., jak i do umieszczonego przy 
wejściu bankomatu jest dogodny i lagodny podjazd dla wózków dziecięcych jak również 

wózków inwalidzkich. Ponadio kla
wiatura bankomatu i monitor wyświe
tlający komunikaty umieszczone są 
tak nisko, że inwalida siedząc na 
swym wózku swobodnie może do· 

-konać wyplaty swoich środków lub 
dokonać innej dostępnej w banko
macie operacji. Nad wejściem do 
banku oraz nad bankomatem jest za
daszenie oslaniające przed opada· 
mi atmosferycznymi. 

Serdecznie zapraszam Pana Eu· 
geniusza Luca jak i calą Redakcję 
do odwiedzenia naszego banku jak i 
bankomatu. 

Z poważaniem 

Kierownik Obslugi Klienta Filia 
Międzyrzecz Jerzy Gaweł 

organizuje kursy: 
BHP podstawowe i okresowe (pracodawcy, kierownicy, 

majstrowie, brygadziści, stażyści, robotnicy, prac. biurowi) 

OBSŁUGI KOMPUTERA- od podstaw* 
Obsługa programów EXCEL, SUBIEKT, 

RACHMISTRZ* 
PEDAGOGICZNY dla szkolących w swoich zakładach 

młodocianych 

KIEROWCÓW WÓZKÓW podnośnikowych ..... 
UWAGA: *szkolenia komputerowe prowadzone są w grupach, 

Teresa Grobys 

indywidualnie i w domu u klienta 
• dla mlodzieży prowadzone są korepetycje z obslugi komputera i 
programów np. WORD 

Maciej Grobys 
ul. Świerczewskiego 23 

66-300 Międzyrzecz te!. 741 2024 (w godz. 9,00-17,00) 

Przyjmę: 
'na praktykę ucznia w zawodzie sprzedawca 
na staż osobę interesującą się komputerami, 

,._-; . -:-:=::::. """ ,.,,._,._.;.::::.-· c-t.{':.:/:/;.; 
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Na dzień pielgrzymek do grobów 
Pierwszy dzieJ'! listopada w Kościele katolic

kim od wie~ów obchodzony jest jako Dzień 
Wszystkich Swiętych, dzień wszystkich naszych 
patronów, święto radosne. W tym dniu szaty litur
giczne w czasie Mszy św.i nabożeństw są białe 
jako symbol szczególnej radości. Dopiero 
następnego dnia, 2 listopada mamy Dzień Za
duszny, czyli właściwe święto zmarłych. 

tymi, którym oddajemy cześć. Nic bliskiego, zda
rza się, że uczucia są mieszane .. .I tu poszerzam 
swoje zamyślenie o tych, którzy życie oddali w 
obronie nie swoich idei, błędnych czy zbrodni-

Tradycyjnie właśnie w dniu l listopada, wy
korzystując fakt, że jest on wolny od pracy, szcze
gólnie chętnie i tłumnie odwiedzamy cmenta
rze, ozdabiamy groby naszych najbliższych 
zmarłych , pamiętamy też o miejscach uświęco
nych krwią, poległych i zamordowanych w obra
nie szczytnych ideałów i Ojczyzny. 

Pamiętam czasy, kiedy nasze cmentarze (nie 
tylko w Międzyrzeczu) przez cały rok były 
skromne, ciche, często sprawiały wrażenie 
zapomnianych, szarych. Tylko pojedyncze przy
brane groby świadczyły o niedawnym pochów
ku. Ponieważ w tamtych czasach nie miałem 
okazji bywać za granicami kraju i zwiedzać 
cmentarze, niezbyt trafiał mi do przekonania 
termin "nekropola" określający duży, otoczony 
kultem, bogaty cmentarz. W Polsce były Po
wązki w Warszawie, Skałka w Krakowie, cmen
tarz na "Pęksowym Brzyzku" ·(gdzie to?) oraz 
miejsca martyrologii narodu nie tylko zresztą 
polskiego -Oświęcim, Majdanek. .. W szystkie one 
nagle "zakwitały" żywym h.'"Wieciem i ognikami 
jednego dnja ... l listopada, by potem przez kil
ka dni jeszcze trochę po błyszczeć i przypomnieć 
o fakcie przemijania, a potem znowu przejść nie
mal roczny okres utajenia. 

Od kilkunastu lat, w szczególności już w wol
nej Polsce, cmentarze stały się zdecydowanie bo
gatsze. Coraz częściej przypominają miasta umar
łych-grobowce solidne, kamjenne, marmurowe, 
bogato zdobione, czasami są wręcz małymi kapli
cami Często na grobach widzimy wesołe, trwale 
kwiaty, ale też coraz częściej w ciągu roku błysz
czą na grobach światełka, bywa, że na Nowy Rok, 
w dniu imienin zmarłego, a także na Wielkanoc, 
która przecież jest Świętem Zmartwychwstania. 
Zastanawiam się czasami, czego przejawem jest 
taka dbałość o miejsce spoczynku ciała zmarłego 
człowieka. Przecież nie zawsze chodzi tu o osoby 
z rodziny, bywa głównie przy mogiłach zbioro
wych czy symbolicznych, że nic nas nie łączy z 

Przed grobem Fryderyka Chopina 
na cmentarzu Pere-Lachaise w Paryżu 

czych rozkazów i poleceń, w tym prostych żołni e

rzy. Tak wielu jestjeszcze ludzi, którzy pamiętają 
oblicze wojny o wielu twarzach i tak różnych, cza
sami chwilowych wartościach. 

Niektórzy tamte fakty chcą wykorzystać dla 
swoich doraźnych celów, próbując przedstawiać 
je w innym świetle . 

Tymczasem właśnie ten dzień- Święto Wszyst
kich Świętych właśnie, dlatego jest świętem ra
dosnym, bo pozwala nam wierzyć albo tylko ży
wić nadzi eję, że spotkamy się z tymi, którzy ode
szli, ale już po "tamtej" stronie, gdzie prawa i za
sady będą inne, na pewno nie ludzkie. 

Zarówno w Dzień Zaduszny jak i właśnie l 
listopada często wspominam inne mniej dla nas 

Na kresowych szlakach 

Cmentarz Łyczakowski we Lwowie 
Cmentarz Łyczakowski we Lwowie to jedna z najważniejszych polskich nekropo li. Założony w 

1786 roku był kilkakrotnie powiększany. Leżąc na pagórkach, miał charakter pełnego zieleni parku. 
Porrmiki nagrobne Łyczakowa tworzyli m.in. H. Witwer, C. Godebski i P. Filippi. " 

Uwagę zwracają rodzinne kaplice m.in. Duninów - Borkowskich, Baczewskich, Krzeczunowi
czów. Osobną kwaterę, a właściwie muzeum, wystawiono w Jatach 1921-25 obro1'!com Lwowa z 1918 
roku. Zdewastowane przez władze sowieckie mauzoleum zostało odnowione zostało przez polskie 
firmy w latach 80. Na Łyczakowie spoczywają też m.in. O. Balzer, S. Banach, G. Zapolska, W. 

Łoziński, B. Dybowski, M. Konopnicka. Pd II woj
nie światowej znaczna część polskich grobowców 
została zniszczona, a płyty nagrobne zrabowane. 
Obecnie we współpracy z władzami ukraińskimi 
trwa przywracanie cmentarza do dawnej świetno
ści. Prawie co roku jest organizowana pielgrzymka 
do Buczacza, przejeżdżamy przez piękny Lwów, za
trzymujemy się przed bramą cmentarną, a potem 
zwiedzamy cmentarz Łyczakowski, nieco dalej 
cmentarz Orląt we Lwowie. Na grobowcu poetki 
Marii Konopnickiej składamy czerwone goździki. 

Kazimierz Kulas, Foto: Helena Nycz 

typowe miejsca spoczynku ludzi: katakumby, pi
ramidy, ale także wraki statków, głębiny wód albo 
po prostu bliżej nieokreśloną przestrzeń, która 
staje si ę grobem dla ginących w katastrofach np. 

samolotowych. Myślę o tych, którzy oddali swe 
życie w obranie innych czy też ginąc na poste
runku. Jest też taka nieduża garstka ludzi, któ
rzy żyją, choć w części, mimo iż już umarli ... To 
dawcy narządów przeszczepionych. 

Tak, te dwa dni, które są przed nami, skła
niają nas do wielokierunkowych refleksji zwią
zanych z przemijaniem. Podobnie jak przełom 
roku , czyli sylwester. Tylko że tam, to wszystko 
jest na wesoło-tutaj zabarwione jest smutkiem i 
obawą, czasami lękiem, kiedy zgłębiamy zasa
dy religijne. Na ten smutek i obawę jest jednak 
pewien sposób-to jest dobro i zgoda, które mo
żemy wprowadzać w życie w codziennych na
szych działaniach, kontaktach międzyludzkich. 
Na te właśnie pierwsze dni listopada polecam 
szanownym Czytelnikom Kuriera książkę p. Ja
niny Ochojskiej p. t. "Niebo to inni", która wbrew 
tytułowi nie jest dziełem o religii . Jest to histo
ria Jej trudnego i bardzo ciekawego życia, kie
dy to jako dziecko i młody człowiek doświad
czała nieba, (czasami bolesnego) od ludzi(głów
nie ze służby zdrowia) walczących razem z nią z 
jej kalectwem, by potem w wieku dojrzałym sta
rać się to oddać z nawiązką, czyniąc niebo dla 
potrzebujących w akcjach humanitarnych. 

Może to wydaje się duży "odskok" od spraw, 
o których myślimy w dniach święta tych, którzy 
odeszli, ale na pewno jest to czas, w którym 
myśli nasze ogniskują się bardzo na temacie 

śmierci. W tych dniach na swój sposób podsumo
wujemy nasze dotychczasowe dokonania i chyba 
większość z nas pragnie, by płakano po nas cie
płymi łzami. Ale proszę pamiętać, że l listopada 
jest dniem Wszystkich Swiętych, nie tylko tych 
kanonizowanych. Jak śpiewają dzieciaki z Arki 
Noego: "Taki mały, taki duży, taki gruby, taki 
chudy, taki ja i taki ty ... " 

Ryszard Krawiec 
P.S. 
Proszę odpowiedzieć na pytania: 

-Gdzie jest cmentarz "Na Pęksowym Brzysku"? 
- Gdzie znajduje się serce Chopina? 
- Gdzie jest serce Jana III Sobieskiego? 
Dla trzech zwycięzców funduję nagrody-książki . 

Dzień zmarłych 
Płoną znicze na cmentarzu, 
chryzantemy groby stroją, 
pogrążeni we wspomnieniach, 
przy mogiłach ludzie stoją. 
Wspominają swoich bliskich, 
kiedy razem z nimi byli, 
wszelkie smutki i radości 
z nami razem dzielili. 
Lecz są groby zaniedbane 
nikt nad nimi się nie żali, 
kwiatami nie ustroi, 
ani świecy nie zapali. 
Połóż na nich także kwiat 
i niech światło na nich płonie, 
nad tym zaniedbanym grobem 
do pacierza złóż swe dłonie. 

Wanda z Mickiewiczów linielita 
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O książce Clement C. "Podróż Teo" z półki 
"Nowości" w Klubie Garnizonowym 

Jak wiadomo, Biblioteka Publiczna "remontu
je się". Wygłodniała poszłam do Klubu Garnizo
nowego. Wszystkie biblioteki mają to do siebie, 
że w swych zbiorach posiadają niesamowite kwia
ty bibliofilskie, trzeba tylko mieć chęć poszukać 
no i ... być zdeterminowanym. Nie wierzę w przy
padki. Dotykając grzbietów książek, całkiem czę
sto udaje mi s i ę znaleźć tę jedyną, która na wła
śnie takim etapie mojego codziennego poznania, 
związanego z pogodą, nastrojem, przemyślenia
mi, które czy po mojej woli, wbrew czy obok niej
to nieistotne - są dla mnie w te j chwili ważne, 
przez to, że oddziałują w sposób ciągły, niezależ
ny od tego, czy ja sama przeszkadzam im w tym 
czy nie. Taką książką w dniu któ1ymś była "Pod
róż Teo" Clemen t. O czym ona jest. O podróży. O 
drzewie wiadomości, po którym wspina się nasza 
dorosłość, dojrzałość. O domu wrastającym w to 
drzewo, o naszym umiejscowieniu w rzeczywi
stości na zej, rzeczywistości ontologicznej. Naj-

pierw poznać , posmakować, dotknąć, dotknąć 
palcem, rozumem, uczuciem, emocjami, może 
wybrać, może tylko zrozumieć. Cokolwiek potem, 
po tym fakcie, w tym wypadku po przeczytaniu 
tej książki, zrobimy, zostanie nam ciepłe uczucie 
zamknięcia na krótki chociaż okres w ramionach 
mądrego nauczyciela, jakby to przez ten uścisk 
matczyny świat będzie bardziej nasz, zagospoda
rowany, darowany, przez nas udomowiony. Męż
czyzna powinien posadzić drzewo ... to męskie w 
nas, zdecydowane w znaczeniu ekspansywności, 

eksploracji związania w drzewne tworzywo w ca
łym jego magicznym znaczeniu przestrzeni sa
kralnej wokół nas, niekoniecznie poza naszą oso
bą .... Więc, o czym jest ta książka? O wszystkich 
sposobach znajdowania siebie wobec przestrzeni 
kosmosu, jakkolwiek ją pojmujemy. Czy persona
listycznie nazwiemy ją Stwórcą czy Jehową, jak
kolwiek na to nazewnictwo ocielz i aływać będzie 
geografia miejsca, gdzie się wychowaliśmy, pa-

Dzień Nauczyciela 
w Gimnazjum nr 1 

,. Pa, pa, pa, pa, pa, pa Pa, pa, pa, pa, pa, pa 
to jest właśnie szkolny świat. Szkolne życie, szkolny świat. ,. 
Dnia 14.10.2000 nauczyciele obchodzili swoje święto. Z tej okazji 12.1 O.br. zastal 

zorganizowany apel przez uczniów naszej szkoły . Część oficjalną przygotowali przewod
niczący samorządu uczniowskiego, zaś częścią artystyczną zajęła się klasa l g. 

Przedstawienie zatytułowane było ,.Szkoła przyszłości '. Mogliśmy uczestniczyć w lek
cjach, takich jak śmiechu, dowcipu oraz W.F. Na pierwszej z nich dowiedzieliśmy się, że 
żaba najczęściej pisana jest przez ż oraz dlaczego człowiek pochodzi od małpy. Ucznio
wie byli przekonani, że w dawnych czasach małpy oglądały za dużo filmów o anatomii, 
czyli budowie człowieka. Nauczyciel również się z tym zgodził , wmawiając wszystkim , że 
drugą z przyczyn było to, że w starożytności małpa połączyła się z człowiekiem i powsta
ło .. . homo niewiadomo! Na kolejnej lekcji ućzniowie mieli wymyślić dwa kawały. Oto jeden 
z nich: Na lekcji języka polskiego pani pyta Jasia: 

- Jasiu, kiedy używamy wielkich liter? 
Na to uczeń: - Kiedy mamy slaby wzrok. 
Na ostatniej lekcji W.F klasa musiała ułożyć układ choreograficzny na najbliższą 

dyskotekę. Wszyscy zgodnie twierdzili , że jest to jedna z najlepszych lekcji , którą zobaczy
li w naszej ,Szkole przyszłości '. Sposób prowadzenia zajęć również im się podoba!. 

Po części artystycznej uczniowie klasy l g. rozdali wszystkim nauczycielom po symbo
licznym kwiatku, który by! wyrazem podziękowania za ich trud oraz wysiłek włożony w 
naszą edukację , po czym wszyscy rozeszl iśmy się do klas· już na te prawdziwe lekcje. 

Ola Rygielska i Dorota Pawłowska kl. lg. 

miętać możemy, że może nas ona uzdrowić, jak 
chłopca imieniem Teo, uzdrowić w wielu znacze
niach. Zorganizowana materia jest czymś wtór
nym, jest czymś, co jest przez nas posiadane, a 
nie tym, co nas posiada, wiedzą o tym mistycy 
wszystkich religii. Dalecy od izmów jak dalecy 
od nadmiernego przykładania wagi do naszego 
ego, które ma ogromną rolę organizowania na
szej euklidesowej przestrzeni, ale przez swą igno
rancję czy nieznajomość nie wyklucza istnienia 
innych wymiarów, spójrzmy oczami autora na 
obraz, na byt, jaki tworzą zapisane sb·ony tej książ
ki, a na sposób, w jaki można dorastać w DESI
DERATE, a może wyniesiemy z tego okruch dla 
siebie. Książka świetnie się czyta, ma wybitne 
wal01y poznawcze, jest wspani ałą encyklopedią 
po świecie religii, napisana jest przy tym bardzo 
przystępnie w zbelebyzowanej form ie sokratej
skiego prawie dialogu . 

Z~praszam do czytania. Iwona Wróblak 

PLENER 
MALARSKI 

W dniu 15 września Kom isja Po· 
wiatowa Unii Wolności oraz Samodz iał · 
ny Publiczny Szpital dla Nerwowo i 
Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu 
byli organizatorami III INTEGRACYJ
NEGO PLANERU MALARSKIEGO. 
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UCHWAłA Nr 441/2000 
Zarządu Gminy Międzyrzecz 

z dnia lO października 2000 
w sprawie opłat za składowanie odpadów na komunalnym składowisku odpadów w Bukowcu. 

Na podstawie art.30 ust. l ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samo
rządzie gminnym (tekst jednolity Dz. U. Nr 13 z dnia 13 września 
1996r. z późniejszymi zmianami) , w związku z art.3 ust.2 pkt 2 
ustawy z dnia 13 września 1996r. o utrzymaniu czystości i porząd
ku w gminach (Dz. U. Nr 132, poz. 622 z późniejszymi zmianami) 
i w wykonaniu uchwały nr XL/301/98 Rady Miejskiej w Między
rzeczu z dnia 31 marca 1998r. w sprawie upoważnienia Zarządu 
Gminy do ustalenia cen i opłat za usługi komunalne oraz za korzy
stanie z gminnych obiektów i urządzeń 

uchwala si ę, co następuj e: 

§l 
Ustala się opłatę netto w wysokości 38,00 zł za składowanie 

jednej tony odpadów komunalnych na komunalnych składowisku 
odpadów w Bukowcu. 

§2 
Ustala s ię opłatę netto w wysokości 54,50 zł za składowanie 

jednej tony odpadów komunalnopodobnych na komunalnym skła
dowisku odpadów w Bukowcu. 

Sukces cniędzyrz~~~anki 
Uczellnica kl~sy ,VB Szkoły Podstawowej nr 3w Międzyrzeczu c Ka

tarzyna~anas ·~zostałal~qr~atką IV Ogólnopolskiego P_rzeglądu·p?ie
cięcej i Młodzieżowej TWórczości Literackiej "Lipa 2000"> odb)7Wają
cego sę pod patronatein Ministerstwa Kultury i Dziedźictwa Narado- . 
wego oraz Prezydenta Mi,asta Bielka-Białej. 10 listopada w Spółdziel
czym Centrum Kultury "Best'' w Bielsku-Białej odbędzie się uroczyste 
ogłoszenie wyników, wręcienie nagród przez przedstawiCiela' Minister
stwa Kultury i DziedziCtwa' Narodowego, dyrektora' Departamentu -
Macieja Kl imczaka oraz prezydenta Miasta Bielska-I3iałej Bogdana 
Traczyka. Laureaci będą uczestniczyć w warsztatach literackich, któ
re poprowadząTomasz Jastrun - syn poety Mieczysława Jastruna, po
eta i e~eista ; Jap Picheta"',;:dziennikarz i polonista;Juliusz Wątroba -
poeta, satyryk, wielo letni ,W,spółpracowi1ik prograri1ti III Folskiego ra
dia oraz "KabareJu Długi". Ukot'onowaniem bogatego programowo dnia 
będzie recital Michała'Bajora. 
Składamy serdeczne gratulacje Kasi oraz jej nauczycielce języka pol

skiego mgr Sławomirze Dębickiej. 

CHOROBY PŁUC, ALERGIA 
diagnostyka, leczenie 

lek. med. EWA KLOSKA 
specjalista chorób płuc 

przyjmuje w czwartki od 16°0 

w gabinecie przy ul. B. Prusa 4b/ 4 
w Międzyrzeczu 

Informacja 7 41-16-33 
lub kom. 0607322887 

§3 
Określone w niniejszej uchwale opłaty netto powiększa się o 

obowiązujący podatek od towarów i usług (V AT) . 
§4 

Wykonanie uchwały powierza się Burmistrzowi Gminy. 
§5 

Traci moc uchwała nr 266/99 Zarządu Gminy Międzyrzecz z 
dnia 17 grudnia 1999r w sprawie opłat za składowanie odpadów 
komunalnych na wysypisku. 

§6 
Uchwala wchodzi w życie z dniem ogłoszenia przez wywiesze

nie na tablicach ogłoszeń Urzędu Gminy w Międzyrzeczu z mocą 
od l stycznia 2001 r. 

Zarząd Gminy: 

Władysław Kubiak, Adam Koziński, Maria Hanasz, Jerzy 
Kufel, .Mirosława Świderska-Rosół, Zdzisław Zimoch 

Gimnastyczki w Zabrzu 
Zgodnie z wcześniejszymi planami p Bożeny Liberskiej opiekuna sekcji, 

gimnastyczki trenujące przy Międzyrzeckim Ośrodku Kultury Sportu i Re
kreacji odwiedziły Szkołę Mistrzostwa Sportowego w Zabrzu. Pomysł wy
jazdu okazał się trafiony w "dziesiątkę". Dziewczęta trenujące już od dwóch 
lat gimnastykę sportową po raz piewrszy w życiu miały możliwość wejścia i 
trenowania w sali gimnastycznej z prawdziwego zdarzenia. Już nie obca jest 
im równoważnia, poręcze czy drążek gimnastyczny. Kiedy mogły wykony
wać najróżniejsze ewolucje takie jak fiflak czy salta na trampolinie - zupeł
nie straciły głowę. Radości nie było konca bo miały też do dyspozycji dół 
głęboki na 3m, szeroki 3m. i długi 10m. wypełniony po brzegi skrawkami 
pianki, w którym mogły wyszaleć się do woli , a zarazem przygotować od 
strony technicznej do wykonania trudniejszych ewolucji akrobatycznych. 

Dziewczęta nie tylko ćwiczyły ale prześledziły też trening dziewcząt z Klu
bu Sportowego "Iskra" w Zabrzu i były pełne podziwu co do ich wspania
łych możliwości i wytrenowania. Trenerom z Białorusi, którzy obserwowali 
zmagania gimnastyczek na sali , tak bardzo spodobały się nasze dziewczęta , 
że jeden z nich sam poprowadził z nimi część treningu. 

Dziewczęta wróciły zadowolone i szczęśliwe i już zapowiadają swój po
wrot do Zabrza. W planach odwiedzin jest m.in. Ośrodek Przygotowań Olim
pijskich, w którym trenuje kadra gimnastyczek z Polski pod okiem trenera 
Wiktora Chamutowa i przeprowadzenie wywiadu z ] oanną Skowrońską, star-
tującą tego roku na Olimpiadzie w Sydney. Dom Kultury 
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TECHNIKA GRZ EWCZA SANITARNA l DOMOWA 

Jeś li remontujesz CENTRALNE OGRZEWANIE, budujesz, 
to w FENIKSIE kupujesz ! 

i 
' ZAPRASZAMY DO NAS ! ~ 
l 
j Dla naszych klientów oferujemy na bardzo korzystnych warunkach: 
! -instaracje miedziane, 
1 -grzejniki pokojowe: IDMAR, PURMO, 
l COSMOCOMPACT, łazienkowe, 
! -piece C.O.~GAZOWE, olejowe, miałowe i zwykłe, 
! - a:rmaturę grzejnikową, 
l -armat~rę_ sanitarną: kabiny, brodziki, umywalki, 
i batene, ttp. 
ł - rury, kształtki PCV, PP, 
~ - termy, bojlery, ogrzewacze wody, 
f -kominki. 
~ . ZAPEWN!AfvW MłŁĄ OSSŁUGE 

SŁUŻYMY FACHOWĄ. POMOCĄ ! DORADZTV'>!EM ~ 
i 

~ ; ZAPRASZAMY DO SKORZYSTANIA Z NASZYCH USŁUG 

BIURO OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI S.C. 

''DOM'' 
66-300 Międzyrzecz Os. Centrum 8, 
tel ./ 0-95 l 74128-58 w 6 l 74126-49 
E-Mail: bhn-dom@horyzont.com.pl 

CZŁONEK WLKP STOWARZYSZENIA POŚREDNIKÓW 
W OBROCIE NIERUCHOMOŚCIAMI 

Zainteresowanie rynkiem nieruchomości ciągle wzrasta. Czy nie 
warto pomyśleć o lokacie kapitału? Przedstawiam Państwu propozy
cje , które dobrze mieć na uwadze. 

1. WYJĄTKOWO CIEKAWA OFERTA! Dla osób aktywnych ! l 
tych kochających naturę! Pszczewski Park - 800 m do jeziora Chłop . 

Dom typu pensjonat z rozwiniętą działalnością agroturystyczną. Par
ter- przedpokój, kuchnia, łazienka, 2 pokoje . Poddasze zaadaptowa
ne na pokoje gościnne. Od części ogrodowej rozbudowane zaplecze 
socjalne/ prysznic, W. C, kuchnia, niezależne pokoje gościnne , ogrze
wanie gazowe, szambo ekologiczne/ Działka piękn i e zagospodaro
wana o paw. 19ar /obok przepływający strum i eń/. Cena 295 tys. zł, 

Jeśli chcesz zlecić prowadzenie pensjonatu, właścicielka , osoba o 
ogromnym doświadczeniu otwarta jest na propozycje!!!!!! 

2. Kęszyca Leśna- wysoki standard!! ! niska cena!!! na parterze'2 poko
je, kuchnia, łazienka, paw. 
49 m2. Po kapitalnym re
moncie /nowe okna, drzwi , 

:::g~i0::~~~~~ podłogi drewniane, łazien 
~ ka włoska glazura/.Cena: 

47 tys. zł 
3. Międzyrzecz - ka

walerka na parterze ka
mienicy, ogrz. piec , boj
ler. Pokój w panelach . 
Niski czynsz /ok . 30 zł/ 
Cena : 25 tys. zł 

Serdecznie zaprasza
my do biura 

- parter biblioteki. 

Jadwiga Kozińska 
specjalista rehabilitacji medycznej 
lekarz chorób wewnętrznych 

przyjmuje w środy od godz. 17.00 
przy aptece "Ratuszowa" 

Polecam usługi fryzjerskie z dojściem do klienta. 
Zgłoszenia przyjmuję 

codziennie wieczorem po 19.00 
pod nr teł. 742- Ol- 56 

Zachodnia 7 l l 7 . Ceny konkurencyjne. 

* porady ekarsiie' 

. * b~p~ni.~ *~~re .~:~~e; ,As;:;, .• 
(audio'met~yczn~:~tbadi:ffltie st,IJ'~'. 

badanie klerow6()w) '"' · 

Prz_yjmuje w po~i.edziałBi w go,gz. 16.Q~,- 1 7ź~Qj_··. 
w pomieszczeniach Poradni Laryngologicznej ' , 

przy ul. ~onstyt~cji 3 Maja .11, teł. . 74~28-26 
teł : dom:: 741 ;;.2~9·41 wew; 38 

USG - EKG - PEF 
Cholesterol i cukier we krwi 
Test na Helicobacter pylori 

Badania profilaktyczne (okresowe) 
Badania lekarskie kierowców 

INTERNISTA- Ryszard LIS 
tel.kom. 0602-291-075 

tel. (068) 384 94-04 
tel. (068) 347-93-49 

tel. kolejowy (822) 389 

Międzyrzecz, 30 Stycznia 80 
SOB01Y od godz. 9.00 

Zbąszynek, Chrobrego 7 

CODZIENNIE- 24 h. 



OKMEL proponuje 
Państwu nowoczesny 
dostęp do kredytu: 

KARTĘ KREDYTOWĄ 
AVANS·AURA 

• Stała rezerwa finansowa od 500 do 10.000 zł 

e Spłaty dokonanych zakupów od 30 zł 
miesięcznie 

e Natychmiastowa decyzja o przyznaniu karty 

e Natychmiastowy zakup l odbiór towaru 

e Wymagane dokumenty • jak dla sprzedaży 
ratalnej 

e Oprócz sieci Avans, już dziś dostęp do ponad 
2000 punktów handlowych różnych branż 
akceptujących karty Aura 

e Tylko teraz! Karta Gratis ! 
(roczny koszt wydania karty, który wynosi 15 zł pokrywa sieć Avans) 

u/IJStarcziJ 
5 minut 



Z okazji 30 rocznicy ślubu 
kochanym rodzicom, 
teściom i dziadkom 

Weronice i Andrzejąwi 

Foto 
zagadka 
Gdzie_ to jest 
i co przedstawia 
zdjęcie. 

foto: A. Chmielewski 

Paszkawski m 
dużo zdrowia radości 

i pogody ducha 
na dalsze lata życia 

życz q 
córki z mężami 

i wn uki 

, PRZEDSIĘBIORSTWO HANDLOWO-USŁUGOWE 

Hl • •oRvs . H u R . T o w N l A • 
~ MATERIAŁÓW BUDOWLANYCH l USŁUGI TRANSPORTOWE 

-P1łU------- 66-300 Międzyrzecz tel./fax (095) 742 21 74; 742 25 66 
ul. 30 Stycznia 69 te/. kom. 0-601 79 81 34 

BOTAMENT® 
SVSTEMBA TOFFE 

ZOWANY PRZE-DSTAWICIEL 
BOTACEM ® 
* SYSTEMY NAPRAW BETONU 

O DUŻYM ZNACZENIU 
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~ ODDZI4Ł MIĘDZYRZECZ 

UL. P-OZNANSKA 6, tel. 74.1·23·03 



Jerzy Hajduk 
Autoryzowana Stacja 
Obsług i w zakresie 

blacharstwa i lakiernictwa 

PROFESJONALIZM! 
TERMINOWOŚĆ ! 
NIEZAWODNOŚĆ ! 

Bezpieczeństwo twoje 
i innych najważniejsze! 

Rozliczenie bezgotówkowe 
ze wszystkimi firmami 

u bezpieczen i owymi. 

Samochody zastępcze 
na czas naprawy 

do 7 dni bezpłatnie. 

Bezpłatne holowanie 
do 100 km. 

66-400 Gorzów Wlkp. 
ul. Strażacka 86 

tel. (0-95) 72-39-700 
tel. /fax (0-95) 72-39-701 

SPRZEDAŻ \NĘGLA l KOKSU J . ~~6wKA 
WĘGIEL KOSTKA 
WĘGIEL ORZECH 
WĘGIEL DROBNY 

KOKS GRUBY 
KOKS ORZECH 

DOWÓZ NA TERENIE MIĘDZYRZECZA 
POWYŻEJ 1,0 Mg GRATIS 

J SKUP ZŁOMU j 
ZLOM STALOWY CIENKI: 110 PLN l Mg 
ZLOM STALOWY GRUBY: 115 PLN l Mg 
ZLOM WSADOWY 125 PLN l Mg 
INFORMACJE I ZAMÓWIENIA TEL. 7 41 25 35 

PUNKT SKUPU I SPRZEDAŻY: 
ul. REYMONTA 3, MIĘDZYRZECZ 
WISA-SAWKA s.c. TEL. l FAX (095) 741 25 35 
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~MOW ~ 

KOMUNIKAT 
PRASOWY 

Międzyrzecz, 

17 paździe rnika 2000 roku 

MOW obniża ceny 
podłączenia do sieci 

gazowej 
Z przyjemnością pragniemy poinfo rmo

wać Państwa, iż regionalne przedsiębior
stwo energetyczne Media Odra Warta, za
opatruj ące w gaz ziemny mieszkańców 

województwa lu buskiego, obniżyło od 
01.10.2000 r. ceny za podłączen i e do sie
ci gazowej. Rozwiązanie to zostało dopa
sowane do nowych wymogów Prawa Ener
getycznego. 

Aktual na oferta przyłączenia dla klien
tów taryfowych składa się z części zry
czałtowanej za pierwsze 5 m - l 177 PLN 
oraz 24 PLN za każdy kolejny metr przy
łącza. Cena przyłączenia do sieci dla prze
ciętnego domostwa - przykładowo o dłu
gości przyłącza 20 metrów - wynosi tym 
samym 1675 PLN. Statystyczne gospodar
stwo domowe oszczędza zatem w stosun
ku do dotychczasowych ce n podłączenia 
ponad l 550 PLN ( 48%) . 

Warto Wyj aśnić, iż nowa cena obejmuje 
w dalszym ciągu kompleksową obshtgę 
Klienta. Oznacza to, iż nasi Klienci, od 
momentu złożenia wniosku o przyłączenie 
i przedstawienia aktu własności gruntu, nie 
muszą troszczyć się o żadne dodatkowe 
formalności z nią związane. 

Pragniemy również poinformować Pań
stwa, że aktualna cena za podłączenie do 
sieci jest częścią nowej taryfy, którą przed
łożyli śmy do zatwierdzenia Urzędowi Re
gulacji Energetyki w Warszawie. Decyzji w 
tej sprawie oczekujemy w najbliższym cza
sie. Po zatwierdzeniu taryfy MOW poinfor
muje szczegółowo o nowych cenach gazu 
ziemnego. 

Jeżeli mają Państwo uwagi, pytania lub 
chcą dowiedzieć się więcej na temat naszej 
oferty oraz możliwości kredytowania inwe
stycji - zapraszamy do złożenia wizyty w 
naszym Biurze Obsługi Klienta w Między
rzeczu, ul. Zachodnia 2. Postaramy się od
powiedzieć na każde Pai'lstwa pytanie rów
nież telefo nicznie - nasz numer te lefon u 
(095) 742 72 14. 

Z wyrazami szacunku 
Zarząd MOW Sp. z o.o . 

Dariusz Brzozows ki, Heik o Fastje 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

,Jestem częścią miasta i jego cienia 
·Oddycham jego gwarem 
Rozdaję słowa o. przyjaźni- jestemszczod1y 
W cieniumiasta wytwarzam mój ciei'l". 
/ Z. · Morawski: W cieniu Gorzowa/ 

Vll Og:oln:o·polskl 
Ko·nkurs ·Literacki 

im. Zdzisława 
M ora·wekte·g,;p 

SeP""is Tele""izyjny 
Naprawy domowe telewizorów 
os. centrum 5 c 
Tel. 0605 429·688 
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SESJA RADY POWIATU 
W dniu 18 października br. odbyła się kolejna 

sesja rady powiatu w Międzyrzeczu . Sesji prze
wodn iczył Mieczysław Lamcha- przewodniczą
cy rady. Po zrealizowaniu punktu pierwszego 
obejmującego sprawy organizacyjne, radni wy
słu ch ali sprawozdania z działalności komisji re
wizyjnej za I półrocze , Z treści przedstawionego 
sprawozdania wynikało, że zespół kontrolujący 
nie wniósł uwag do pracy zarządu . 

astępnie złożył ślubowanie nowy radny p. 
Stanisław Bożek, który uzupełnił wakujący man
clat w okręgu wyborczym nr 2 po Dariuszu Jan
kowskim. Tym samym stal si ę pełnoprawnym 

radnym mogącym brać udział w glosowaniu. W 
związku z tą zmianą personalną podjęto następ
ną uchwalę w sprawie wyboru składów osobo
wych komisji stałych. Wykreślono ze składu Ko
misji Budżetu i Finansów oraz ze składu Komisji 
Oświaty, Kultury i Sportu radnego Dariusza Jan
kowskiego. Natomiast do składu Komisji Rol
nictwa i Ładu Przestrzennego wybrano radnego 
Stanisława Bożka. 

Tradycyjnie podjęto dwie uchwały wprowa
dzające zmiany w budżecie powiatu w roku 2000. 

Najważniejszym jednak było ustalenie nowych 
diet przysługującym radnym w ciągu miesiąca. 
Podstawą do podjęcia tej uchwały było m.in. Raz-

porządzenie Rady Ministrów z dnia 26.07.2000 r. 
w sprawie maksymalnej wysokości diet przysłu
gujących radnemu powiatu. Z rozporządzenia 
tego wynika, że w powiatach od 60 - 120 tys. 
mieszkańców diety radnych nie mogą być wy
ższe niż l 900 zł -jest to tak zwana kwota bazo
wa. Poddano pod glosowanie dwie propozycje 
komisji, większość przegłosowała wersj ę, gdzie 
przewodniczący rady otrzyma miesi ęcznie 75 % 
kwoty bazowej, czyli l 425,10 zł, wiceprzewodni
czący 60 % tj . 1140 zł, przewodniczący komisji 60 
%, zastępca przewodniczącego Komisji 55 % tj . 
l 045 zł, członkowie zarządu 65 % tj . l 235 zł , a 
pozostali radni 50 % tj. 950 zł . 

Przed przystąpieniem do glosowania nad tą 
uchwalą radny Stanisław Bożek wnioskował o 
wycofanie uchwały z obrad rady, twierdząc, że 
diety są zbyt wysokie, a branie takich pi eniędzy 
jest niemoralne i niesprawiedliwe, ponieważ za 
takie wynagrodzenie wielu ludzi pracuje bardzo 
ciężko okrągły miesiąc. Na co jeden z radnych w 
dyskusji odpowiedział, że gdzie indziej są nawet 
wyższe diety, a takich skrupulów nie mają sena
torowie i posłowie, gdzie jak wiemy w grę wcho
dzą dużo wyższe kwoty. Były jeszcze inne prze
ciwne glosy, nie podzielające poglądów radnego 
Stanisława Bożka . W rezultacie 23 głosami uchwa-

W sprawie podziękowania 
słów ki l ka 

Śledząc łamy Kuriera od deski do deski 
zauważyłem ciekawe zjawisko o narastają
cym charakterze nie tylko obecne u nas , 
ale w większości czasopism. Zjawisko to, to 
szereg różnego rodzaju podziękowań do róż

nych ad resatów. Na przykład personelowi 
takiemu , a takiemu doktorowi, ordynatoro
wi za opiekę, za uratowanie życia serdecz
nie dziękuję. 

Panu policjantowi za odzyskanie skradzio
nego samochodu, harcerzom za pomoc star
szej osobie itp. 

Właściwie jest to bardzo miłe, że w szarej 
rzeczywistości życia codziennego zwykli lu
dzie potrafią dojrzeć zaangażowanie i poświę
cenie innych zwykłych ludzi. 

W rzeczywistości pielęgniarki, lekarze co
dziennie w ramach swojego zawodu, w ramach 
swoich obowiązków, w ramach etyki zawodo
wej o piekują się chorymi, codziennie ratując 
czyjeś życie. 

Policjanci łapią złodziei, ścigają przestęp
ców, egzekwują prawo. 

Harcerze codziennie pomagaj ą innym. 
Nikt nie oczekuje pochwał i gratyfikacji fi
nansowych. 

Zauważci e państwo, w jakich warunkach na 
przykład weszła reforma służby zdrowia. Re
forma, którą układali politycy, nie wysłuchują
cy racji fachowców. 

Reforma, z której nie są zadowoleni pa
cjenci i perso nel medyczny. Reforma ta 
Wchodziła w atmosferze ogólnej nagonki w 
mediach na służbę zdrowia, by odwróci ć 

uwagę na wszystkie niedoróbki i błędy or
ganizacyj ne wchodzących zmian. Uważano , 

że wszyscy lekarze to łapówkarze , którzy 
wypisując lewe zwolnienia spowodowali ban
kructwo ZUS-u. Owszem, jak wszędzie, w 
każdym zawodzie znajdzie s i ę czarna owca, 
ale takich przypadków ni e należy uogólniać, 

ponieważ przynosi się krzywd ę i zniechęce
nie pozostałym uczciwie pracującym. Obec
ność prostych słów podziękowania na ła
mach różnych gazet dowodzi, że zawód le
karza jest doceniany. 

Niejednokrotnie proste słowa podziękowa
nia rozjaśniają szarą rzeczywistość i trudy 
przedstawicieli zobowiązujących zawodów. 

Dzięki wzajemnemu szacunkowi, zrozumie
niu buduje się specyficzna więź międzyludzka 
ludzi dobrej woli, ludzi serdecznych i szanują
cych się wzajemnie. 

Korzystając z okazji i ja serdecznie dzięku
ję Panu Andrzejowi Mielczarkowi za pod a
rowanie mebli na urządzenie oddziału nowo
rodkowego. 

P.S. 

Nie ma faceta lepszego 
niż Andrzej ze sklepu meblowego 
kupujcie u niego!!! 

K Antonowicz 

Serdecznie dziękuj ę redakcji "Kuriera 
Międzyrzeckiego" za wydrukowanie moich 
wypocin . 

Dobrze się czyta, pali, wyciera 
kupujcie tylko naszego "Kuriera"! 

lę podjęto, 3 osoby wstrzymały się od głosu 
l była przeciwna. Na zakończenie starosta prze
kazał krótką informację o pracy w zarządzie w 
okresie ostatniego miesiąca. Z przekazanej infor
macji wynika, że: 

- Z powodu braku p ieniędzy nie zostanie za
koi1czona droga z Kuligowa do Stolunia. 

- Następnie zarząd wyraził zgodę na zaciągnię
cie kredytu przez SP ZOZ Skwierzyna na 
spłatę zadłużenia . 

- W Biurze Pracy skończyły się pieniądze na 
pokrywanie świadczeń zdrowotnych dla bez
robotnych. 

- Z powodu braku wskaźników zarząd nie 
podjął jeszcze pracy na budżetem na przy
szły rok. 

- Szpital w Międzyrzeczu został zakwalifiko
wany do oddziału ratownictwa w związku, z 
czym przekazano dotację w wysokości 250 
tys. zł. 

- Dla naszego powiatu przekazano 2 karetki 
"R" jedna dla Międzyrzecza druga dla Skwie
rzyny. 

W końcowej części przewodniczący rady omó
wił bieżące sprawy organizacyjne Rady Powiatu. 
Na tym sesję zakończono. 

D. S. 

Do Redakcji ... 
Minął rok, jak w listopadowym numerze ukazał się 

artykuł i zdj ęcia ukazujące wieżę zdjętą z naszego ko
ścioła , przygotowaną do remontu. Dziś chciałabym przed
stawić zdjęcie odnowionego kościola , z widoczną wieżą. 

Pozostała do odnowienia jeszcze jedna ściana . Mam 
nadzieję , że w krótkim czasie remont zostanie ukończo
ny, gdyż pieniądze są gromadzone, a przecież rękę na 
pulsie trzyma dzielny ks iądz proboszcz Władysław , bu
downiczy kościoła p.w. Pięciu Braci Męczen ników. 

Krystyna Maślak 
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Razem możemy dużo zrobić 
Drodzy Czytelnicy KM , w 

sobotę 23 września przy Szko
le Podstawowej w Kalawie od
by! się l Festyn Rodzinny. Or
ganizatorami tej wspanialej im
prezy byli rodzice, nauczyciele, 
pracownicy obsług i szkoły oraz 
uczniowie . Celem festynu była 
integracja naszej społeczności 
-7 wsi. Tu brawa dla rodziców z 
Kęszycy Leśnej - mieliście naj
dalej. a przybyliście tak licznie. 
Pragnęliśmy się bliżej poznać , 

miło i kulturalnie spędzić sobot
nie popołudnie i oczywiście ze-

brać cenne złotówki na komputer dla szkoły . 
O godzinie 13,00 mieliśmy wszystko dopięte na ostat

ni guzik, począwszy od 100 litrów wyśmienitej grochówki 
po węgiel na gri la. Pogoda jak na zamówienie, żadnych 
przeszkód, ale czy dopiszą goście , czy będz i e minimalne 
zainteresowanie społeczeństwa. Strach zaglądał nam w 
oczy, nawzajem się pocieszaliśmy. Ale trwało to krótko.Gdy 
na boisko szkolne wyjechał na sygnale wóz bojowy Straży 

Pożarnej z Kaławy , zaroiło s i ę. Dzieci w okamgnieniu opa
nowały wóz, oczywiści e pod kontrolą strażaków - p. S. 
Siadaka , p. F. Sułkowskiego p. J. Wiktorowicza z 
Zawodowej Straży Pożarnej w M - czu. Po sąsiedzku ,za
cumował" autentyczny SKOT, którego udostępni l i organi
zatorom festynu bracia Piotr i Jan Szłachtyczowie . SKOT 
dzielnie zarabiał na komputer na trasie Kaława - Pniewo · 
Kaława. Ochotn iczym opiekunem dzieci w czasie jazdy 
był pan Wacław Simiński . 

A na boisku wrzało ! 
Bawiono się w najlep

sze. Można było coś zjeść , kupić na aukcji prace plastycz
ne dzieci i dary z Holandii - czy uwierzycie, że nowe buty 
można było kupi ć już za 1 zł ! Dzieci przygotowały program 
słowno -muzyczny. Muzyka i śpiew właściwie ani na chwi
lę nie opuściły placu festynu. Był pokaz judo, przeciąganie 
liny oraz mecz piłki siatkowej nauczyciele kontra rodzice. 
Rodzice pozwolili wygrać belfrom. Można było kupić po 
atrakcyjnych cenach piękną ceramikę firmy ,Ceramik"z 
Jordanowa. Ale największe powodzenie miało stoisko z 
domowymi wypiekami. Tu należą się ogromne podzięko
wania wszystkim mamom, które przygotowały .,słodkości " 

na festyn. Kochane mamy -wasze ciasta sprzedawały się 
drogo! Grosik do grosika i nasz trzosik komputerowy pęcz
niał. Wydatnie dopełnił go p. Wiesław Salej /dyrektor Za
kładu Ubezpieczeń .. Polonia"/ z żoną Barbarą, poprzednią 

dyrektorką szkoły . Ale to nie koniec sponsorów- przyjació ł 

naszej szkoły. 

Dziękujemy p. Romanowi Roj
kowi - który wypożyczył nam sprzę· 
n agłaśniający oraz udostęp n i ł pro
dukty spożywcze na festyn po ce
nach hurtowych lub za darmo. Dzię
kujemy pułkownikowi MirosławowJ 
Różańskiemu Dowódcy JW 57001 
który wypożyczył nam namiot wojsko· 
wy, a chorąży Waldemar 
czak osobiście go przywiózł 

ły . Dziękujemy p. Zbigniewowi 
kawskiemu - prowadzącem u 
meblowy obok targowiska w Mi 
rzeczu za przekazanie na 
terię dwóch pięknych puf. Nie 

sób wymien i ć z nazwisk tego tłumu , który przybył na 
styn, ale paru osób nie moż na pominąć. Dziękujemy 

niom - Z. Nędzi, M. Nędzi , K. Fabiańczyk, K. 
ska, D. Adamczak, A. Chicuń Panom - J. SkclCZ1Vłallo· ! 
wi, R. Stadnikowi, M. Wanatowi, D. Tarkowskiemu, K. 
Czerwińskiemu . Te osoby dzielnie wspierały organizato
rów w osiągnięciu zamierzonego cel u. 

Dziękujemy . ! już na kon iec najwspanialszy moim zda
niem przykład integracj i. Drodzy Czytelnicy, czy wiecie, 
jakie to wzruszające uczucie, kiedy starsi ludzie po kolei 
,zaliczali" nasze stoiska, zostawiając swoje z łotówki ze 
słowami: ,Na szkołę, na komputer, dzieciom trzeba dać' . 
Te słowa, uczucie i zaangażowanie naszej społeczności
to najwspanialszy sukces l Festynu Rodzinnego w Kala· 
wie. l już teraz wiem na pewno, że będą następne, jesz
cze większe i jeszcze wspanialsze. Gdy się ma takie zro· 
zumienie w społeczeństwie , to śm i ało i głośno można 
mówić - , Razem możemy dużo zrobi ć" !. 

Hanna Sałej Nauczyciel SP Kaława 

Do Redakcji ... cję przy ui.Konstytucji 3-Maja. Sądzić należy , że pozostałe tratostacje zostaną szybko 
uporządkowane 

4. W chwili obecnej są już w fazie projektowania prace związane z modern izacją ul. 
Pamiątkowej od ul. 30-stycznia. Rozpoczęcie prac na tym terenie m iało nastąpić już w il 
kw.2000. Na miejscu posadowienia obecnego .kanału" zaplanowano ciąg i jezdne pojaz· 
dów do dystrybutorów. Bezcelowe jest zatem likwidowanie teraz podjazdu. Zniknie on w 
chwili podjęcia prac związanych z modernizacją tego odcinka Pam iątkowej przez CPN. 

Przesyłam informację o trybie załatwienia przez Burmistrza spraw przedstawionych w 
artykule , Szpilką w nieporządki '. 

1. Zespół Szkó ł Zawodowych jako obiekt użyteczności publicznej winien posiadać 
decyzj ę wydaną przez starostę na emisję zanieczyszczeń z kotłowni /szczegółowe wyja
śni enie prześ l e dyr. szkoły/ 

2. Teren przy ul. Waszkiewicza- Libella był dotychczas dzierżawiony . Po wygaśnięciu 
umowy dzierżawy w październ i ku Urząd Gminy sprzedał teren nowemu nabywcy. Bur
mistrz wyraża nadzi ej ę, iż nowy właścicie l szybko doprowadzi działkę do przyzwoitego 
wyg l ądu. 

3. Rejon Energetyczny otrzymał kolejne pismo Burmistrza w sprawie poprawy estety
ki terenów, na których posadowiono trafostacje. W październiku uporządkowano trafosta-

Dziwi mnie tekst pt. .Szpilką w niepo rządki ", który ukazał się w ostatnim wydaniu 
,Kuriera M i ędzyrzeckiego " . Ktoś ni eświ adomy - a jednak publ ikowany na łamach pisma
niepokoi si ę faktem, że będzie mus iał wdychać 

dym z kotłowni Zespołu Szkół Budowlanych. In
formuję , że w naszej kotłowni od dawna pali się 
odpadami drzewnymi, co jest ze wszech miar 
pożądane ze względów ekologicznych 

Niestety w dalszym ciągu niewielka jest świadomość , że spalanie trocin czy innych 
odpadów drzewnych jest kilkakrotn ie mniej szkodliwe dla środowiska niż użytkowanie 

5. Ogródki działkowe przy ul. Poznańskiej to tereny TBS. Towarzystwo uzyskało z 
rozbiórek elementy ogrodzeniowe w dobrym stanie technicznym i zamocuje je w miejscu 
brakujących . W najbliższym zatem okresie stan ogrodzenia przy ul. Poznański ej ulegnie 
znacznej poprawie; 

6. Do Zarządu Dróg Wojewódzkich wysłano 14.09 kolejne pismo w sprawie podjęcia 
przez Zarząd systematycznego oczyszczania ul. 30-stycznia oraz zielen i w całym pasie 
drogowym. 1 O paźdz iernika Burmistrz zaprosi ł do U rzęd u przedstawici eli Dyrekcji celem 
ponownego omówienia tego problemu A. Tkocz 

innych źródeł energii , m.in. gazu czy węgla . Na dodatek biomasa, bo tak fachowo nazywa 
s i ę m .in. odpady drzewne, jest zdecydowanie tańsza , co nie jest bez znaczenia dla naszej 

szkoły , bo przecież wszyscy powinn iśmy wiedzieć, 
w jak ciężkiej sytuacji materialnej znajduje się 
polska, a również i międzyrzecka oświata . 

A propos, służymy doświadczeniem , jak 
ogrzewać nie tylko ekologicznie, ale również i ta· 

nio. Może również tym problemem byl iby zainteresowani redaktorzy ,KM" 
Dyrektor Zespołu Szkół Budowlanych w Międzyrzecz u Edward Rybarczyk 
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"Poz ostaniesz zawsze z nami" 

Z g łębokim żalem i smutkiem zawiadamiamy. 

że 7 października 2000 roku odszedł od nas 

na zawsze 

śp. Eugeniusz Ziarkowski 
nasz ukochany mąż. tatuś, syn. brat i wujek 

pogrążona w żałobie 

Rodzina 

Wszystkim. którzy byli w bolesnych 
dla nas chwilach i uczestniczyli 

w ostatniej drodze 

śp. Eugeniusza Ziarkowskiego 
serdeczne podziękowania 

składa żona z synami 

Księdzu kanonikowi Grzegorzowi 
Tuligłowiczowi proboszczowi parafii 
Św. Wojciecha oraz wszystkim. którzy 

uczestniczyli w ostatniej drodze 

śp. Krzysztofa Stuckiego 
wyrazy wdzięczności 

składa pogrążona w bólu Rodzina 

Wszystkim, k tó rzy wzięli udział w ostatnim 

pożegnaniu zmarłej 

w dniu 27 wrześni a 2000 naszej drogiej 

siostry Basi 

śp. Balbiny Kocur 
składa serdeczne podziękowanie 

zasmucone grono przyjaciół 

Wszystkim, którzy uczestniczyli 
w ostatniej drodze mojego męża 

śp. Jana Piechockiego 
składa serdeczne podziękowania 

żona z rodziną 

Wszystkim, którzy okazali współczucie 

i uczestniczy li w ostatnie drodze 

śp. Władysławy Charzyńskiej. 

szczególne Bóg zapłać księżom palotynom 
z parafii p .w. Pięciu Braci Męczenników 

w Międzyrzeczu. sąsiadom oraz wszystkim 
z najomym serdeczne wyrazy podziękowania 

składa pogrążona w bólu Rodzina 

list otwarty do Rady Powiatu Międzyrzeckiego 
Nauczyciele Zespołu Szkół Zawodowych im. Stan i sława Staszica w 

Międzyrzeczu wyrażają głębokie oburzenie decyzjami Rady Powiatu 
w sprawie dodatków nauczycielskich dotyczących : 

l. Dodatków motywacyjnych w kwocie 10 zł. na etat mies i ęcznie 
(słownie: dziesięć złotych). 

2. Dodatków dla opiekunów nauczycieli stażystów w kwocie 10 zł . 
miesięczn ie (słowni e: dziesięć złotych) . 

3. Nie przyznania dodatków polonistycznych. 
Uzasad ni e ni e 
Dodatek motywacyjny przyznawany jest za dodatkową, pozalekcyjn ą 

pracę nauczyciela, m.in. za upowszechnianie doświadczeń, prowadzenie 
otwartych lekcji, przygotowywanie szkoleniowych rad pedagogicznych, 
organizowanie imprez, akademii, konkursów, prowadzenie kó łek zainte
resowań, fak ultetów, oraz aktywne wdrażanie zadań związanych z refor
mą szkolnictwa ponadgimnazjalnego. 

Nagrodą za ten trud i zaangażowanie nauczyciel został opłacony 
kwotą 10 złotych. Taka wysokość dodatku motywacyjnego odbiera
na jest przez nauczycieli jako niestosowny żart. (Dotychczas było to 
5% wynagrodzenia, czyli około 60 zło tych miesięczni e). 

Kwotę również 10 złotych za opiekę nad stażystą uznajemy jako formę 
najwyższego poniżenia pracy nauczyciela i jego godności osobistej. 
. Zgodnie z rozporządzeni em MEN z 3. 08. 2000r. , opiekun stażu powi

nien przeprowadzić 2 razy w miesiącu zajęc i a z uczniami w obecności 
stażysty, uczestniczyć w zajęciach prowadzonych przez stażystę raz w 
miesiącu, ponadto omówić przeprowadzone 3 godziny zajęć i sporządzi ć 

arkusze hospitacyjne. Łącznie jest to około 6 godzin miesi ęcznie, nie 
licząc innych dodatkowych czynności związanych z opieką nad stażystą. 
Radni wycenili więc pracę opiekuna stażu na kwotę około 1,60 za 
godzinę efektywnej pracy. 

Praca polonistów została zlekceważona, ponieważ odebrano im 
dodatek polonistyczny za sprawdzanie prac pisemnych. Założenia progra
mowe języka polskiego wymagają od nauczyciela polonisty ocenienia 4 
prac klasowych w semestrze, co przy 5 klasach 32 osobowych daje śred
nio 128 prac klasowych miesięcznie do ocenienia i zrecenzowania. 

Panie i Panowie Radni!!! 
] ak mają si ę tak żenująco niskie dodatki nauczycielskie do ostatnich 

podwyżek Waszych diet, z 526 złotych do 950 złotych , czyli do 80% wzwyż 
miesięcznie?! 1 

Radni wielu gmin i powiatów docenili pracę nauczycieli i przyznali im 
4-5 % dodatki (np. Radni Gminy Międzyrzecz) . F ostępowan i e Radnych 
Powiatu Międzyrzeckiego, maj ących na uwadze własny interes jest dla 
nas niezrozumiałe i niemoralne. Czujemy si ę skrzywdzeni i oszukani. 

nauczyciele zsz\~' ' \i.A..d?l~a.--
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Po co winda? 
Od czerwca br. w trzypiętrowym budynku Szkoły Podstawowej Nr 3 w 

Międzyrzeczu trwa remont. Wymieniono wszystkie okna, zmieniono ele· 
wację, poprawiono oświetlenie sal lekcyjnych. W k01ku października zosta· 
nie zamontowana winda. Uczniowie naszej szkoły będą się uczyć w budyn
ku prawie całkowicie dostosowanym do potrzeb dzieci. Także tych, dla 
których szybkie i sprawne przemieszczanie się po wysokich schodach nie 
jest łatwe . W całej Polsce, budując lub remontując gmachy instytucji pań
stwowych, przewiduje się już dostosowanie ich do możliwości ludzi z trud
nościami w poruszaniu się. W naszej szkole uczy się kilkoro dzieci z takimi 
problemami. Winda pomoże im je rozwi ązać. W przyszłości chcielibyśmy 
móc otworzyć nasze podwoje dla kolejnych uczniów. 

Ale to już inna sprawa i kolejne problemy. E . P. 

Uratowali życie' 
Podziękowania dla 

międzyrzeckich strażaków 
Dnia 22 września b .r . strażacy przeprowadzili 

sprawną, choć ni etypową dla swej pracy akcj ę, ratując życie kotu. 
Zwierzątko wdrapało się na wysoką li pę. Trzy dn i i trzy noce, rozpaczli

wie miaucząc, mały kotek "wołał" o pomoc. Mieszkańcy ulicy Leśnej oraz 
dzieci ze Szkoły Podstawowej nr 4 próbowały zdjąć kotka z drzewa, ale 
próby te nie powiodły si ę. Brakowało odpowiedniego sprzętu . 

Za namową uczniów zadzwoniłam do międzyrzeckich strażaków, pro
sząc o wsparcie. Oni nie odmówili pomocy i natychmiast przystąpili do akcji 
- zdj ęli z lipy przestraszonego "malucha". 

Kotek znalazł kącik u jednego z mieszkańców ulicy Leśnej. 
auczycielka SP-4 (zarazem mieszkanka ulicy Leśnej) i uczniowie tejże 

szkoły raz jeszcze dziękują "naszym strażakom", którzy nie odmówili po
mocy i wzięli u dział w nietypowej, lecz ważnej akcji. Ma ona szczególne 
znaczenie w czasach, gdy tak często spotykamy się z przejawami znieczuli
cy wobec zwierząt i ich losu. 

Wych owawczyni i uczniowie klasy III SP-4 

Na kresowych szlakach 
Pielgrzymka do Zbaraża 

W dniach od l do 7 września 2000 r. odbyła się autokarowa pielgrzymka 
do Zbaraża , na uroczystości konsekracji Kości oła p. w. Świętego Antoniego 
z Padwy. Organizatorem jej był Emil Stankiewicz z Międzyrzecza, dr 
Stanisław Tokarczuk pracownik naukowy oraz Eugeniusz Lisowski z 01-
szanicy koło Oleśnicy. Z Międzyrzecza i okolic uczestniczyli : Stanisław 
Gurawski, Remigiu sz Nowak, H e lena Nycz, Stefania Surbin, Emil 
Stankiewicz, Antoni Stankiewicz, Wiesława Parys, Krzysztof Parys , 
Kazimierz Zalwowski. Centralnym pu nktem uroczystości była Msza św. 
odprawiona przez abp Mariana Jawors kiego i wygłoszona homilia. 

W zbaraskim kościele święcenia kapłań skie przyjął Ignacy Tokarczuk 
obecny ks. abp w diecezji przemyskiej. Kazimierz Kulas 

SPRAWNA OLIMPIADA 
W sobotę 23 wrześn ia 2000 r. w Domu Pornocy Spolecznej w M·czu odbywala się 

IV Wojewódzka Ol impiada Umiej ętności Zawodowych Osób Niepelnosprawnych . W jej 
otwarciu uczestniczyli: Kazimierz Puchan, Ryszard Rutkowski , Jerzy Pawliszak, 
Anna Szkennik, dyrektor biura Euroregionu Krzysztof Szydlak oraz drużyny z 9 
warsztatów terapi i zajęciowej . Honorowy patronat sprawowal senator RP Zdzisław 
Jarmużek , a impreza byla finansowana przez Fundusz PHARE. 

45 uczestników wspólzawodniczylo w 7 konkurencjach : malowanie na szkle, mode· 
lawanie w masie plastycznej, 
stolarstwo, krawiectwo, bukie· 
ciarstwo, robótki ręczne i przy· 
gotowywanie posilków. Pano· 
wala mila, pelna wzajemnej 
życzl iwości atmosfera. "Za· 
wodnicy" z zapalem realizo· 
wali wyz naczone zadania. 
Widać bylo, że praca twórcza 
sprawia im dużą radość . Dzia· 
laj ąca w każdej pracowni ko· 
misja musiala wybrać jedną 
naj l epszą pracę , chociaż każ· 
da zaslugiwala na uznanie. Po podsumowaniu wyników z siedmiu pracowni okazalo 
s i ę , że o jeden punkt od M iędzyrzecza by! Kami eń Wielki i tam powędrowal puchar 
przechodn i. Po publicznym ogloszeniu wyników Ol im piadę zakończy! koncert, w któ· 
rym wspólnie uczestniczyl i "zawodnicy" i instruktorzy. Impreza przebiega/a sprawnie 
dz i ęk i pomocy harcerzy z Hufca Międzyrzecz . Myś l ę , że ta sloneczna sobota pozosta· 
wila mile wrażenia w pam ięci gospodarzy i zaproszonych gości . W. Murawska 

UCZNIOWIE W ROKITNIE 
W dniach od 6 do 8 październ ika 2000 roku odbylo s i ę w Rokitnie szkolenie, którego 

sponsorem bylo Lubuskie Towarzystwo Uniwersytetów Ludowych w Zarach. W szkoleniu 
braly udzial dwie IV klasy z ZSR w Bobowi cku, jak i inne szkoly z woi_ewództw? lubuskie· 
go. Glównym tematem byla ,AKTYWIZACJA ZAWODOWA UCZNIOW SZKOŁ ROLNI· 
CZYCH NA RZECZ PODEJMOWANIA PRACY W ZAWODACH POZAROLNICZYCH l 
TWORZENIA NOWYCH MIEJSC PRACY ZE SZCZEGÓLNYM UWZGLĘDN I ENIEM 
ŚRODOWISKA OSÓB N I EPEŁNOSPRAWNYCH " . Ponadto poruszone zostaly takie te· 
maty jak: możliwość zatrudnienia lub samozatrudnienia, podatk,i a także program SA· 
PARD. Po wykladach mi el iśmy czas wolny na wzajemne poznanie z innymi grupam i. 

Uczestnicy szkolenia mieli okazję spotkać się z kustoszem Sanktuarium Matki Boskiej 
Cierpliwie Sluchającej ks. Tadeuszem Kondrackim, od którego pozna l iśmy h istor ię 

obrazu Matki Boskiej Rokitniańskiej i Rokitna. Szkolenie bylo przeprowadzone w 1ntere· 
sujący sposób. Mog li śmy na poruszone problemy spojrzeć inaczej, gdyż niedlugo będą 
dotyczyly nas, mlodych ludzi . W przyszlości będą też organizowane takie szkolenia. 

Agnieszka Dobrzyńska 

Z Rokitna ... 
Listopad to mi esiąc , w którym wspominamy zmarlych, modli· 

my się za zmarlych. W tym miesiącu dowiadujemy s ię , że świat to 
nie tylko falsz, zlo i grzech, że to nie tylko wojny, przemoc i nie na· 
wiść . Ale że to także prawda, dobro, świętość . To wspaniala, 
poruszająca prawda, że w naszym świ ecie , w naszym zlym świe· 
cie, żyją także święci . A gdy czytamy Ewangel i ę w U roczystość 
Wszystkich Świętych dowiadujemy się: blogoslawieni ubodzy, 
smutni , cisi , szukający spraw ied l iwości ; blogoslawieni milosierni , 
czystego serca. Szukamy świętych wśród tych , którym urągają , 
p rześ l adują i na których mówią klamliwe wszystko zle .. l szukamy świ ętych wśród tych, 
którzy wybielili swe szaty we krwi Chrystusa i odeszli od nas ze znakiem wiary i spoczywa· 
ją w Chrystusie. Warto zatrzymać się nad grobami zmarlych i zapytać siebie: "Jaki Jest 
mój cel ostateczny"? W listopadzie w Domu Rekolekcyjnym swoje skupienie i chwile nad . 
sensem życia mają : 

3.11 - 5.11 Trzeźwość 12.11 Pielgrzymka trz eźwościowa 
9.11 - 12.1 1 Niepelnosprawni 17 -19.11 Mlodz i eż 

Kustosz Sanktuarium ks. Tadeusz Kondracki 
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• 

PALENIE TYTONIU NAJWAlNIEJSZYM 
• 

ZAGROZENIEM DLA ZDROWIA DZIECI 
Dzieci są pierwszymi ofiarami palenia tyto

niu. W dniach 11-14 stycznia 1999r w Genewie z 
inicjatywy WHO odbyło się Międzynarodowe 
Spotkanie Konsultacyjne pod hasłem "Bierne 
palenie tytoniu a zdrowie dziecka". Na spotkaniu 
uznano, że wymuszone bierne palenie tytoniu sta
nowi rzeczywiste i znaczące zagrożenie zdrowia 
dziecka. Wdychanie dymu tytoniowego z otocze
nia prowadzi u dzieci do wystąpienia wielu szko
dliwych konsekwencji dla ich zdrowia, jak zaka
żenie dróg oddechowych, kaszel i zaostrzenie 
astmy i choroby ucha środkowego . Bierne pale
nie w dzieciństwie może również wpływać na wy
stępowanie chorób układu krążenia u dorosłych 
oraz wywoływać zaburzenia neurobehawioralne. 

Palenie tytoniu przez kobiety w ciąży jestjed
n ą z ważniejszych przyczyn zespołu nagłych zgo
nów niemowląt (SIDS) i innych zaburzeń w sta
nie zdrowia małych dzieci, jak zmniejszenie uro
dzeniowej masy ciała i upośledzenie czynności 

płuc. Bierne palenie wśród niepalących kobiet w 
ciąży może być przyczyną nieprawidłowo niskiej 
urodzeniowej masy ciała u noworodków oraz wdy
chanie dymu tytoniowego z otoczenia w okresie 
niemowlęctwa może zwiększyć ryzyko wystąpie
nia zespołu SIDS. 

Rozpowszechnienie skutków biernego pale
nia tyton iu wśród dzieci jest duże, gdyż prawie 

polowa dzieci na całym świeci e regularnie wdy
cha dym tytoniowy z otoczenia. Większość z tych 
dzieci nie ma na to wpływu. Zapobieganie nara
żeniu dzieci na dym tytoniowy spowoduje popra
wę zdrowia dzieci, młodzieży, a potem dorosłych, 
zmniejszenie li czby zgonów i znaczące oszczęd
ności w wydatkach na och ronę zdrowia. 

Należy podjąć skuteczne działania w zakresie 
ochrony dzieci przed dymem tyton iowym i za
gwarantować każdemu dziecku prawo do dora
stania w środowisku wolnym od dymu tytonio
wego, poprzez: 

a/ likwidowanie narażeni a dziecka na dym 
tytoniowy w okresie ciąży i dzieciństwa 

b/ zmniejszenie całkowitej konsumpcji wyro
bów tytoniowych.* 

Papieros jest jedynym produktem na ryku , 
którego używanie zgodnie z jego przeznacze
niem, powoduje śmie rć. Tytoń zabił około 4 
milionów osób w tym roku, do roku 2020 lub 
do początku 2030 ta liczba wzrośnie do 10 mi
li onów zgonów roczni e . Co 8 sekund jedna 
osoba umiera na choroby spowodowane pale
niem tytoniu i prawie równ ie szybko kolejna 
ofiara zostaje wciągni ęta w nałóg . Przemysł 
tytoniowy potrzebuje około 11 000 nowych 
palaczy dziennie, by zastąpić tych , których 
zabi li , dlatego koncentrują si ę na dzieciach. 

Koło predestynacji 
Siedzimy przy stole, spieramy się, czy wszyscy ludzie mają dane ku temu, by leczyć dusze ... Jak to jest z kapłaństwem 

psychiki ludzkiej? Rozmawiamy o trendach w psychiatrii .. 
Rysuje palcem na sto le kolo. Od punktu do punktu. To zamkn i ęte kolo. Zaczniesz pić, leczysz się, potem znowu musisz 

zacząć pić. No to jak? To straszne, co mówisz. Nikt z tego nie wychodzi? 
Początkujący. Opowiada mi , że naprawdę ogromny niepokój i stres może uciszyć tylko alkohol. Zna się na tym, jest 

alkoholikiem. Trzyma się kupy (psychicznie, fizyczn ie mniej) , bo przyznaje się do tego. Jak bardzo nie wystarczy to przyznanie 
-myślę. Przeraża mnie to kolo. Jego zamknięty obwód. Dlaczego nie wychodzą z alkoholizmu, dlaczego tak niewielu potem jest 
szczęśliwych? Mimo terapi i targają się na życie , wpadają w pracohol izm, w obojętn ość, stłamszenie jak po zażyciu leków, taka 
postawa zostaje im potem na długie lata. Jak długo trwa opieka psychologiczna pacjentów po opuszczeniu oddziałów? Trzeba 
trochę siedzieć w gównie, by posmakować jego zapach, Denerwuje ich absol utność abstynencji nakazywanej przez terapeutów. 
Nie możesz wejść' do sklepu, by kupi ć ch leb, bo tam też sprzedaje się alkohol , zjeść czekoladki- czy to jest do zrealizowania? 
Może, myślę, trzeba bardziej pomóc im chcieć nie wziąć do ust następnych pięćdziesięciu czekoladek? Może w ogóle bardziej 
pomóc im chcieć. 

Myślę głośno. Ja mogę podać swoje nazwisko, mówi. Jest zadziorny, buńczuczny, on jeszcze chce żyć , za to go lubię. 
Gówno wciąga. Oprzeć s i ę- oto cala filozofia. Jak?- pyta. Nie zna odpowiedzi, a słuchał bardzo wielu psychiatrów. 

Iwona Wróblak 

WYCIECZKA DO 

Badania wykazują, że 2/3 obecnych palaczy 
rozpoczęło palenie w nastoletnim wieku. 

Listopadowa akcja "Rzuć palenie razem z 
nami" realizowana w ramach Swiatowego Dnia 
Rzucania Palenia organizowana jest zawsze w 
trzeci czwartek miesiąca, w tym roku będzie to 
16 listopada. Jest to zorganizowanie w skali po
pulacyjnej, ogólnokrajowej i lokalnej kampanii 
zdrowotnej, mającej na celu promowanie zdro
wego stylu życia, wolnego od dymu tytoniowe
go . Współdziałanie wielu różnorodnych instytu
cji i organizacji , w tym środków masowego prze
kazu , pozwala na zwiększenie zakresu i zasięgu 
działa11 profilaktycznych oraz zbudowanie efek
tywnie działającej koalicji na rzecz poprawy zdro
wia społeczeństwa . Akcja może mieć znacznie 
większy wpływ na postawy zdrowotne spo łeczeń
stwa, a w konsekwencji na stan zdrowia obywate
li niż kosztowne fo rmy medycyny kuratywnej. 

Kobiety w ciąży oraz karmiące piersią zachę
camy do rzucania palenia tytoniu. Dla zdecydo
wanych czekają nagrody SP ZOZ ul. 30 Stycznia 
67 I piętro (administracja) . 

*na podstawie Sprawozdania z Międzynaro

dowego Spotkania Konsultacyjnego na temat 
Biernego Palenia Tytoniu i Zdrowia Dzieci, Il-14 
stycznia 1999 Genewa, Szwajcaria 

BOBOWICKA 
W czwartek 28 września nasza klasa wybrala się na wycieczkę do Bobowicka. Gdy dotarliśmy na miejsce, czas plynąl nam niezwykle 

przyjemnie i szybko. Spacerowaliśmy nad jeziorem, podz iwiając jego urocze zakątki , bawiliśmy się , a później poszliśmy oglądać konie, źrebaki 
i kozy. Podobalo nam się w stajni , a najwięcej frajdy dostarczyta wszystkim przejażdżka na koniu o imieniu Beta. Potem bylo ognisko i pieczenie 
kielbasek. Na koniec zwiedziliśmy zabytkowy palaeWycieczka byla udana i zadowoleni wróciliśmy do domów. Dziękujemy wszystkim rodzi
com, którzy pomogli zorganiz.ować tę wspanialą wycieczkę oraz wychowawczyni i opiekunom. Wiemy już , że nie trzeba daleko wyjeżdżać , aby 
zobaczyć coś ciekawego i milo spędzić czas. Dobrze jest poznać najbfiższą okolicę . Uczniowie klasy 11 a SP-4 
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U C H WAŁA Nr 442/2000 

Zarządu Gminy Międzyrzecz 
z dnia 10 października 2000 

w sprawie ustalenia opłat za wodę i ścieki obowiązujących w 200 l r. w Gminie Międzyrzecz 

Na podstawie Uchwały Nr XL/301/98 Rady Miejskiej w 
Międzyrzeczu z dnia 31 marca 1998r. w sprawie upoważnienia 
Zarządu Gminy do ustalania cen i opłat za usługi komunalne 
oraz za korzystanie z gminnych obiektów i urządzeń 

u c h w a l a się, co następuje: 
§l 

Ustala się opłatę netto za wodę pobieraną z urządzeń zbio
rowego zaopatrzenia w wodę, stanowiących własność Gminy 
Międzyrzecz lub komunalnych osób prawnych na okres od 
01.01.2001r do 31.12.2001r . w wysokości 2,16 zł/m3 

§2 
Udziela się upustu w opłatach określonych w §l z tytułu 

niższych kosztów ponoszonych za korzystanie ze środowiska 
naturalnego: 

-dla gospodarstw domowych 0,39 zł/m3 

-dla zakładów spożywczych 0,29 zł/m3 

§3 
Ustala się opłatę netto za przyjęcie i dostarczenie do oczysz

czalni ścieków komunalnych wprowadzanych do zbiorczych 
urządzeń kanalizacyjnych stanowiących własność Gminy Mię
dzyrzecz lub komunalnych osób prawnych, na okres od 
01.01.2001r. do 31.12.2001r. w wysokości O. 78 zł/m3 • 

§4 
Ustala się opłatę netto za oczyszczanie ścieków komunal

nych w oczyszczalni ścieków będącej w eksploatacji Między
rzeckiego Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w Mię
dzyrzeczu na okres od 01.01.2001r. do 31.12.2001 r. w wysoko
ści 1,53 zł/m3 • 

§5 
l.Ustala się opłatę netto w wysokości 4, 73 zł/m3 za oczysz

czanie ścieków przemysłowych dowożonych beczkowozami 
do oczyszczalni ścieków. 

NASZA PIELGRZYMKA 
W dniach 1-3.09.2000 odbyła się II Piesza Pielgrzymka Harcerska 

do Rokitna. Brali w niej udział harcerze z Międzyrzecza i Drezdenka. 
Spotkaliśmy się w piątek po południu koło kościoła św. Jana. Następ
nie, po krótkiej modlitwie w świątyni, ruszyliśmy w drogę. Było bardzo 
gorąco, słońce grzało niemiłosiernie. Jednak nam to nie przeszkadzało , 
byliśmy pełni energii . Około szóstej wieczorem dotarliśmy do Rokitna. 
Na miejscu, na placu koło rokitniańskiego Sanktuarium musiel iśmy 
jeszcze rozbić nasze namioty. W óbozie nocowali międzyrzeccy harce
rze, natomiast harcerze z Drezdenka, którzy dotarli później spali w 

tamtejszej szkole. Jedli
śmy wszyscy razem w 
tzw. herbaciarni (tj. ka
wiarence za Domem Piel
grzyma) . 

Program naszego po
bytu w Rokitnie był bar
dzo bogaty i urozmaico
ny. Przygotował go dla 
nas (tak jak i całą piel
grzymkę) ks. kap. Paweł 
Bryk z parafii św. Jana, 
który sprawuje swoją po
sługę kapłai1ską właśnie 
wśród harcerzy. Przeży

liśmy w skrócie cały rok 

Ustalona opłata dotyczy wyłącznie ścieków dowożonych 
beczkowozami do oczyszczalni ścieków z terenów posiadają
cych kanalizację zbiorczą. 

2.Ustala się opłatę netto wwysokości3,15 zł/m3 za oczysz
czanie ścieków z terenów letniskowych i rekreacyjnych dowo
żonych beczkowozami do czyszczalni ścieków. 

§6 
U dziel a się upustu w opłatach określonych w §4 w wysoko

ści 0 ,41 zł/m3 dla członków Spółki Wodno Ściekowej "OBRA" 
i podmiotów zrównanych z nimi w uprawnieniach, odprowa
dzających ści eki z zakładów do ilości odpowiadających wnie
sionym udziałom na budowę oczyszczalni oraz dla mieszkań
ców gminy odprowadzających ścieki z gospodarstw domo
wych. 

§7 
Określone w niniejszej uchwale opłaty netto powiększa się 

o obowjązujący podatek od towarów i usług (VAT). 
§8 

Wykonanie uchwały powierza się Burmistrzowi Gminy Mię
dzyrzecz. 

§9 
Tracą moc Uchwały Zarządu Gminy Międzyrzecz Nr 265/ 

99 z dnia 17 grudnia 1999r.oraz Nr 343/2000 z dnia 04 kwiet
nia 2000r. w sprawie ustalenia opłat na wodę i ścieki. 

§lO 
Uchwała wchodzi w życie z dniem ogłoszenia poprzez wy

wieszenie na tablicach ogłoszeń i publikacji w prasie lokalnej 
z mocą obowiązującą od Ol stycznia 2001r. 

Zarząd Gminy: Władysław Kubiak (-) .Maria Hanasz (-), 
Adam Koziński (-)Jerzy Kufel (-) , 

Mirosława Świderska Rosół(-) .Zdzisław Zimoch (-) . 

liturgiczny. W pierwszy wieczór i noc uczestniczyliśmy w narodzinach 
Jezusa, dzieliliśmy się symbolicznie chlebem. Następny dzień (sobota) 
był to dzień męki Pańskiej. Braliśmy udział w naszej drodze krzyżowej, 
której celem była stara kaplica pod Rokitnem. Każdy z nas mógł wtedy 
nieść krzyż Chrystusowy, poczuć jego ciężar i pomóc Jezusowi. Potem 
przeżywaliśmy sakrament nawrócenia i chrztu. Ponadto uczestniczyli
śmy w apelach jasnogórskich. A o północy (z soboty na niedzielę) 
braliśmy udział w uroczystej Mszy Sw., będącej częścią nocy fatim
skiej, która trwała w tym czasie w Rokitnie. Jednym słowem : pielgrzym
ka była niesamowitym przeżyciem i doskonałą okazją do spotkania z 
Jezusem. Gościliśmy także wśród nas ks. bp. Edwarda Dajczaka, który 
skierował do nas wspaniałe i pełne nadziei Słowo Boże D.W. 
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Propozycja ścieżki rowerowej wzdłuż trasy dyliżansu 
konnego na terenie powiatu międzyrzeckiago 

Coraz bardziej popularne są czynne formy 
wypoczynku, w tym na przykład turystyka ro
werowa. Ta forma wypoczynku pozwala połą
czyć przyjemne z pożytecznym- ruch na świe

żYm powietrzu połączony z możliwości ą prze
bywania na łonie natury, możliwością podzi
wiania jej piękna oraz poznawania ciekawych 
miejsc. Aby tak się stało, trasy turystyki rowe
rowej powinny być prowadzone z pominięciem 
głównych, uczęszczanych szlaków komunika
cyjnych. Jazda bocznymi, mniej uczęszczany
mi drogami jest może trudniejsza ze względu 
na gorsze nawierzchnie dróg, lecz pozwala w 
niezakłócony sposób obcować z pięknem przy
rody, oddychać świeżym powietrzem i jest bez
pieczniejsza. 

Na wytyczenie szlaków turystycznych 
szczególnie nadają się bardzo atrakcyjne tere
ny w obrębie Pszczewskiego Parku Krajobra
zowego i jego otuliny ochronnej . Kilka tras 
rowerowych w tym obszarze zostało już wyty
czonych. Na wytyczenie zasługuje także trasa 
rowerowa wzdłuż dawnego szlaku dyliżansu. 
Warte podkreślenia jest, że do czasu budowy 
przeprawy mostowej w Policku w drugiej poło
wie XIX wieku układ komunikacyjny z zacho
du na wschód łączący Międzyrzecz z Pszcze
wem był inny od obecnie funkcjonującego. 

Szlak dyliżansu Warszawa - Hamburg w wie
ku XVII-XIX prowadził z Sulęcina (dawnej zwa
nego Cielęcinem), przez wieś Św. Wojciech, 
Winnicę w Międzyrzeczu ( na północ od prze
prawy mostowej na O brze) obecną ulicą Chro
brego, przez Żółwin i Kuligowo do Pszczewa. 
Szlak prowadził na północ od rzeki Obry, nie 
krzyżując się z nią. 

Dzisiaj szlak ten wiedzie wzdłuż mało 
uczęszczanych, polnych dróg, po bardzo atrak
cyjnych widokowo terenach chronionego kra
jobrazu, bogatych w urokliwe zakątki. Szlak 
dyliżansu prowadzi przez wsie o zachowanym, 
zabytkowym układzie urbanistycznym, stosun
kowo mało przekształconym (Kuligowo, Żół
win, Pszczew, Silna). Wzdłuż dróg można spo
tkać kapliczki przydrożne prawdopodobnie 
pamiętające czasy dyliżansu i poczty konnej. 
Niemymi świadkami historii szlaku są pozo
stałe gdzieniegdzie nasadzenia przydrożne z 
wiekowych wierzb (prawdopodobnie kiedyś 
ciągnące się wzdłuż szlaku dyliżansu). W nie
których miejscach pozostały jeszcze znaczni
ki trasy - kamienie milowe Gest taki kamień 
przy krzyżu , na początku wsi Św. Wojciech, 
jest kamień milowy w okolicy wsi Silna). W e 
wsi Silna, na jej początku od strony Pszczewa 
zachowały się zabudowania dawnej stacji kon-

"SZPILKĄ W NIEPORZĄDKI" 
l. Coraz krótszy dzień nakazuje zwrócić szczególną uwagę na stan oświetlenia naszych ulic, 

a szczególnie przejść dla pieszych. Oto przykłady tylko z niewielkiego fragmentu miasta: 
- pochylony słup oświetleniowy z oberwaną lampą przy ul. 30 Stycznia, obok stacji 

benzynowej; 
- nieoświetlone przejście dla pieszych przy skrzyżowaniu ul. Spokojnej i Konstytucji 3 Maja; 
- całkowity brak oświetlenia ulicy Marcinkowskiego na odcinku od ul. Pamiątkowej do placu 

dworcowego; 
- nieoświetlony dworzec PKS-u; 
- szereg niepalących się pojedynczych lamp np. przy Konstytucji 3 Maja (naprzeciw baru 

"Monika"), przy ognisku muzycznym, na parkingu przy PKO, w pobliżu poczty oraz liczne 
punkty świetlne osłonięte konarami drzew. 

2. Rozwiązanie najbardziej uczęszczanego przejścia dla pieszych, od kościoła p. w. św. Jana do 
targowiska jest co najmniej niedoskonałe . Krótki czas zielonych świateł oraz wąskie przejście 
sprawiają, że przechodnie w czasie największego ruchu tłoczą się. Poszerzenie przejścia i nie
znaczne wydłużenie czasu zielonych świateł rozwiązałoby ten problem. 

3. Przy łuku ulicy Spokojnej, naprzeciw bramy wyjazdowej kościoła, wkopano ongiś nieeste
tyczne, betonowe słupki ograniczające normalny ruch pojazdów. Wskazane jest ich usunięcie i 
położenie na tym odcinku chodnika (do bloku nr 12) oraz oświetlenie tej części ulic, co zwięk-
szyłoby bezpieczeństwo ruchu. / 

4. Dobrze, że latem usunięto ziemię z poboczy drogi od Skoków do rogatek Międzyrzecza. 
Szkoda tylko, że odcinek drogi od Szkoły Nr 5 do mostu na Paklicy nie został uporządkowany. 

Mam satysfakcję z tego, że moje życzliwe uwagi dotyczące estetyki miasta zostały w kilku 
przypadkach pozytywnie załatwione . / Nazwisko znane redakcji/ 

Panu Tadeuszowi Dubickiem 
Prezesowi Zarządu PUBR 

serdeczne 
podziękowania za pomoc 

udzieloną w czasie remontu 
biblioteki 

składają 
dyrekcja i pracownicy 

MOKSiR 

Panu ppłk dypl. 

Mirosławowi Różańskiemu 
Dowódcy 17 Wielkopolskiej Brygady 

Zmechanizowanej im. gen. broni Józefa 
Dowbór- Muśnickiego 
serdeczne podziękowanie 

za okazan·ą pomoc 
w czasie remontu biblioteki 

składa 
dyrekcja i pracownicy 

MOKSiR 

nej ( stacji wymiany koni) . Ustawione bezpo
średnio przy drodze, wysunięte przez linię za
budowań wiejskich zachowały si ę budynki: 
dawnej oberży, stajni, kuźni , stodoły. Budy
nek stajni niestety uległ przekształceniom (ada
ptacja na budynek mieszkalny). 

Był to ważny szlak dyliżansowy prowadzą
cy z Polski do Europy Zachodniej. Podróżował 
nim m.in. Fryderyk Chopin w drodze do Berli
na w piątek 12 września 1828 roku i z powro
tem w poniedziałek l października - podróżo
wał z prof. Pawłem Feliksem Jarockim. 

Trasę rowerową pn. "Szlakiem dyliżansu " 
można byłoby urządzić na trasie Międzyrzecz

Żółwin-Kuligowo-Pszczew-Silna . W powiązaniu 
z istniejącą trasą rowerową Pszczew-Szarcz
Rokitno-Kalsko mogłaby stanowić pętlę ze sta
cją końcową w Międzyrzeczu. Można byłoby 
po tych trasach podróżować w trybie kilku
dniowym w oparciu o schroniska młodzieżo
we funkcjonujące w Międzyrzeczu, Pszczewie, 
Rokitnie. Organizacja tras rowerowych winna 
być wspólnym zamierzeniem gmin Między
rzecz, Pszczew, Przytoczna w granicach, któ
rych znajdują się wymienione obszary. 

Franciszek Leśny - Pszczew 
Stefan Cyraniak- Międzyrzecz 
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RAJD SP nr 3 o 
Puchar Dyrektora Szkoły 

SP-3 sprząta 
świat i nie tylko ... 

Dnia 6. lO.br. klasy od 4 do 6 ze Szkoły Podstawowej nr 3 
wzięły udział w jesiennym rajdzie o Puchar Dyrektora 
Szkoły. Trasa biegła przez Osiedle Kasztelańskie do 

Dnia 9 września byliśmy z klasą na rajdzie na trasie Mię
dzyrzecz- Głębokie, który połączony był z akcją "Sprząta-

nie świata". 
W ojciechowa. 

Pogoda nie była zbyt ładna , ale nie przeszkodzi
W rajdzie brała udział klasa VE, dziewczynki z 

IVB i nasza V A. Ze szkoły wyszliśmy o godzinie 
10.00 pod nadzorem naszych wychowawczyń . ła nam w spacerze. 

Przed startem, jeszcze na boisku szkolnym, 
uczniowie każdej klasy musieli odpowiadać na 
kilka pytań z dziedziny sportu. 

Podczas wędrówki jeszcze dwukrotnie wy
kazywaliśmy się wiedzą z przepisów ruchu 
drogowego i udzielania pierwszej pomocy. 

Podczas marszu opowiadaliśmy sobie róż
ne historyjki i kawały. 

Na miejscu czekała nas atrakcyjna kon
kurencja - przeciąganie liny. Do tej konku
rencji włączyli się także niektórzy wychowaw
cy. Kibice głośno dopingowali zawodników. 
Było przy tym dużo okrzyków i śmiechów, 
ponieważ uczniowie przewracali się na sie
bie. Moja klasa, czyli 5 a, była bezkonkuren
cyjna. Nasza pani wychowawczyni wspoma
gała nas swoją siłą, pokonaliśmy wszystkie pią
te klasy. Sprawnie i szybko naznosiliśmy chru
stu na ognisko. Ku mojemu zdumieniu niektórzy 
nie wiedzieli , co to jest chrust. 

Sprzątanie rozpoczęliśmy od wsi W ojciechowo. 
Po drodze jedna dziewczynka z naszej klasy zna
lazła czaszkę lisa, którą zachowaliśmy, bo może 
przydać się na lekcji biologii. Parę kroków da
lej napotkaliśmy nieduży, lecz piękny szałas. 
Wykopany był w ziemi i nakryty gałęziami. W 
trakcie marszu pomiędzy wsią Wojciechowo 
a jeziorem Głębokie, oprócz zbierania śmie
ci, dzieci znajdowały grzyby takie jak: maśla
ki, borowiki , podgrzybki, kurki i inne. 

Po dwóch godzinach od opuszczenia 
szkoły, trochę zmęczeni, dotarliśmy do celu. 
Większość z nas była tam po raz pierwszy. 

Okolica wkoło jeziorajest bardzo ładna, a naj
bardziej spodobał się nam dom zbudowany w 

stylu góralskim. Po zakończonej akcji sprząta

Ogromną przyjemność sprawiały nam skoki po 
piaszczystych górkach. Wyglądaliśmy jak piaskowe 
bałwany. Swieże powietrze, ruch, świetna zabawa za
ostrzyły wszystkim apetyt. Radośnie więc powitaliśmy 
wojskową grochówkę i suchary. Wojskowi kucharze w bia

nia umyliśmy ręce w jeziorze i udaliśmy się na 
plac zabaw. Tam spożyliśmy posiłek. Na placu 

zabaw korzystaliśmy z huśtawek, koników, dra
binek i innych przyrządów . Było wspaniale i każ

dy z nas był zadowolony. Pan, który prowadził sklep 
nad jeziorem, podarował każdemu po gumie do żucia 

i lizaku. Nadeszła pora powrotu. Niektóre dzieci zosta
ły odebrane przez rodziców prywatnymi samochodami . 

Pozostałych czekał marsz do Międzyrzecza. 
łych kitlach sprawnie rozlewali smaczną zupę. Niektórzy z nas 
ustawiali się w kolejce po grochówkę kilka razy. 

Do domów powróciliśmy około godz. 16.30. 
Uważam, że cel naszego rajdu połączonego z akcją "Sprzątanie 

świata" został osiągnięty. Zebraliśmy kilkanaście worków różnego ro
dzaju śmieci. Tym samym przyczyniliśmy się do częściowego napra
wiania szkód wyrządzonych przez lekkomyślnych ludzi. Zdaniem całej 
grupy, biorącej udział w rajdzie, taka akcja sprzątania powinna trwać 
cały rok . 

Wszyscy jedli, aż im się uszy trzęsły. Część głodomorów piekła w 
ognisku chleb i kiełbaski. Niestety, wszystko co dobre, szybko się 
kończy. Wróciliśmy wraz z wychowawcami na boisko szkolne o godzi
nie 13,00. Syci i pełni wrażeń rozeszliśmy się do swoich domów. 

Puchar Dyrektora Szkoły zdobyła klasa VIC. 
Adrianna Bora Kl. V a. 

, 
Emilia Skoczylas kl. VA 

Swięto Latawca w Gimnazjum Nr 2 
Jesiet1 to pora roku, która ze względu na dużą 

ilość wietrznych dni, sprzyja zabawie z latawca
mi. Zabawę, która staje się pasją, mogą upra
wiać wszyscy, bez ogranicze11 ani dla płci, ani 
dla wieku. Klejeniem latawców zajmują się nie 
tylko dzieci i młodzież, ale także dorośli, ludzie 
różnych zawodów. Każdy konstruktor odnajduje 
satysfakcję podczas prób dokonywanych z lataw
cami na otwartej przestrzeni, odczuwa radość, 
jeśli jego latawiec wznosi się wyżej, Jata piękniej 
i swobodniej, zupełnie jak ptak. Każelego cieszy 
sprawność własnej konstrukcji, która zdaje egza
min wysoko w górze i jest posłuszna swojemu 
wykonawcy. 

Próby z latawcami dla jednych mogą być za
bawą, dla innych , sportem. Bo czy nie jest spor
tem ruch na otwartej przestrzeni, zmaganie się z 
przeciwnościami pogodowymi, utrzymanie lataw
ca w powietrzu? Nie bez znaczenia jest tu rywali
zacja, zacięta walka o każdy metr wysokości lotu, 
o elegancję konstrukcji. Mając to wszystko na 
względzie od wielu lat propagujemy w naszej 
szkole· ten rodzaj rekreacji i organizujemy Świę
to Latawca. 

W sobotę, 7 października 2000r, na boisku 
szkolnym Gimnazjum nr2 zebrali się zawodnicy 
z samodzielnie wykonanymi konstrukcjami. Po 
ocenie staranności wykonania nastąpił start la
tawców. Niestety, tego dnia aura poskąpiła silne
go wiatru, ale było to tym bardziej większe wy
zwanie dla zawodników, by jak najdłużej utrzy
mać latawce w powietrzu i osiągnąć największą 
wysokość lotu. Uczestnicy mogli być naprawdę 
zadowoleni, ponieważ wszystkie latawce wyka
zały się wielką sprawnością w locie. Walka była 
wyrównana, ale najlepszym pilotem swojego la
tawca okazał się Jarosław Grygiel z kl. Ib. 

Dopełnieniem radości było podsumowanie 

zawodów na apelu szkolnym oraz wręczenie na
gród i upominków. Zorganizowanie Święta La
tawca było możliwe dzięki życzliwej pomocy osób 
i firm. Organizator składa serdeczne podzięko
wania pa1'lstwu: Józefowi Sobolewskiemu z tar
taku przy ulicy Pozna11skiej za pomoc w przy
gotowaniu materiałów do budowy latawców, An
drzejowi Woźniakowi, Mirosławie Osipie, fir
mom: ,,AWA-Tw'', "ZEMAR", księgarni "Be
stseller" za ufundowanie nagród. Pornoc ta jest 
niezwykle cenna, pozwala nam bowiem konty
nuować tradycję Święta Latawca. A zatem, za
praszamy wszystkich na przyszły rok- przeżyjcie 

przygodę z latawcami! Stefan Furtak 

Kociaki 2-miesięczne 
ODDAM W DOBRE RĘCE 
Tel. 7 42-08-62 
ul. Moniuszki 1 Międzyrzecz 



Chcesz zaimponować 
ko\egom, dziewczynie 
płacącswoją kartą 

płatniczą? 

Nic ro ~e o! 
Załóż sarnodzie\ne konto 

osobiste d\a młodzieży 

w 

BG2 S.A. 
0/MIĘDZYRZECZ 
ul. Poznańska 6 

tel. 095 l 741·23·03 

57 KOCZDCA Blnft POD UWINO 

Fot. A. Kukla HURTOWNIA MATERIAŁÓW BUDOWLANYCfł 

PR* M 111 ul. Poznańska 106 
';v" A Spółka z o.o. Tel . 7 41 1 O 45 

OFERUJEMY M.IN.: 
- CERAMIKĘ ł3UDOWLANĄ 

- CHEMIĘ BUDOWLANĄ 

ZAPRASZAMY: 
- poniedzi~!ek - pi~tek 7 ':..:.... do 17':..:.... 
- sobota s- do 13-



HURTOWNIA MATERIAŁÓW 
BUDOWLANYCH 

ul. Konstytucji 3-go Maja 16 · 
66-300 Międzyrzecz 
teł. 095/7412065 
e-mail : miedzynecz@Aiatał'l 

OFERTA HANDLOWA 

-boazerie, panele - już od 13.90 
- podłogi - 25 .90 
-drzwi 
-p.fyty gipsowo-karto nowe 
-sufity podwieszane 
-elewacje "siding" 
-okna VELUX 
-farby 
-papy 
-kompleksowe systemy dociepleń 
-rynny PVC 

DPTIAOC 
IZO c.JA~ 
ZDUt:łSKAWO~ 

r:::::JCORZÓW 

t=] l 
Konttytw:ji 3-go Maja WOLSZTYN 

DOSTAWA DO DOMU - GRATIS !!! 

HURT - DETAL 

WYSTAWA MŁODEJ PLASTYKI 
W ZAIMPROWI
ZOWANEJ 
GALERII 
RYSUNKU, 
MALARSTWA, 
RZEŹBY 
l FOTOGRAF! 

FARBY LAKIERY 
MIĘDZYRZECZ DS.CENTRUM 15 (PRZY PARKINGU) MIĘDZYCHÓD UL.POZNAŃSKA l (PRZY C P N) 

GORZÓW UL.MŁ YŃSKA 13 GORZÓW UL. WARSZAWSKA 65 GORZÓW UL.NIEMCEWICZA 7 

olivel 

Farby 
Emalie 
Lakiery 
Impregnaty 
Podkłady 

Szpachle 
Silikony 
Pianki 
Rozpuszczalniki 
Gipsy 

Do wnętrz 

.::jJ. Den Braven 
Papiery ścierne 
Narzędzia 

Akcesoria 

Na zewnątrz 

...-f-- -
AKZONOBEI. ' 

UW AGA LAKIERNICY ! 
JESTEŚMY JEDYNYM W REGIONIE 
DEALEREM PPG- AUTOLA CK ! 
Kontakt- Po.znań-Wysogotowo uł.Skórzewska 25 
teł. 061 814-35-24, 061 814-35-19, 0606 66 80 04 

POLECAMY RÓWNIEŻ 

ROWERY 

DOBRE l BARDZO TANIE 
EMALIE l EMUlSJE l 
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Wkrótce odfrunie od nas jesień, 
na ptasich skrzydłach, 

z wiatru gwizdem, 
rzucając nam na pożegnanie 
ostatni, 
zmięty w dłoni listek. ..... . 
/ Karolina Kusek/ 

Baśnio świat na 
scenie teatru Przedszkola 

nr 1 w Międzyrzeczu 
Rozbudzanie inwencji twórczej dziecka i dostarczanie przykładów 

pięknej mowy polskiej poprzez różnorodne formy sceniczne jest j e dną 
z wielu form pracy z dzieckiem . 

Już minęły 3 lata od otwarcia w naszym przedszkolu teatrzyku "Baj
ka", na deskach którego odbywają si ę systematycznie przedstawienia z 
baśniowego świata w wykonaniu n ajmłod szych aktorów- dzieci. 

W miesiącu październiku teatr przedszkolny u barwiony został w 
scenerii jesiennej, a pani Sabinka Cies iółka i pani Halinka Koło· 
dziejczyk już od kilkunastu dni u czyły dzieci ról do przedstawienia " 
Kuśnierz Jeż Igiełka ". Garderoba przedszkolna szybko wzbogaciła się 
o nowe rekwizyty, stroje, które wykonały nasze wspaniałe mamy, min. 
mama Krzysia Burakiewicza, Agnieszki Wolskiej, Pawła Szpytko. 
Wszys tkim mamom bardzo dziękujemy. 

Premiera przedstawienia odbyła s i ę w prze ddzień Dnia Edukacji 
Narodowej, na której gościły wszystkie panie pracujące w przedszkolu 
oraz dzieci. W ramach współpracy mi ędzyprzedszkolnej zostały zapro
szone na teatrzyk dzieci z międzyrzeckich Przedszkoli nr 2,3,4,6 oraz 
Przedszko le z Bukowca i Przedszkole Wojskowe. 

Na dzieci czekało wiele niespodzianek i atrakcji. 
Mam nadziej ę, iż dzi ęki takim spotkaniom można osiągnąć owocną 

współpracą między nauczycielami oraz stwarzać sytuacje do rówieśni
czych spo tkań wychowanków. 

Halina Siwczak Dyrektor Przedszkola nr l 

NOWY SALON 
W dni u 7 października br. uruchomiony w Międzyrzeczu nowy sa

lon Fiata. W uroczystości otwarcia udział wzięli przedstawiciele władz 
samorządowych , diler FIATA MOTO-GOBEX oraz przedstawiciele pra
sy i zaproszeni klienci. 

Współwłaścicie l ami salonu AL.-TOR-POL mieszczącego się przy ul. 
Poznańskiej 10 są Alina i Krzysztof Torzyńscy, zamieszkali w Bobo
wi eku , gdzie pan Krzysztof od lat prowadzi warsztat mechaniki pojaz
dowej, specjalizując się głównie w pojazdach marki FIAT 

Nakładem ogromnej pracy i znacznych pieniędzy zaniedbany teren 
i walący się magazyn (co widać na zdjęciu) zamieniono w Salon Samo
chodowy z prawdziwego zdarzenia. 

W dniu otwarcia eksponowano pełną gamę pojazdów marki FIAT, 
jednak największe zainteresowanie gości wzbudził FIAT MULTIPLA, 
który w konkursie na samochód roku zdobył drugie miejsce. 

Przy salonie uruchomiono również punkt sprzedaży części samo
chodowych i warsztat naprawczy oraz na miejscu można załatwić kre
dyt i ubezpieczenie pojazdu . 

Wszystkich zainteresowanych kupnem nowego samochodu właści
ciele zapraszają do swego salonu w godzinach od 10.00- 18.00 gwaran
tując profesjonalną obsługę . Telefon nr 742-26-15. 

D. Sokołowska 

INFORMACJE 
Latem w okolicach wsi Święty Wojciech były prowadzone wykopaliska 

archeologiczne zlecone i finansowane przez Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków. Jest to bardzo ważne stanowisko archeologiczne datowane od 
12 do lO tys. lat p.n.e., tj . od schyłku starszej epoki kamiennej (paleolit). 

atrafiono tu na wiele ciekawych odkryć z różnych czasowo okresów kul
turowych. Naturalne wzniesienie w pobliżu O bry było zamieszkiwane przez 

Be d ki i Czo rne 
Jenziarko 

Wef ostatniom niedziele września jak my z mojom wrócili do 
dómu zez sumy, to gu li tego że pogoda był a jak na świntygo Jana, 
siekło nos coby przejachać sie na kwikach po lesie . Wyciungłym te 
nasze "górole" zez antrejki, kikłym czy luftu wef kołach doś- ino 
letko musiołym dodygać- i już my byli gotowi. Chocioż klara grzola 
jak diaski to od wypadku wzini my katany takie od dyszczu, a jakby 
my sie zgubili to jeszczy buterszny zez J eb e rką i lkańkre-zez ka
wom latosiom-znaczy sie ze stodoły-b o nojlepi gasi pragniynie. No i 
komóre za posek. 

Jużym mioł siodać na górola, a moja pyto: A kuszka to co? 
Na co ci kuszka? Sie pytom-przecież nie bydziymy wiarze ibo

wać pyrówszak wiysz że wole nudle ! A óna na to : Na beciki człowie
ku! Kuszke i jeszczy jakom ś lekramófke od wypadku! I sekulory 
żebyś lepi widzioł te małe ! 

Nie chciołym żeby boży dar sie marnowoł to wzionem dwie 
kuszki-koiden wiy, że bedki w tytce sie gnietom. Jak zaś takom laks 
oporzondzać? 

A kuszki wzionym-co sie byde przemowioł -zaś tydziń som "Niym
cy w dómu" . Ale żeby bedki były-to wóntpiulym. 

Pojachali my nad Czorne Jenziorko . Chto tam chocioż roz był 
jesieniom to wiy, że ni ma lepszego "belwedera" wef okolicy. Jak sie 
wskrabiesz na te górke-to żeli polisz ćmiki-d ech ci zaprze, i drugi 
roz zapiyro jak se szpycniesz doobkoła taki ekstra widok. a dole 
jeszczyjedyn istny moczył kija i golił jakieś fikoty. Ale nie brały ... 

Troch e mieli my fefry przy schodzyniu bo górka jest ostra i o 
bremzowaniu ni ma mowy. Zaś jak nie przyhaltujesz to sie możesz 
wybrechtać wef jenziorku a bo nawet i utonkać. 

Win c jak już mysie skataili na sam dół to siedli my na koła i letko 
krynconcy girami szpykali na boki za becikami. I co powiycie? Ja
doncy nazot zbiyrali my bedki zez rowera! Do Janowa nojdli my 96 
kozoków, 15 prawdziwych a czornych łebków nie zliczyć. Kuszki 
pełne! Moja sie ino prześmiywała i brawyndziła, ale mi gupió nie
przyszła żym ńie chcioł wierzyć że byciom bedki, Najbarzy sie cie
szyła na te kozo ki zez pomarańczowym łebkiem-nazywajom je kraw
ce. Godała ,że do krawców to mo fuksa. 

Wef chacie robota była krótka bo my czysto zbiyrali. Wiynksza 
połowa poszła na susz, kipe do octu na kwaśne a pore moja zrobiła 
na kolacje zez czoskiem -te kapelusze czornych łebków. Ni ma 
lepszy jedzy. 

Prowda, że pszy koidym grzybozbiyraniu tak se myśle jak pacze 
na zostawione truj o ki: Każel en grzyb jest jadalny, ino niektóre je dyn 
roz w życiu, 

Ryszard Krawiec 
"Belweder" -to z francuskiego oznacza miejsce z dobrym wido

kiem. Resztę Państwo rozumiecie no nie? 

11 kultur następ uj ących po sobie w przeciągu tysięcy lat. Wszystkie znale
zione eksponaty można zobaczyć w międzyrzeckim muzeum. Teren wyko
palisk wpisano do rejestru zabytków. Ciekawostką ornitologiczną tego miej
sca jest mała kolonia jaskółek brzegówek, coraz mniej licznych na Ziemi 
Lubuskiej. A. CH. 
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BULIMIA l ANOREKSJA 
Mam na imię Małgorzata. Obecnie li czę 

sobie 23lata. Od 9lat cierpię na tę okropną 
chorob ę, jaką jest bulimia. Nie wstydzę się 
tej choroby i piszę ten artykuł po t0, aby 
ostrzec przed nią dziewczyny, które wbrew 
pozorom chorego myślenia o odchudzaniu 
wpadają w jej sieci. Choroba zaczyna się 

niewinnie i niezauważalnie pcha się w nasz 
umysł i zmienia nasze dotychczasowe zdro
we myśleni e na chore. Na początku zaczę
łam się odchudzać, zaczęłam biegać i cho
dzić na siłownię, przestałam j eść kolacj e. 
Spadałam z wagi, imponowało mi to; chłop
cy, którzy do tej pory nigdy za mną się nie 
ogl ądali, zaczę li zwracać na mnie uwagę. 

Bardzo mi to imponowało, spadałam z wagi 
i byłam z siebie zadowolona. Chciałam być 
jeszcze szczuplejsza, przestałam jeść śn i a
dania i obiady, nim się zorientowałam, wa
żyłam już 45 kg Okazało się, że wpadłam w 
anoreksję. Mama na początku o niczym nie 
wiedziała, nie widziała tego, jak każdego 
dnia przybijam ko lejny gwóźdź do mojej 

WIDZIMISIĘ 

trumny. Przestałam miesiączkować, okres 
zatrzymał mi się na 6 lat, lecz ja byłam z 
tego dumna . Było mi widać odstające kości 

i wystające policzki . Męczyłam s i ę z ano
reksją, ale j ed no cześnie było mi z nią wy
godnie . Któregoś dnia zachciało mi się jabł

ka . Zjadłam je, lecz miałam wyrzuty sumie
nia i poszłam je zwymiotować . Okazało się, 
że ten sposób odchudzania bę dzie lepszy. 
Można wszystko j eść i wymiotować, a waga 
i tak spada. Tak też zaczęła się bulimia, a 
także nasi lała s i ę depresja . Dzień polegał 
tylko na jedzeniu. Czekałam aż mama rano 
wyjdzie do pracy, a ja wstawałam, nie my
ślałam , aby się ubrać i umyć, lecz o tym, 
aby opróżnić lodówkę. Tak też życie toczy
ło się wokół jedzenia. Wszystkie pieniądze 
wydawałam na jedzenie . Gdy zabrakło je
dzenia w lodówce chodziłam od baru do 
baru i opychałam się, a później wymioto
wałam. Zaczęłam izolować się od przyja
ciół, unikałam ludzi , już nie interesowali 
mnie ch ł opcy, moim przyjacielem, 1a zara-

Fraszki i aforyzmy 
Roberta Janczyszyna 
BĄDŹ PSEM OGRODNIKA 

jeśli j esteś barów dworcowych bywalcem, 
odchodząc od stolika, 
zamieszaj zupę palcem. 

DEKLINACJA SŁODYClY 
Najpierw- słodka trzpiotka, 
potem- kobitka słodka, 
na końcu - słodka idiotka. 

KRĄG WIDZENIA 
Pewna wścibska pani rzekła 
(po wizycie w ZOO ) : 
"Mieć szyję żyrafy- to jest to! " 

EKOLOGICZNE DOMY 
Jak ratować budownictwo 
pomysł mam znakomity
wystarczy zapytać o to 
pszczoły, mrówki lub termity. 

PRAWDZIWY MĘŻCZYZNA 
Niegdyś polował na mamuta , 

obecnie w niedzielę zarzyna koguta. 

KOSMICZNE PODBOJE 
Twierdzą, że w kosmosie była Łajka . 
Czas pokaże - czy to fakt, czy ruska bajka. 

BlYKANIE 
W uchu lekkoducha najczęściej bzyczy 
hi szpańska mucha. 

KRYMINAŁEK 
Niejeden facet, co żonkę rozpuścił , 
wnioski wyciąga po pewnym czasie: 
Może swą żonę rozpu ścić bardziej? 
Na przykład ... w kwasie. 

LOGIKA MARKETINGU 
"Nasze produkty reklamują się same"
przeczytałem na świetlnej reklamie. 

TRAF 
Gdy ś lepej kurze trafi się ziarno , 
wniosek wysnuć trzeba oczywisty
należy pójść z nią do oku listy. 

Z CHARONEM DO HADESU 
Ludzki żywot jest stanowczo za krótki. 
Nim się obejrzysz, ju ż trzeba wsiąść do ł ódki. 

MATERIAŁU STAJE 
Gdyby biały welon 
był faktyczne symbolem cnoty, 
prawdopodobnie krawcy 
nie mieliby roboty. 

zem wrogiem stał o s i ę jedzenie. Miałam je 
wszę dzie , w torebce, za łó żkiem, pod po
duszką, w każdej szafie. Podjęłam stud ia 
medyczne, jednak jedzenie było ważniej
sze, omotało mnie na tyle, że na każdej lek
cji pod pretekstem wyjścia do ubikacji cho
dziłam j eść. Zrezygnowałam ze studiów i 
dalej s i ę objadałam. Nie miałam nikogo 
prócz mojej mamy, która rozumiała mój pro
blem. Obecnie jestem po pobycie w szpita
lu w Poznaniu i jest ju ż znacznie lepiej, lecz 
o tym napiszę w następnym artykule. Chcę 
jednak opisać, że jest to okropna choroba, 
zmienia technikę myślenia, manipuluje czło
wiekiem chorym, bawi się nim jak zabaw
ką. Nie ma przed nią ucieczki, ona działa 
na zasadzie narkotyku . Dziewczyny chore, 
aby przed ni ą uciec, łapią s i ę za inne gałę
zie takie jak narkotyk, alkoho l. Przeszłam 
to i chcę o tym pisać i mówić głośno. 

Bo nie żyjemy po to, aby jeść, lecz jemy, 
· aby żyć. 

Małgorzata Danielczak 
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Integracja uczniów klas pierwszych Gimnazjum nr2 już 
tradycyjnie zaczyna się w czasie wrześniowych biwaków. 
W biwakach uczestniczyli uczniowie wszystkich klas pierw-

• szych. Chcielibyśmy się podzielić wrażeniami z tego sym
patycznego i pożytecznego wyjazdu. 

Ki l ka słów na początek. • • 
Pierwszoklasista, szczególnie taki, który pierwszy raz 

wkroczy! w gimnazjalne mury, zwykle czuje się z lekka 
osamotniony, dlatego też na samym początku roku szkol
nego chcieliśmy się jak najszybciej poznać i zaprzyjaźnić. 
Poslużyl temu biwak integracyjny, na który uczniowie klas 
pierwszych wraz z wychowawcami wyjechali w drugiej po
lawie września do Łagowa. 

Pani Zdzisława Murzyn opowiadala o historii Łago
wa, pokazalanam bramę polską i bramę niemiecką . Wcho
dziliśmy na wieżę zamku joannitów. 

Moim zdaniem byl to mile sp ędzo ny czas z klasą . 
Chociaż stare domki byly zimne, to i tak ten biwak 
zostanie w mojej pamięci jako przyjemne chwile z mo
imi nowymi koleża n ka mi i kolegam i. Piotr Góra kl. IG 

Łagów to niewielkie miasteczko poleżone pomiędzy 
jez iorami : Trześniowskim i Łagowskim. Przepiękna pusz
cza bukowa rozciąga się hen, jak okiem sięgnąć. 

Domki, jak się to mówi, byly ciasne ... ale wlasne. Na 
obiad poszliśmy do pobliskiej szkoly, a po nakarmieniu 
ciala, czekala nas jeszcze strawa duchowa. Dzięki szkol
nemu pedagogowi poznawaliśmy swoje charaktery, zain
teresowania i ... ulubione kolory. 

Maiwina Trzeciecka kl. IG 
Póź nym popoludniem czekala nas świetna zaba

wa, czy li ukochana dyskoteka. Lecz to nie wszystko. 
W nocy obozowisko odwiedzila rodz ina ru dych lisów. 
Domyślamy się, że byly oswojone przez turystów. 

Kasia Siekanowicz kl. 18 Ola Sobańska kl. lE 
Przesz l iśmy kilkanaście kilometrów wokól jeziora. Na 

stopach rany od glanów mam do tej pory, ale gdyby propo
nowano mi taki biwak jeszcze raz, na pewno bym nie 
odmówila 

Ala Lewandowska kl. IC 
Na miejscu przywita! nas pan pedagog Stefan Furtak 

oraz trzy urocze koty : Batman, Mruczek oraz Karina. 
Karolina Cybulska k1.18 

Mimo że po przyjeździe do domu razchorowalam się , 
uważam , że biwak byl okazją do świetnej zabawy. W cza
sie pobytu w lagowie moglam poznać wielu mlodych ludzi 
i dowiedzieć się o nich ciekawych rzeczy. Choć tracilam 
czucie w nogach i przez gardla przechodzila mi doslawnie 
tarka, sądzę , że to byl naprawdę udany biwak. Na pewno 
dlugo będę pamiętala taką integrację . 

Karolina Cybulska kl. 18 
Mimo zmęczenia humory wszystkim dopisywaly. Od

poczęliśmy od nauki, codziennych problemów, lepiej się 
poznaliśmy . 

Sonia Jerzykawska kl. IG 
Spędzilem ten biwak ze wspanialymi ludźm i. Byly 

świetne wycieczki, przeżylem niesamowite przygody . 
Chcialbym podziękować organizatorom, i pogratulo
wać pomyslu zorganizowania tego biwaku. Asia Rybicka kl. lA 

Przemek Pawela kl. IG 

UROCZYSTE ŚLUBOWANIE , , 

W "CZWORCE" l COS JESZCZE 
Szkoła Podstawowa nr 4 w Międzyrzeczu jest najmniej li czn ą z miej

skich szkół w gminie. Od września 2000r. uczęszcza do niej 176 uczniów. 
Można by pomyśleć- mało dzieci - mało ciekawych wydarzeń , ale to nie
prawda. 

Od początku września odbyło się już kilka imprez, chociaż wydaje się, że 
rok szkolny dopiero się zaczął . 

We wrześniu uczestniczyli śmy w akcji ,.Sprzątanie świata". Poczucie 
obowiązku oraz radość uczestniczenia w tak ważnej imprezie zaowocowały 
stertą posegregowanych śmieci. 

Wielu z nas dużo czasu spędzało przed telewizorem, podziwiając zma
gania sportowców w walce o medale na Olimpiadzie w Sydney .Aby nie być 
gorszymi, spróbowaliśmy swoich sił na własnej Olimpiadzie Szkolnej. Me-

dale nasze wprawdzie nie ze złota - ale i tak sprawiły nam wiele radości. 
10 października jak co roku obchodzimy Dzień Zdrowia Psychicznego, 

szczególnie pamiętamy o ludziach ch01ych przebywających 
blisko naszej szkoły na oddziałach Szpitala Obrzyckiego. Na 
tę okazję dzieci z klas II przygotowały program artystyczny, 
występując w sali kinowej wzbudziły wielką sympatię widzów, 
nagradzane były gromkimi oklaskami. Również w paździer
niku obchodzimy Dzień Edukacji Narodowej . Dzieci przygo
towały program artystyczny na uroczystą akademię, by dla 
wszystkich ten dziel't był autentycznym świętem. 

I w końcu najmłodsi uczniowie naszej szkoły, którzy od 
niedawna zmagają się z trudami nauki, przygotowali program 
artystyczny na własną uroczystość. Jak wszyscy wiemy, waż
nym momentem w karierze każdego dziecka klasy I jest pa
sowanie na ucznia .Taka uroczystość w naszej szkole odbyła 
się 17.10.2000 o godzinie 17.00. Na ten dzie11 pierwszoklasi
ści czekali z utęsknieniem, jednak byli bardzo stremowani, 
pełni obaw czy uda im się wszystko powiedzieć bez pomyłek, 

czy nie zawiedzie ich pamięć. Prze
cież będą rodzice i zaproszeni goście, 
więc chcą wypaść jak najlepiej! 

I myślę, że właśnie tak było . Wspa
niale przedstawili wiersze, insceniza
cję oraz zaśpiewali wiele piosenek. Zło
żyli ślubowanie w obecności tych 
wszystkich, których kochaj ą, szanują 
darzą zaufaniem. Zostali pasowani na 
ucznia przez dyrektora szkoły, panią 
mgr Alicję Błochowicz- myślę, że rów
nież trochę stremowaną, ponieważ do 
tej pory w takich uroczystościach wy
stępowała jako wychowawca klasy, 
teraz jako ta najważniejsza oso ba, w 
którą wpatruje się wiele błyszczących 
i często mokrych ze wzruszenia oczu. 
Jest to na pewno sytuacja tremująca. 
Ale to już za nami, wszyscy spisali si ę 
na szóstkę. Dzieci nagrodzone zosta
ły gromkimi oklaskami , wręczone zostały pamiątkowe dyplomy, upominki 
oraz gorące uściski i całusy rodziców. Po oficjalnej części wszyscy spotka
liśmy się na poczęstunku - kawa dla rodziców, soki dla dzieci oraz owoce, 
ciasto i słodycze dla wszystkich. Mieliśmy czas na rozmowy i niekończące 
się pochwały skierowane w stronę dzieci . Niektórzy rodzice wspominali 
swoje własne pasowanie - przecież było to tak niedawno . Być może niektó
rzy zatęsknili za wiekiem "beztroskich lat". 

Jak mogliśmy s ię przekonać, w małej szkole może dziać się dużo i wcale 
nie jest to uzależnione od liczby dzieci, a tylko od chęci , dobrej woli i 
współpracy ze środowiski em. 

Przy okazji chciałabym 
podziękować rodzicom i 
wszystkim pracownikom 
szkoły za pomoc przy or
ganizacji uroczystości pa
sowania na ucznia. Ser
decznie dziękuję za okaza
ną pomoc właścicielom 
hurtowni "Zemar"oraz ",n
termarche" - dzięki wyro
zumiałości Państwa buzie 
naszych dzieci były bar
dziej promienne. 

Wychowawca kl.I 
mgr Aneta Bemaś 
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Zyj z naturą 
W poprzednim numerze opisałam właściwości oliwki z 

oliwek, oleju sojowego, słonecznikowego, kukurydzianego 
i dyniowego. W tym miesiącu ciąg dalszy o innych olejach 
roślinnych tłoczonych na zimno. 

Olej lniany 
Zdobywany jest z ziaren lnu . Olej ten posiada lekko 

gorzkawy smak, barwa jego jest ciemnożólta. Używa się 
go raczej do zimnych potraw. Znane są ziemniaki w mun
durkach (łupinie) z twarożkiem z ziołami i olejem lnianym. 
Olej lniany zawiera kwasy tluszczowe omega-3, znajdują
ce zastosowanie w obniżaniu poziomu cholesterolu, wy
równujące ciśnienie, zmniejszające ryzyko wystąpienia cho
rób sercowo - naczyniowych. W medycynie ludowej od 
dawna stosuje się olej lniany w problemach żołądkowo
jelitowych, przy astmie, kaszlu oraz przy kamieniach żół

ciowych. Jest skuteczny przy zaparciach. Nanoszony na 
zniszczone dłonie wygładza i pielęgnuje je. Łagodzi także 
swędzące wysypki. Skuteczny jest również przy brodaw
kach; smaruje się je dwa razy dziennie, a po czasie znikną . 

Olej arachidowy 
Otrzymuje się go z orzechów arachidowych pocho

dzących z Brazylii. Olej ten nadaje się do smażenia i goto
wania. W sałatkach dodaje charakterystycznego, orzecho
wego smaku. Olej arachidowy powoduje obniżenie pozio
mu cholesterolu, zapobiega miażdżycy , jest pomocny w 
leczeniu chorób skórnych. Zawiera dużo witaminy E. Na
daje się do pielęgnacji ciała , cudownie się wchłaniając . 

Olej migdałowy 
Jest on !!oczony ze słodkich lub gorzkich migdałów. 

Olej ten zawiera dużo witaminy A, B i E oraz minerały: 
kalium, fosfor, kalcjum, magnez, żelazo. Ma przyjemny 
zapach , słodkawy smak. Nadaje się do deserów i sałatek 
owocowych. W medycynie naturalnej stosowany jest przy 
problemach z apetytem, problemach żołądkowych i pro
blemach przemiany materii. Poza tym olej migdałowy ma 
szerokie zastosowanie w kosmetyce. Nadaje się do każ
dego typu skóry, szczególnie do suchej i wrażliwej . Doda
jąc do niego odpowiednie olejki eteryczne, wzmocnimy 
jego działanie. Olejek migdałowy można również stoso-

wać do masażu niemowląt. Na bazie tego olejku możemy 
sami skomponować sobie preparaty do pielęgnacj i ciała. 
Dodać należy , że cudownie wygładza zmarszczki (na 
oczyszczoną skórę nakładamy olej i wklepujemy). Odmła
dza skórę i nadaje jej ładny wygląd. 

Olej sezamowy 
Tłoczony jest z ziaren sezamu. Sezam jest rośliną zna

ną i uprawianą już 4 tys. lat temu w Indiach. Przed !!ocze
niem ziarna sezamu są prażone , co nadaje mu charaktery
styczny aromat. Olej sezamowy zawiera kalcjum, mangan, 
nikiel i żelazo oraz sporo witaminy E. Pornaga w leczeniu 
wysokiego ciśnienia , chorobach krążenia , zapobiega wy
lewom. Wzmacnia pamięć i nerwy. Jest zalecany przy pro
blemach żołądkowych. W Ajurwedzie stosowany jest olej 
sezamowy do płukania oczyszczającego zamiast oleju sło
necznikowego (opisane w poprzednim numerze). Ma on 
długą tradycję jako elixir do pielęgnacji ciała, znany tysiące 
lat temu w Grecji i Egipcie. Stosowany do masażu ciała 
harmonizuje przepływ energii oraz działa oczyszczająco , 
warto go więc stosować po pełni. Poza tym nadaje się do 
masażu dziąseł , zapobiegając lub łagodząc już występują
ce stany zapalne lub paradontozę . Smakuje w różnych 
sałatkach. 

Olej rzepakowy 
Jest on podobno najczęściej używanym olejem w na

szych kuchniach. Posiada witaminy A i E. Zalecany jest 
przy problemach ze stawami i artretyzmie. Olej rzepakowy 
nadaje się do smażenia , gotowania oraz do sałatek. 

Olej rycynowy 
Znany jest on nam chyba najbardziej jako środek na 

zaparcia. Bywa on również stosowany zewnętrznie. Nada
je się do pielęgnacji włosów, wzmacniając i nadając im 
połysk . Kto ma problemy z łupieżem , powinien przed każ
dym myciem głowy wmasować nieco oleju i jakiś czas 
odczekać. Łuki brwiowe będą mocniejsze i grubsze, jeżeli 

Taneczne aktualności 
Dnia 7 października br. w niemieckiej miejscowości Schwedt odbył się IV Kindertanzfestiwal. Po 

raz czwarty brały udział w tym festiwalu pary taneczne z Klubu Tańca Towarzyskiego "Fan Dance" 
działającego przy Domu Kultury w Międzyrzeczu , odnosząc , jak co roku, wiele sukcesów. W najwyż
szej krajowej klasie tanecznej A srebrny medal w tańcach latynoamerykańskich zdobyla para Piotr 
Soja, Martyna Raćko . Natomiast w tańcach standardowych para ta zdobyła medal brązowy . 

W kategorii dziecięcej, C klasie, dwa brązowe medale wytańczyła para Bartek Babicz, Domini
ka Dawidowska.(na zdjęciu obok) 

W parach niesportowych, w kategorii do 1 O lat, najwyższą lokatę - 1 miejsce zajęła i zloty medal 
otrzymała para Wojtek Smogorzewski i Ania Czujko. Także wśród par niesportowych, ale w 
kategorii do lat czternastu, brązowy medal wytańczyła para Wojtek i Zosia Bekier. 

Pary taneczne międzyrzeckiago Klubu "Fan Dance" udziałem w turnieju zainaugurowały sezon 
taneczny 2000/2001. Uzyskanie wysokich lokat już na pierwszym turnieju stanowi zapowiedź kolej
nych, udanych startów na następnych. 

Dom Kultury w Międzyrzeczu 

Najlepsze mieszkanie .... pod mostem! 
Jaskółki dymówki swoje gniazda zakładają zwykle wewnątrz bu

dynków, lecz czasami na założenie swojego domostwa wybierają 
inne "dziwne" miejsca. Latem pod mostem "Niedźwiedzia " na ulicy 
Konstytucja 3 Maja w Międzyrzeczu zaobserwowałem gniazda 2 par 
jaskółek dymówek. Ptaki spokojnie wyprowadziły młode i zapewne 
pod most wrócą wiosną. 

Andrzej ChmielewskiPod zdjęciem: 

Masywne filary mostu stały się doskonałym miejscem 
na założenie gniazda. 

Nr 11 (117) 

będziemy je szczotkować codziennie wieczorem. Przy bro
dawkach smarujemy je rano i wieczorem, po jakimś czasie 
powinny zniknąć . Regularne masowanie dłoni olejem ry
cynowym zapewni nam piękną i gładką skórę. Poza tym 
jest on pomocny w lekkich stanach zapalnych skóry i przy 
hemoroidach. · 

Olej z zarodków pszennych 
Zawiera on dużo witaminy E, która jest nam potrzebna 

między innymi do walki z wolnymi rodnikami. Olej ten 
wzmacnia system odpornościowy , ulalwia trawienie tlusz
czów, poprawia perystaltykę jelit, ułatwiając trawienie i przy
swajanie składników odżywczych , pomaga również w usu
waniu niestrawionych resztek pokarmowych . Zewnętrznie 
olej z zarodków pszennych stosować można do pielęgna
cji twarzy i calego ciała . Szczególnie nadaje się do cery 
suchej, wrażliwej i dojrzalej. Poza tym stosować go można 
do salatek i innych potraw na zimno. 

Olej z nasion ogórecznika 
Zalecany jest przy wszelkiego rodzaju problemach skór

nych, jak łuszczyca , egzemy czy wypryski. Posiada dużą 
zawartość kwasu gamma-linolenowego, który korzystnie 
wpływa na nasz system odpornościowy , krążenie krwi i 
skórę. Olej jest również skuteczny w profilaktyce przeciw
miażdżycowej, wzmacnia nasz system nerwowy, pomaga 
przy bezsenności. 

Olej z wiesiołka 
Występuje on najczęściej w formie kapsułek. Olej z 

dwuletniego wiesiołka powoduje obniżenie ciśnien i a , wpły
wa na obniżenie poziomu cholesterolu we krwi, łagodzi 
bóle przedmiesiączkowe , zmniejsza objawy wyprysku skór
nego oraz trądziku , hamuje nadpobudliwość u dzieci, 
wzmacnia strukturę paznokci. Posiada dużą zawartość wi
taminy E. Używany jest do wielu produktów kosmetycz-
nych . ~ 

Poza wymienionymi wspomnieć należy olej awokado
wy, z pestek moreli , z pestek winogron. Używane są one z 
powodzeniem w kosmetyce jako oleje bazowe łączone z 
olejkami eterycznymi. Jak widać oleje mają bardzo wielo
stronne zastosowanie zarówno profilaktyczne jak i leczni
cze. Zachęcam do częstszego ich używania, wyjdzie nam 
to tylko na zdrowie. 

Życzę pogody ducha! NATURA 

NATURA mieści się przy ul. Poznańskiej 38, tel. 
7420595 

Oferujemy Reiki, masaż relaksacyjny, Shiatsu, świe
cowanie uszu ... 

Zapraszamy na " godzinkę przy herbatce" 23 listo
pada o godzinie 18°0

. Serdecznie zapraszamy! 

Zbliżają się mrozy, 
czas pomyśleć o cieplej 
budzie dla naszych po
dwórkowych piesków. 

Foto: "Pieskie życie". 
Andrzej Bremski 
(konkurs) 
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Na grzyby 
Jak co roku wraz z końcem lata, a w tym roku w j uż sierpniu zacząl się wysyp 

grzybów. Lasy okolic Międzyrzecza są istnym zaglębiem grzybowym, dużo tu prawdziw
ków, podgrzybków, kurek, kozaków i wielu innych. Co roku do naszej gminy przyjeżdżają 
pelne autokary amatorów grzybobrania. Trzeba przyznać , że w ostatnich latach tych 
grzybowych wycieczek jest jakby mniej. Wiąże się to między innymi z gorszą kondycją 
kas zakladowych, które byly glównymi organizatorami tych wyjazdów. Takie wycieczki to 
korzyść praktyczna i relaks dla pracowników, doskona/a odskocznia od codziennego 
zgielku. Czasami można też spotkać mieszkańców np.: Wroclawia czy Śląska , którzy z 
dużymi koszami palnymi grzybów wsiadają do pociągu . Ceny biletów, przesiadki , ciężkie 
kosze grzybów nie zniechęcaly do przyjazdu na grzyby. Świadczy to, że walory grzybów i 
samego grzybobrania są ceniono wysoko, szczególnie tam, gdzie ich nie ma. Jedną ze 
strategii rozwoju naszej gminy jest turystyka i jest to wybór oczywisty. Ziemia Międzyrzec
ka ma wielkie walory przyrodnicze i duże możliwości turystyczne. Las i duże bogactwo 
grzybów jest kolejnym atutem i magnesem przyciągającym turystów. W wszelkich publi
kacjach, folderach , reklamówkach czy targach, powinniśmy przedstawiać bogactwo na
szych lasów. Zachęcać do jesiennych wyjazdów na grzyby mieszkańców innych regio
nów, glównie mieszkańców Górnego i Dolnego Śląska. Wiele regionów Polski, w tym 
sąsiedzi naszej gminy, zachęcają do przyjazdów specjalnie na grzyby. Rozwój każdego 
rodzaju turystyki: pieszej, rowerowej, kajakowej, indywidualnej, rodzinnej itd .. jest szansą 
rozwoju naszej gminy. Turystyka nie jest spektakularna, rozwój w tej dziedzinie jest 
dlugofalowy i musi trwać latami. Nie zawsze są to korzyści widoczne. Ta duża liczba 
przyjezdnych wcale nie przeszkodzi mieszkańcom , którzy mają swoje miejsca i z lasu 
wracają z palnymi koszami grzybów. Ważną regulą dotyczącą wszystkich jest odpowied
nie zachowanie w lesie, niestety w niektórych miejscach góry śmieci i stratowana roślin
ność źle świadczą o odwiedzających las. Pamiętaj, w lesie nie jesteś sam! 

Andrzej Chmielewski 

Jezioro Bukowieckie polożona jest 4 km na południowy wschód od Międzyrzecza 
przy drodze do Bukowca i dalej w kierunku na Wolsztyn. Jest lo zbiornik zaporowy 
zbudowany dla spiętrzen ia wody rzeki Paklicy. Na odpływie z jeziora pracował młyn , w 
XVI wieku posiada! 2 koła młyńskie i piłę tartaczną. Dawna nazwa jeziora: Borowy 
Staw, Borowy Młyn . Jezioro ma podłużny kształt (pół.-poł. ), maksymalna dlugość to 
2725 m, powierzchni 82,5 ha. Najgłębsze miejsce 3,6 m. Jezioro otoczone jest niemal 
w całości zwartym kompleksem leśnym Nadleśnictwa Międzyrzecz , na południu zbior
nik za znacznym przewężen iem tworzy Jezioro Wyszanowskie (36, 7 ha). Jezioro nie 
posiada miejsca na bezpieczną kąpiel , grube pasy trzcin i podmokły teren utrudniają 
dostęp, lecz są tu wspaniałe warunki do wędkowania. Można złowić tu między innymi: 
amura, karpia, węgorza , leszcza, płoć , okonia, krąpia , szczupaka .. . W okolicach jeziora 
gnieżdżą się rzadkie gatunki ptaków: bocian czarny, kania ruda. 

Tekst, foto Andrzej Chmielewski 

Ścieżka dydaktyczno-przyrodnicza 
W dniu 27 września 2000r. opiekunka koła Ligi Ochrony Przyrody, działającego przy 

Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu , pani mgr Alina lgnatowicz zorganizowała wycieczkę 
do Nadleśnictwa Międzyrzecz. Tam przywitał nas leśniczy , który zaprowadził nas na 
niedawno powstałą ścieżkę dydaktyczno-przyrodniczą. Na ścieżce tej mieliśmy okazję 
zapoznać się z tablicami informacyjnymi, na których były wyróżnione największe gatunki 
drzew. Mogliśmy takźe zobaczyć wiele różnych gatunków roślin i zwierząt występujących 
w naszych lasach. Mogliśmy też oglądać zbudowane przez leśniczych budki lęgowe dla 
różnych ptaków, które możemy spotkać w lesie. Największym zainteresowaniem wśród 
nas cieszył się tzw. "budzik". Była to tablica, na której pokazane są godziny śpiewu dobrze 
znanych nam ptaków. Po zwiedzaniu ścieżki udaliśmy się do budynku, w którym mieści 
się Nadleśnictwo , gdzie zorganizowano dla nas konkurs na temat wcześniej zwiedzanej 
ścieżki dydaktyczno-przyrodniczej. Pierwsze miejsce w tym konkursie zajął Seweryn 
Otczyk. Bardzo dziękujemy Nadleśnictwu Międzyrzecz za umożliwienie nam zwiedzania 
ścieżki i zapoznanie s ię z pracą ludzi lasu. Sekretarz koła LOP Anna Suszewska 

Rozmiary budek dla poszczególnych ga tunków ptaków 
- podane są w centymetrach i dotyczą wymiarów wnętrza budki , czyli bez doliczenia 
grubości ma teri a łu 

Ptak Wysokość Wysokość Sze ro kość Szerokość Odl eglość S rednica Wysokość 

ś cianki śc i a nki śc i a nki ścianki dolnej (wymiar) zawieszenia 
przedniej tylnej tylnej bocznej krawędzi otworu 

otworu wlotowego 
wlotowego 
od dna 

Plomvkówka 49 49 65 40 4 13xl 9 > 4m 
Poidźka 16 16 16 90 4 6,3 >6 m 
Gąe:oł 40 43 19 ,5 19,5 26,5 lO 3-5m 
Kretoe:łów 28 30 11 li 21 3,3 >3m 
Jerzyk 15- 18 15- 18 18-20 30-40 >5 5 lub 6x4 >3 m 
Bogatka 28 30 I I !l 2 1 3,3 >3 m 
Inne sikory 28 30 l ! ! l 2 1 2,7 >3m 
Kowalik 28 30 !l !l 21 3,3 >3m 
Pieszka 28 30 ! l !l 2 1 04,7 >3m 
Szpak 38 40 13 13 26 4 ,7 >3m 
Wróble 28 30 !l l! 2 1 3,3 >3m 

Sposób wykonania typowej budki lęgowej 

-według wymiarów podanych w zamieszczonej obok tabeli . 

listwa mocująca do drzewa 
dach 

_listwa górna przytrzymująca 
fA::>,..._..-<-L~{.L.U,~ ściankę przednią 

ścianka boczna•-~:.4"1"--
6 przedłużenie otworu wlotowego 

ścianka tylna 

listewki ułatwiające 
chodzenie 
po ściankach 
są zbędne 

jeśli deski są 
nieoheblowane · 

Budka dla jerzyka. 

~ dodatkowym klockiem utrudnia 
kunom dostęp do gniazda 

rA.A----- ścianka przednia złożona 
z dwóch desek 

1/1-<~LL-.LL..z::r.::n::r - gwótdt przytrzymujący ściankę 
przednią od dołu 

czę~ć czę§ć 

·- Wewnętrzna zewnętrzna 

ścianka przednia 

klocek 
przedlużający 
otwór wlotowy 

wycięcie na 
gwótdt 

nie jest przybita ale włożona za górną listwę znajdującą się 
pod daszkiem i przytrzymana zgiętym gwotdziem 
wchodzącym w wycięcie w dolnej krawędzi ścianki 

Budkę zawiesić poziomo 
na ścianie budynku, 

-+- 30-40 ~ 

"~~Ef?)1 
pod okapem, rynną, balkonem 
lub gzymsem . 

s V 6 
d»~ie możl i wości umies:zc:um ia otworu <-~lotoi-Je{/0 
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WSPOMNIENIE O PIŁKARZACH, KTÓRZY 
ODESZLI, LECZ ZOSTALI W NASZEJ PAMIĘCI 

BANDURA 
ANDRZEJ 

BRZOSTOWSKI 
JERZY 

BUDNIAK 
EUGENIUSZ 

CZABAK 
TADEUSZ 

DOCZ 
TADEUSZ 

FELKEL 
JERZY 

KLUPŚ 
TEODOR 

MALCZEWSKI 
STANISŁAW 

NOREK 
ZYGMUNT 

PAWŁOWSKI 
SŁAWOMIR 

Zawodnik młodszego poko lenia. Grał w 
wie lu klubach m.in. w Przytocznej, a najdłu -
żej w "ORLE". Bardzo dobry technik, szyb-
ki, zdecydowany. 

Napastnik. Najwięcej bramek zdobywał 
na przedpo lu . 

Zawodnik ataku , bardzo szybki. Strzelał 
dużo bramek z 16 m. Grał razem z Mikułą, 
Wiśniewskim, Czabakiem. 

Był jednym z pierwszych bramkarzy 
"SPOJNI", później "ORŁA". Dobrze grał na 
przedpo lu. Jeden z lepszych bramkarzy w 
historii międzyrzeckiej piłki nożnej . 

Zawodnik "SPÓJNI" M iędzyrzecz, pó ź-
niej " ORŁA" . Lewoskrzydłowy , o niesamo-
witym strzale z 16 m. Reprezentant woje-
wództwa grał w reprezentacji razem z Mi-
kulą i Stupińskim. Człowiek o niezwykłym 
charakterze, koleżeński . Był wzorem do 
naś ladowania dla młodszych kolegów z dru-
żyny. Jeden z najlepszych zawod ników w 
historii międzyrzeckiej piłki nożnej. 

Z " ORŁEM" zwi ązany był jako zawod-
nik, a później jako trener. Prawoskrzydlo-
wy naj lepszej drużyny piłkarsk i ej w dziejach 
" ORŁA" (liga "MW"), która walczyła owej-
ście do II ligi. Był również trenerem d ru ży-
ny z Przytocznej, gdzie mieszkał do ostat-
nich swoich dni. 

Lewoskrzydłowy . Każdy go znal jako Jur-
ka . Grał razem z M. Mikułą, Czabakiem, 
Stupi ńsk i m, Budniakiem. Szybki, zdecydo-
wany, bardzo dobry technik. Wiele lat grał 
w barwach klubu międzyrzeckiego . 

Jeden z najlepszych pomocników w hi-
stori,i miejscowej piłki nożnej. Zawodnik 
"SPOJNI", późni ej "ORŁA" o niezwykłych 
umiejętnościach technicznych . Ukoi1czyl 
międzyrzeclei ekonomik, z którego wywo-
dziło się sporo piłkarzy " ORŁA, m.in. K.ie-
lec ki. 

Grał w drużynie w okresie największego 
rozkwitu piłki nożnej w Międzyrzeczu ( w 
lidze "MW") jako pomocnik. 

Zadziorny, ambitny. Przez wiele lat grał 
w zespole "ORŁA" . 

Zawodnik o dużych umiejętnościach 
techni~znych, z piłką robił , co chciał. G r a ł 
w "SPOJNI" i "ORLE". Był trenerem tramp-
karzy "ORŁA". Niezwykle lubiany i szano-
wany w swoim środowi sku piłkarskim. Pi ęk-

nie śpiewał tenorem. Stworzy ł zespól wo-
kalny (Biachowiak Bożena, Kaznocha, Kacz-
marsk i) , z którym występowa l w ca łym w o-
jewództwie. 

Zawodnik "ORŁA" młodszego pokolenia, 
napastnik. Szybki, zwinny, zdobywał d u żą 
ilość bramek. 

RELUGA 
KAZIMIERZ 

. ROMANOWSKI 
JAROSŁAW 

SAKOWICZ 
HENRYK 

SURKONT 
CZESŁAW 

ZYGMUNT 
JANUSZ 

BANASZKIEWICZ 
BOGDAN 

DOBROWOLSKI 
HENRYK 

SZANTRUCZEK 
ADAM 

SZUŃ 
KRZYSZTOF 

Szanowni sympatycy piłki nożnej! 

W czasie studiów w Akademii Ekono
micznej zawod nik "ŚLĘZY" Wrocław. Po 
powrocie do Międzyrzecza zawod nik 
"ORŁA" (w lidze "MW"). Lewoskrzydło 
wy, szybki, dynamiczny, inte ligentny w 
grze. Był kapitanem swego zespo łu. Strze
lił karnego późniejszemu reprezentantowi 
Polski Janowi Tomaszowskiemu podczas 
meczu "O RŁA" ze "ŚLĄSKIEM" Wrocław. 
Był również sponsorem pilkarzy i siatka
rzy, po zakończeniu gry, jako prywatny 
przeds i ę biorca. 

Przygodę z pilą nożną rozpoczą ł jako 
ucze11 Technikum Rolniczego w Bobowic
ku, grając w szko lnej drużynie . Napastnik 
szybki, zdecydowany, twardy w walce o 
każdą piłk ę. Był napastnikiem bramko
strzelnym 

i zdobywał sporo bramek w każdym se
zonie dla "ORŁA". 

Lewoskrzydłowy, szybki, bardzo dobry 
technik. Wie le lat grał w "O RLE" wraz z 
Czabakiem, Miku łą, Wiśniewskim. Był re
prezentantem województwa juniorów. Jego 
syn był naj lepszym zawodnikiem "SPAR
TY" Międzyrzecz. 

Pomocnik "SPÓJNI", a później "ORŁA", 
dobry technik, ambitny. Wiele lat wystę
pował w międzyrzeckim zespole. 

Jeden z naj lepszych obrońców w dziejach 
międzyrzeckiej piłki nożnej . Zdecydowa
ny, twardy, szybki. Grał w czasie wystę

pów "O RŁA" w li dze "MW" i wiele lat póź
ni ej. 

Jeden z za łożycieli pierwszego w Między
rzeczu klubu piłkarskiego, miejscowej 
"SPÓJNI". 

Pasjonat nie tylko tenisa ziemnego . Oj
ciec wielokrotnego reprezentanta Polski w 
tenisie Czesława (Maćka) Dobrowolskie
go. Wieloletni prezes "ORŁA" . Zawsze był 
zaangażowany w sprawy sportowe. Dusza 
człowiek. 

Związany z piłką nożną prawie od samego 
początku. Pasjonat (fanatyk)- przez kilka 
dziesiątków lat na dobre i na złe z piłką 
nożną. Przez długie lata był nieustannie 
kierownikiem drużyny piłkarskiej . To dzię
ki n iemumiędzyrzeckapiłka nożna utrzy
mywała się na najwyższym szczeblu w wo
jewództwie. To on najczęściej sponsorował 
drużynę, gdy w kasie klubowej brakowało 
pieniędzy. 

Były prezes "ORŁA". Za jego rządów 
"ORZEŁ" awansowal do ligi międzywoje
wódzkiej. Bardzo dobry organizator. 

Będąc z-cą dyrektora PUBR-u, zatrud
niał tam pilkarzy "ORŁA" i tym samym 
zwiększał swój wpływ na piłkarzy . 

W dniu Świ ęta Zmarłych odnajdźc i e jedno z mi ejsc spoczynku wymienionych piłkarzy i zapalcie symboliczną świ eczkę na grobie tych, którzy 
nie szczędzi li potu na boiskach piłkarskich przez 55 lat istnienia piłki nożnej w Międzyrzeczu. Jan Maksymiuk, Florian Szymczak 
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PII:KA NOŻNA 
WSPOMNIENIA 
We wrześn iowym numerze "KM" "złośliwy chochlik" umieścił fotogra

fi ę ~ ilkar~ przy niewłaściwym artykule i tym samym wprowadził spore 
zam1eszame na sportowych łamach "Kuriera". Czytelników "KM" w jaki
kolwiek sposób związanych z młodymi piłkarzami widocznymi na zdjęciu 
oraz z osobami widocznymi na nie zamieszczonej "historycznej" fo togra
fii, serclecznie przepraszam i raz jeszcze zamieszczam "pechowe" zdjęci e, 
ze stosownym opi
sem.Wicloczna na 
zdjęci u drużyna pił

karska to reprezen
tacja nauczycieli 
powiatu mi ęclzy
rzeckiego, która w 
1967 roku rozegra
ł a towarzyskie spo
tkanie z reprezen
tacją urzędu powia
towego, na świeżo 
odelanym do użyt
ku boisku przy 
Szkole Podstawo-

II ·L·IGA SIATKARZY 
Siatkarze AZS AWF "ORZEŁ" Międzyrzecz po niespodziewanym powrocie na li 

ligowe parkiety w sobotę 21 października w meczu piątej kolejki po raz drugi wystąpili w 
rol1 gospodarza. Nasi siatkarze sprawili ogromną niespodziankę , pokonując gładko 3:0 
dotychczasowego lidera wschodniej grupy l l ligi , AZS "POLITECHNIKĘ" Warszawa, dru
żynę, która do tej pory nie tylko nie przegrała żadnego spotkania, ale straciła zaledwie 
cztery sety. Niespodziewana propozycja PZPS dopuszczenia do rozgrywek li -ligowych 
siatkarzy "ORŁA" w miejsce wycofanej z powodów trudności finansowych "KROŚNIANK I " 
Krosno spowodowała , że nasi siatkarze przystąp i l i do gry prosto z marszu (trenowa li we 
własnym gronie z myślą o starcie w III lidze). Pierwsze spotkania nie były więc zbyt udane. 
Porażka 0:3 w dalekim Białymstoku z beniaminkiem 11 ligi miejscowym "CEZAREM" 
(występuje w tej drużyn ie nasz były zawodnik Arek Gij) oraz 0:3 u siebie ze "spadkowi
czem" z grupy "B" l ligi "OKOC IM SKIM" Brzesko nie napawały optymizmem, ale już w 
kolejnym 1 to wyjazdowym spotkaniu w Sochaczewie wygrana 3:1 z 1 miejscowym "OR
K~NEM" oraz minimalna porażka 2:3 w zaległym spotkaniu z "BZURĄ" w Ozorkawie po 
połtoragodzlnneJ twardeJ walce -pozwalały mieć nadzieję na coraz to lepszą grę siatkarzy 
~ORŁA" . Wypożyczenie doświadczonego rozgrywającego Tomasza Borczyńskiego ma
Jącego za sobą występy w zespołach l-ligowych ("STILON" Gorzów, "STAL" Nysa) było 
przysłowiowym strzałem w dziesiątkę zarządu klubu. Mecz z liderem pokazał niezbicie, ile 
znaczy w drużynie siatkarskiej "rasowy" rozgrywający, którego tak było brak po odejści u 
Jurka Bogu!~. Licznie ~rzybyli widzowie przecierali oczy ze zdumienia jak gładko (pomi
mo kilku . błędow wynikających z niedostatecznego zgrania drużyny z nowym "rozgrywa
czem") Siatkarze "ORŁA" ogrywają stuprocentowych faworytów. Silna zagrywka z wysko
ku (szczególnie w wykonaniu Norberta Okunia i Damiana Korony) atak ze skrzydła 
t?kuń, Mańkowski), zbicia z krótkiej (Wójcik, Karbowiak) dobry, szczelny blok (Wój
Cik, Karbowiak, Korona) "kiwki" (Borczuński) zrobiły swoje i nawet szalejący po drugiej 
stronie siatki były zawodnik "LEGli" Marcin Drabkawski nie był w stanie zmienić losów 
tego spotkania. 3:0 i lider na kolanach . Statystyka spotkania 

AZS AWF "ORZEŁ" Międzyrzecz - AZS POLITECHN łKA Warszawa 
I set n set illset Razem w 

meczu 
Suma zdobytych punktów 25:23 25:22 26:24 76:69 
-z ataku 10: 12 14: 17 l 1:9 35:38 
-blokiem 3 : ! 2:2 4 :0 9 :3 
- z błędów przeciwnika 12: 10 5 :3 11 : 15 28:28 
-z zagrywki 0 :0 4 :0 0:0 4 :0 

. Coraz lepsza gra w wykonaniu "ORŁA" pozwala mieć nadzieję , iż nie była to jedyna 
mespodzianka naszych siatkarzy. Każdy sportowy sukces "ORŁA" może spowodować 
Większe zainteresowanie ewentualnych sponsorów, których każda najmniejsza pomoc 
Jest Jak najbardziej potrzebna w obliczu bardzo dalekich wyjazdów związanych z wystę

pami we wschodniej grupie li ligi ( B iałystok , B i ała Podlaska, Brzesko, Szczytno). 
Nasi siatkarze już pokazali, iż każdy grosz wyłożony na nich nie będzie stracony, a 

SWOJą grą przyniosą miastu jeszcze sporo splendoru . J M k · k an a sym1u 

wej nr 3, wykonanym w czynie społecznym. 
Od prawej stoją: 

Trochanow~ki - sęd~ia główny spotkania, K Reluga - sędzia liniowy, 
l. J. Matysiak- kap1tan drużynowy (SP nr 4 Obrzyce) 
2. Kubiak ( SP nr l Międzyrzec) 
3. Adamski (TL Rogoziniec) 
4. Szaibe (LO Mięclzyrzecz) 
5. F. Szymczak (SP nr 3 Mięclzyrzecz) 
6. Zawodnik nierozpoznany 
7. Wodecki (SP Trzciel) 
8. Drążdżyński (SP nr 3 Międzyrzecz) 

9. Dróżdż (SP Pszczew) 
10. Einhom (TE Mięcl zyrzecz) 

, 

WIESCI 

Jan Maksymiuk 
PS. Młodzi chłop

cy widoczni na zdję
ciu we wrześniowym 
"Kurierze" , a repre
zentujący klub "FA
VOR" Bobowieko 
grają niezwykle sku
tecznie w klasie "B" 
i od l meczu prowa
dzą nieprzerwanie w 
swojej grupie. 

Gratulujemy! 
JMx 

z Hali Widowiskowo
Sportowej w Międzyrzeczu 
W dniu 30.09.2000 r . w godzinach 10"-13" odbyły się Mistrzostwa 

Miasta w piłce koszykowej szkół podstawowych. Zwyciężył zespół Szkoły 
Podstawowej Nr 2 w Międzyrzeczu , pokonując w finale zespół Szkoły Pod
stawowej Nr 3 w Międzyrzeczu 29:22. Za pierwsze miejsce zespół SP Nr 2 
otrzymał puchar, pozostałe zespoły otrzymały pamiątkowe dyplomy. Dwoje 
najlepszych zawodników otrzymało upominki rzeczowe. 

Od dnia 05.10.2000 r. rozpoczęły się rozgrywki Międzyrzeckiej Ligi 
Koszykówki. Do rozgrywek zgłosiło s i ę siedem zespołów amatorskich. W 
meczu inauguracyjnym spotkały się zespoły INSTALKO-TEAM i MOLO
KAI. Zwyciężył ubiegłoroczny tryumfator MLK zespół INSTALKO 105:55. 
W drugim meczu zmierzyły się zespoły B.N.C. oraz DRAGONBALLZ. Zwy
ciężył zespół B.N.C. 86:32. Zespół DRAGONBALU debiutuje w rozgryw
kach MLK, natomiast B.N.C. to ubiegłoroczny wicemistrz ligi. Przypomina
my, że mecze odbywają się w czwartki od godziny 1930

. 

Od dnia 10.10.2000 r. rozpoczęła rozgrywki Międzyrzecka Liga Halo
wej Pilki Nożnej . Do rozgrywek zgłosiło się jedenaście drużyn z Międzyrze
cza, Trzciela oraz Skwierzyny. W pierwszych meczach zmierzyły się zespoły 
SNĄJPER Międzyrzecz i SPEED Międzyrzecz oraz GLADIATORZY Skwie-

'"' rzyna i WYMIATACZE Mięclzyrzecz. W pierwszym meczu zwyciężył zespół 
SPEED 7:2, natomiast w drugim meczu padł wynik remisowy 4:4. Wszystkie 
cztery zespoły debiutują w rozgrywkach Międzyrzeckiej Ligi. Mecze halowej 
piłki nożnej rafgrywane są w każdy wtorek od godziny 1930

. 

Od dnia 22.10.2000 r. rozpoczną się rozgrywki Międzyrzeckiej Ligi 
Tenisa Stołowego, do udziału w której zgłosiło się 9 zespołów. Turniej 
rozgrywany jest systemem każdy z każdym . Druga kolejka rozgrywek od
będzie się 19.11.2000 r. od godziny 9°0

• 

W dniach 10-11.11.2000 r. zostanie rozegrany turniej piłki koszy
kowej amatorów. W turnieju wezmą udział drużyny z Międzyrzecza, Gorzo
wa oraz Wolsztyna. 

W dniu 18.11.2000 r . o godzinie 10·· odbędą się Mistrzostwa Miasta 
Szkół Gimnazjalnych w Piłce Siatkowej. 

NA WS2YSTKlE TE ROZGRYWKI SERDECZNIE ZAPRASZAMY. 
WSTĘP WOLNY. 

W dniu 24.11.2000 r. odbędzie się kolejnajuż Gala Piosenki Biesiadnej. 
Kierownik Hali Widowiskowo-Sportowej w Międzyrzeczu 

Janusz Iwiński 
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Znaczenie wyrazów krzyżówki listopad 2000 
POZIOMO: 
l/jednośladowy lub dwuśladowy, 6/życie duchowe człowie

ka, 11/ rzeczy konkretne, 12/ gatunek papugi, 13/ republika w 
Jugosławii , 14/piersiowa, 15/wisi w oknie, 17 /szałas pasterski, 
18/grupa ludzi, 21/gatunek maślaka, 23/pokój na statku, 24/ 
wiejska orkiestra, 25/ interwal muzyczny, 26/dól, rów, 30/ fizyk 
amerykański, laureat nagrody Nobla, 32/zarządza stadniną koni, 
33/mieszkanka dawnej Persji, 34/męstwo , bohaterstwo, 35/zaj
muje się zbieraniem datków, 36/ faza ksi ężyca. 

PIONOWO: 
2/ssak z rodziny żyraf, 3/imię Christie, autorki kryminałów, 

4/pracuje w drukarni, 5/jednopokładowy żaglowiec , 6/głos my
szy, 7 l śl edź bałtyck i, 8/momencik, 9/stolica Tyrolu, lO/ napój 
alkoholowy, 15/dookola zamku, 16/wybawianie z opresji, 19/ 
kartofel, 20/demoniczna kobieta, 22/ marka samochodu francu
skiego, 23/kieliszek dla spóźnionego gościa, 24/ slynny Donald, 
27 /zmora, 28/imię męskie , 29/ przez plotki, 31 / zdrowy grzyb. 

Litery z pól ponumerowanych od l do 16 utworzą rozwiązanie, 
które prosimy nadsyłać na adres redahcji do dnia 20 listopada. 

red. Eugeniusz Luc 

Nagrodę książkową o tematyce przyrodniczej za rozwiązanie "Foto-zagadki" z 
nr 9/ 115 przed stawiającą "hubę" na placu kolo kościo la św . Jana Chrzciciela w M
czu otrzymuje Ania Bielecka z Międzyrzecza. Gratulujemy! 

KONKURS SYDNEY 2000 
W konkursie Sydney 2000 udział wzięło 38 uczestników. Zebraną 

kwotę 760 zł przekazano na ręce prezesa Orła Międzyrzecz Pana 
Stanisława Ziemeckiego. ajlepiej typował Pan Lech Zugaj, za co 
w nagrodę otrzymał rower górski ufundowany przez firmę Graf-Gaz 
Zbigniewa Rosolaka. Nagrodą za drugie miejsce była kuchenka mi
krofalowa ufundowana przez człowi e ka, który kocha sport, ale nie 
chciał podać swoich danych. Cześć mu i chwała . Powspaniałym fini
szu miejsce drugie zajął Pan Mariusz Wanat. Trzecie miejsce przy
padło dla Pana Mirosława Bublewicza, który swoją nagrod ę w kwo
cie 50 zł przekazał dla Orła Międzyrzecz . Pierwszych trzech zawodni
ków otrzymało okazałe puchary zakupione przez Kurier Międzyrzec
ki. Na czwartym miejscu uplasował się Pan Roman Wolniewicz, 
który wygrał wędkę ufundowaną przez ZUHP Bartek Sklep Wędkar
ski Haliny Dubaniowskiej. Pan Roman Wolniewicz zrobił miłą 
niespodziankę i kupił dwie piłki , oczywi ście dla piłkarzy Orła. Piąte 
mi ejsce zaj ął Pan Tadeusz Taborowski, a nagrodę w postaci kuponu 
za 50 zł . do zrealizowania w sklepie komputerowym EXE ufundował 
Piotr Grenda. Szóste miejsce dla Pana Krzysztofa Kochana. Nagro
dę w postaci firmowej koszulki reprezentacji Polski ufundowała ka·· 
wiarnia Bum - Bum. Również siódme miejsce było nagrodzone przez 
kawiarni ę Bum - Bum szklankami do piwa oraz płytą cd z hymnem 
olimpijskim. Miejsce to zajęła ~obieta (nie jedyna w naszym konkur
sie) Pani Halina Matuszewska, która przez długi czas prowadziła. 
Ósme miejsce dla Pana Janusza Witkowskiego. Dziewiąte dla Pana 
Piotra Rogali, a dzi esiąte dla Pana Macieja Wierzbickiego. Nagro
dy wręczono przy kawie i herbacie w barze Graf - Gaz Zbigniewa 
Rosolaka przy ul. Chrobrego. Podziękowania dla wszystkich sponso
rów i uczestników. Do zobaczenia za cztery lata. 

Mirosław Bublewicz 

Plebis~J,ł na Sporto-wca 
Międi~yrzecza 2000! 

. Rusza 5 edysJa pleqi~S~N "na najpopularniej~zego sportow
ca p aszego· rniasta. ···B?zvocżynamy, jak zwykle,· od zgłoszenia 

· k<tńdydatów dQ tego:zaszczytnego miana. 
Prosimy więc kl{iby, czytelników, syt11patyków sportu o zgło

szenie sportowców~ kandydatow w tym plebiscycie, który jak 
co roku zostanie zwieńczony Balem Sportowca. 

Zapraszamy · do za:bawy 
Andrzej Świder 

Sukces Krystyny Kubisztal 
Duży sukces odniosla pochodząca z Międzyrzecza mieszkanka Nowej Wsi Krystyna 

Kubisztal. Uzyskala pierwszą nagrodę na Wystawie Twórczości Artystycznej Spraw· 
nych Inaczej "Żyjemy wśrod nas" w Warszawie. Osiągnięcie jest tym wi ększe , że wysta· 
wa miala charakter ogólnokrajowy a patronat nad nią objąl Minister Pracy i Polityki 
Spolecznej. Tego tupu nagrody zawsze pobudzają do refleksji i zastanowienia nad szcze· 
gólną ro lą sztuki wśrod ludzi sprawnych inaczej . Ich dzielaniejednokrotnie spontanicz
ne i radosne, pokazują jak glęboko i szczerze odchuwają zjawiska świata zewnętrz n e 
go, jak naturalnie i uczciwie potrafią odbierać życie . 

l taka jest też Krystyna Kubisztal , uśmiechnięta , bogata wewnętrznie i potrafiąca 
cieszyć się życiem. Radość ta jest efektem sztuki oraz życzliwości otaczających ją ludzi 
(rodziny, osób ze stowarzyszenia "Razem" w S u l ęcinie) . Na zdjęciu widzimy ją z Roma
nem Fiutkiem -jednym z organizatorów wystawy, prezesem fundacji "Zdrowie publ icz
ne". A tak przewodniczący komisji konkursowej Wlodzimierz Kowalski podsumowal war· 
szawską wystawę i artystow: "efekt końcowy ich pracy to dziela indywidualne, samo· 
dzielne, pelne koloru i urody, tworzone spontanicznie, po siadające świetne wartości 

artystyczne. Artyści Sprawni Inaczej po raz kolejny udowad niaj ą, że są aktywnymi czlon
kami spolecze ństwa żyjącymi wś ród nas." Dodać należy, że op i ekunką laureatki Kry
styny Kubisztal jest Monika Rychter, a kolo Razem w S ulęcinie opiekuje się jeszcze 
jedną ni esamowitą artystką malującą ustami Elżb ietą Dreger. 

l jak tu nie wierzyć , że sztuka i ludzie potrafią zdzialać cuda! 



PHU 

66-300 MIĘDZYRZECZ ul. 30 STYCZNIA 69 
TEL./FAX (095) 742 21 74; KOM. 0-601 798134 

SPRZEDAŻ RATALNA * TRANSPORT GRATIS 

, f(ff ~'.AfARLEYI. 
awa , , l 
CEMENT * WAPNO 

CERAMIKA ŚCIENNA 
BETON KOMÓRKOWY 
CEGŁY KLINKIEROWE 

DACHÓWKA CERAMICZNA 
PAPY 

BLACHA DACHÓWKOPODOBNA 
PŁ YTY GIPSOWO-KARTONOWE 

KLEJE DO GLAZURY 
SYSTEM DOCIEPLEŃ 

RYNNY l AKCESORIA PCV 
GIPSY l GŁADZIE SZPACHLOWE 

MATERIAŁY DO IZOLACJI ~· 
WIE KOR' 
FóiiH i A ÓA(ilóWi 

=--n· niDR GIP&;_ 

CZYNNE: PN-PT 7.00-17.00; SOB 8.00-13.00 

GENERAL PETROL s.c. 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Waszkiewicza 22 

tel./fax (095) 7 41 2766, (095) 7 41 1150 
po 16:00 tel./fax (095) 7 41 1764 

Oferuje: 

Olej opałowy PKN Orlen 
z dostawą do klienta 

profesjonalnym sprzętem 

aj-większy 'W Międzyrzeczu Sklep MeblowY 
l. Konstytucji 3-Maja (wpodwórzu) tel./taxo95/7412S41 

Segment 

AS 
1025,-

Komplet wypoczynkowy 

IWONA 2555,· 

OFERUJE: 
- Kuchnie 
- Sypialnie 
- Segmenty 
- Tap icerkę 

- Młodzieżowe 

- Meble na wymiar 
e Sprzedaż ratalna 
e Możliwość dowozu towaru 



Firma Judek 

-nagrobki 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

tel. (0-95) 741-18-92 

-grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 

Na chłodne wieczory 
ognewacze i kawektory 
poleca 

BEZPŁATNE 
POŁĄCZENIE 
o 800 111110 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

Sklep Firmowy GRAF o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

RAF . Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 
Międzyrzecz o ul. Chrobrego 30 o tel. 741 22 35 

PRZEDSIĘBIORSTWO USlUG TECHNICZNYCH 
''INSTAL-PRIM'' 

6&·300 MIĘDlYRZECZ, ul. REYMONTA 4 
tel./fax (095) 741 27 29 , 742 96 30 

e·m11il: instlll-prim@kki.net.pl 

KUPUJESZ DZIŚ • PUCISZ JUTRO l 
KOTłY GAZOWE l OLEJOWE RENOMOWANYCH FIRM 

GRZEJNIKI KONWEKTOROWE • INSTALACJE GRZEWQE 
CERAMIKA - ARMATURA - INSTALECJE SANITARNE 

NA RATY (12 miesięcy) • ODSETKI o% ! 
· Pr~t - Dostawa - Montai - Uruchollienie - Serwis 

Wszelkie formalności załatwisz na nieiscu 

Zapraszamy do HURTOWNIINSTALACYJNEJ 
• obok Starostwa Powiatowego 
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